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Az Országgyűlés őszi ülésszakának 
3. ülésnapja 

2024. október 7-én, hétfőn 
(11.02 óra - Elnök: Lezsák Sándor 

Jegyzők: Földi László és Berki Sándor) 
 
ELNÖK: (A teremben lévők felállnak, és ezzel kö-

szöntik a választópolgárok közösségét. Amikor az 
ülést vezető elnök helyet foglal, a teremben lévők is 
leülnek.) Tisztelt Országgyűlés! Az Országgyűlés őszi 
ülésszakának 3. ülésnapját megnyitom. Tájékoz-
tatom önöket, hogy az ülés vezetésében Földi László 
és Berki Sándor jegyző urak lesznek a segítségemre. 

Köszöntöm mindazokat, akik figyelemmel kísé-
rik munkánkat. 

Napirend előtti felszólalásra jelentkezett 
Kanász-Nagy Máté, az LMP képviselője: „Aktuális 
ügyeinkről” címmel. Öné a szó, képviselő úr. 

 
KANÁSZ-NAGY MÁTÉ (LMP): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Valóban egy aktuális 
ügyről szeretnék beszélni, hiszen ezekben a napokban 
kezdik meg a működésüket az új települési, kerületi ön-
kormányzatok, önkormányzati képviselők, polgármes-
terek teszik le az esküjüket, és kezdik meg azt a hosszú, 
ötéves munkát, amelyről reméljük, hogy eredményes 
lesz. Úgyhogy ezúton is szeretnék nekik gratulálni és jó 
munkát kívánni ehhez az új önkormányzati ciklushoz. 

Az elmúlt időszakban azt láttuk, hogy az önkor-
mányzatok sokkal jobban teljesítettek a hétköznapok-
ban, mint a központi államapparátus, mint a kor-
mányzati intézményrendszer. Az önkormányzatokra 
lehet számítani szociális ügyekben, kulturális terüle-
ten, akár oktatási kérdésekben, egészségügyi terüle-
ten, a zöldfelületek megvédésében és számos más kér-
désben is. Egyértelműen jobban vizsgáztak az önkor-
mányzatok, mint a kormányzat. 

Éppen ezért óriási probléma, hogy a kormány 
kisgömböc módjára próbál hízni, és egyre több hatás-
kört, feladatot von el a településektől, pedig látjuk, 
hogy sokkal kevésbé tudja hatékonyan elvégezni eze-
ket a feladatokat, mint az önkormányzatok. Ugyanez 
történik a központi támogatásokkal is. Különösen az 
elmúlt időszakban látták ennek az önkormányzatok a 
kárát. 

Az LMP azt gondolja, hogy helyre kell állítani, il-
letve meg kell erősíteni Magyarországon az önkor-
mányzatiságot, és ennek jegyében szeretnénk egy ja-
vaslatot tenni. Beterjesztettük azt a javaslatunkat, 
hogy emeljük meg a polgármesterek és a főpolgár-
mester javadalmazását, a fizetését, vagyis a tisztelet-
díját. Ez egy jelzésértékű és szimbolikus intézkedés 
lenne itt ennek az új ciklusnak az elején, hiszen mind-
annyian tudjuk azt, hogy milyen óriási felelőssége van 
egy polgármesternek, milyen óriási teher nyomja a 
vállát, hiszen sok esetben sok száz-, akár több tíz- 
vagy százmilliárd forintos költségvetések felett kell 
rendelkezniük, és naponta nagyon komoly döntéseket 
hozniuk, és a végrehajtás is az ő felelősségük. 

Mi azt gondoljuk, hogy ezt a munkát meg kell be-
csülni tisztességes javadalmazással, jelenleg ugyanis 

egy sok évvel ezelőtti rendszer van hatályban, sok évvel 
ezelőtt rögzítette jogszabály a polgármesterek fizetését. 
Mi azt gondoljuk, hogy az elmúlt időszak 40-50 száza-
lékos inflációja ezeket a fizetéseket is sújtotta. Itt az 
idő, hogy a ciklus elején rendezzük ezt a kérdést. 

A konkrét javaslatunk arról szól, hogy a kerületi, 
illetve a megyei jogú városok polgármestereinek a 
tiszteletdíját a mindenkori nemzetgazdasági átlagbér 
négyszeresére kell felemelni, a főpolgármester eseté-
ben - hiszen a legnagyobb önkormányzatról beszé-
lünk - hatszorosára emelnénk. Ez azt is jelentené, 
hogy ahogy nő a nemzetgazdasági átlagbér, évről évre 
nőne a polgármesterek és a főpolgármester fizetése, 
és természetesen, mivel a kisebb települések is ehhez 
vannak kötve, a kisebb települések polgármesterei ja-
vadalmazásának emelését is jelentené egyébként ez a 
javaslatunk. 

Azt gondoljuk tehát, hogy a polgármesteri 
szakma és hivatás nagyon-nagyon fontos, nagyon ko-
moly felelősség hárul rájuk. Éppen ezért, ha megnéz-
zük a parlamenti képviselők javadalmazását, állam-
titkárok, állami vezetők javadalmazását, nem szabad 
hagyni azt a különbséget, ami most a polgármestere-
ket hátrányosan érinti. Reméljük, hogy ezt a kezde-
ményezésünket a parlament minden frakciója fogja 
támogatni. 

És ha már önkormányzat, szeretnék néhány szót 
ejteni a Fővárosi Önkormányzat eddigi munkájáról, 
ami pénteken megkezdte szintén a működését. Én azt 
gondolom, hogy a szíve mélyén minden parlamenti 
képviselő vagy kormánytag irigykedve nézte a Fővá-
rosi Önkormányzat első ülését, hiszen valódi viták 
voltak, valódi, érdemi szakmai viták, és már sikerült 
eredményeket elérni fontos döntésekről, akár kon-
szenzussal dönteni. Jó lenne, ha ez a vitakultúra, ez a 
szakmai pezsgés beköszönne itt, a Parlament falai kö-
zött is. 

Persze volt olyan szereplő, aki borzasztónak ne-
vezte ezeket a vitákat és ezt a vitakultúrát. Ez Kará-
csony Gergely volt, aki sajnos tovább panaszkodott. 
De lehet, hogy a panasza annak is szólt, hogy eddig 
sem helyettest, sem működési szabályzatot nem sike-
rült elfogadni a Fővárosi Önkormányzatnak, ezt neki 
kellett volna előterjesztenie. De volt olyan képviselő, 
akinek érdemi és fontos javaslatait konszenzussal fo-
gadta el a Fővárosi Önkormányzat, ő Vitézy Dávid 
volt. Például, ha a BKK-rendészetről beszélünk, még 
Karácsony Gergely is támogatta az ő javaslatát, ahogy 
mindenki más is. 

Tehát még egyszer: indul az új ciklus, itt van a 
szimbolikus lehetőség, hogy megemeljük a polgár-
mesterek fizetését. Ez a mi javaslatunk. Köszönöm 
szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Kanász-Nagy Máté 

képviselő úr. Az elhangzottakra a kormány nevében 
Latorcai Csaba államtitkár úr, miniszterhelyettes fog 
válaszolni. 

 
DR. LATORCAI CSABA közigazgatási és terület-

fejlesztési minisztériumi államtitkár: Köszönöm a 
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szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt 
Ház! Engedje meg, hogy képviselő úrnak a Budapest-
tel kapcsolatos felvetésére reagáljak elsőként. Lehet, 
hogy képviselő úrnak öröm volt látni, ami a Fővárosi 
Önkormányzat ülésén történt, sok vita zajlott való-
ban, számomra nem volt öröm látni, mert ami viszont 
a Fővárosi Önkormányzat kötelezettsége lett volna, 
mindaz, amit jogszabályi kötelezettség révén egy ala-
kuló képviselő-testület ülésén el kellett volna végezni, 
na, azt nem végezték el. 

Innentől kezdve pedig arról beszélhetünk, per-
sze, lehet, hogy voltak szép viták, de voltaképpen min-
den meddővé vált. Azt mondom, jelen pillanatban 
erősen kérdéses, hogy a Fővárosi Önkormányzat mű-
ködése megfelel-e a jogszabályi feltételeknek. De le-
gyünk bizakodóak, és bízzunk abban, hiszen a remény 
hal meg utoljára, hogy a főpolgármesternek sikerül 
úrrá lenni azon a káoszon, ami körvonalazódott az én 
nézőpontomból a Fővárosi Önkormányzat ülésén. 

A kormány számára kiemelten fontosak az önkor-
mányzatok, képviselő úr. Ezért is volt fájdalmas mindazt 
látni, ami a Fővárosi Önkormányzat ülésén történt.  

Engedje meg, hogy azt visszautasítsam, hogy a 
kormány kisgömböcként hizlalja magát az önkor-
mányzatok kárára. Nem, képviselő úr! 2010-ben rög-
tön majd’ 1300 milliárd forintos adósságot vettünk át, 
és semmi más nem történt, mint átrendeztük a fel-
adatokat. Mindazt, ami teher volt az önkormányzatok 
számára, átvállalta a kormány, hogy az önkormányza-
tok a valódi, a helyi közéletre fókuszálva tudják az 
erőforrásaikat felhasználni. 

Képviselő úr, az a javaslat, amit idehozott az LMP 
az Országgyűlés elé, és amiről a napirend előtti felszó-
lalás keretében szólt is, engedje meg, hogy azt mond-
jam, hogy valóban megfontolandó javaslat. 

 
 (11.10) 

 
Olyannyira, hogy a kormány már régóta fontolja, 

az elmúlt hónapokban, hogy a polgármesterek bérét, 
összefüggésben azzal a felelősséggel, amit elvégez-
nek - nyilván egy kisebb településen kisebb a felelős-
ség, kevesebb a feladat, nagyobb településen több a 
feladat -, szóval, ilyen módon sávosan határozzuk 
meg. Tehát azt is mondhatnám, hogy alapvetően ez a 
javaslat nyitott kapukat dönget. 

Ugyanakkor azt is szeretném elmondani, hogy 
ebben a formában ez a javaslat még további munkála-
tokat igényel. Mélyebben kell meghatározni, hogy ak-
kor hogy gondolják, melyik nemzetgazdasági átlag-
bért veszik figyelembe, és nyilván át kell tekinteni a 
felelősségi viszonyokat. De mondhatnám azt is, hogy 
kiindulási alapnak akár nem is rossz. 

Ugyanakkor a kormány álláspontja szerint nem 
elegendő csupán a polgármesterek fizetéséhez hozzá-
nyúlni, nem elegendő a polgármesterek fizetésével 
foglalkozni, hiszen egy fecske nem csinál nyarat, egy 
polgármester nem tudja mindazt a feladatot elvégez-
ni, ami egy egész önkormányzaté. A kormány felelős-
séget visel az önkormányzatoknál dolgozó köztisztvi-
selők bére iránt is. 

Ne feledjük el: időről időre az egyes ágazatok bé-
rét a kormány rendezni kívánja. Így tettünk 2010 óta 
folyamatosan, kezdtük a pedagógusbér-rendezéssel, 
még a 2010-14-es ciklusban, az előző ciklusban ott 
volt az egészségügyi szakdolgozók bérrendezése, ott 
volt az orvosbérrendezés. Most megint vállalta a kor-
mány, hogy a tanárok és az óvónők bérét rendezi, és 
azt a nemzetgazdasági átlagbér, az átlagkereset 80, il-
letve bizonyos térségekben 90 százalékán tartja, és így 
a kormány át kívánja tekinteni, hogy milyen módon 
tudja segíteni az önkormányzati dolgozók bérét is. Ezt 
nagyon hiányoljuk, képviselő úr, hogy az LMP csak a 
települési elitre, csak a polgármesterekre gondolt. Mi-
ért nem gondolnak a hétköznapi emberre? 

A kormány a hétköznapi emberre is figyel, így az 
önkormányzati dolgozók helyzetére is az elkövetkező 
időszakban. Nyilván az ország teherbíró képességével 
párhuzamban ezt a kérdést napirendjére kívánja 
tűzni, mert mindezzel az a célunk, képviselő úr, hogy 
az országot versenyképesebbé tegyük. Ha versenyké-
pesebbek a települések, akkor versenyképesebbek a 
járások, és versenyképesebb az ország is. 

Én azt kérem, és azt javaslom, hogy miután a kor-
mány programot is kíván indítani arra, hogy az ön-
kormányzatok fogjanak össze, a polgármesterek fog-
janak össze, és tegyék versenyképesebbé Magyarország 
járásait, a kormány ehhez anyagilag is a jövőben hoz-
zá kíván járulni, segítsék a közös gondolkodást, az 
együttműködést. Tegyük együtt versenyképesebbé 
Magyarország járásait! Köszönöm a megtisztelő fi-
gyelmüket. (Taps a kormánypárti padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Latorcai Csaba állam-

titkár úr. Tisztelt Országgyűlés! Napirend előtti fel-
szólalásra jelentkezett Dúró Dóra, a Mi Hazánk kép-
viselő asszonya: „Aktuális közügyek” címmel. Öné a 
szó, képviselő asszony. 

 
DÚRÓ DÓRA (Mi Hazánk): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! „Kövesd a 
Csodaszarvast!” Ezzel a jelmondattal hívja életre a Mi 
Hazánk Mozgalom a hagyományos piacokat meg-
idéző vásárát, melynek elsődleges célja elvinni az or-
szág minden szegletébe a minőségi magyar árukat, 
termékeket. A tettek mezejére lépünk tehát-e tekin-
tetben is, és a következő hónapokban, minden hónap-
ban, minden vármegyében megszervezzük a „hazai 
vásár” elnevezésű rendezvénysorozatunkat. 

Hogy miért is van erre szükség, nevezetesen arra, 
hogy a helyi termelőket összekössük a fogyasztókkal? 
Hogyha megnézzük, hogy Magyarországon az összla-
kosság nagyságrendileg mekkora összeget fordít élel-
miszerre évente, és ebből mennyi marad az adott tér-
ségben, akkor sajnos rendkívül lesújtó képet kapunk. 

Önöknek az elmúlt 14 évben kétharmados felha-
talmazással bőven lett volna lehetőségük arra, hogy 
változtassanak azon, hogy az adott térségből az élel-
miszerre fordított összegek 90 százaléka több billió 
forint - nem tévedés, több billió forint - elvándorol, 
nem marad a helyi gazdaságban, ezáltal nem az ott élő 
embereket segíti, hanem a multinacionális cégeket. 
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Hogyha megnézzük azt, hogy a magyar lakosság-
nak mekkora a száma, mekkora az élelmiszerre fordított 
éves összeg, illetve a térségi és nem térségi élelmiszer-
szolgáltatók arányát összevetjük, akkor különböző becs-
léseket találunk erre vonatkozóan. Az Euromonitor és a 
KSH is adott közzé erre vonatkozó számokat, és ez alap-
ján azt mondhatjuk, hogy évente az a nagyságrend, ami-
ről beszélünk, 4500-6000 milliárd forint között van, és 
ennek a 90 százaléka külföldi zsebekbe vándorol, holott 
rendkívül jó példa előttünk a két világháború között 
megszervezett Hangya Szövetkezet, amely vezérigazga-
tójának emlékiratai meg is jelentek nemrégiben Szakács 
Árpád kiadásában. Az „Önellátás és túlélés” címet viseli 
Almási Balogh Elemérnek a példája, illetve iratai. 

A kormánynak lett volna lehetősége, hogy be-
avatkozzon, és vegytisztán politikai akarat kérdése 
lett volna önök részéről is, hogy a Mi Hazánkéhoz ha-
sonló kezdeményezést tegyenek, ugyanakkor önök ezt 
elmulasztották. 

De a jó minőségű élelmiszerhez való hozzájutás a 
XXI. században nemcsak gazdaságpolitikai kérdés, 
hanem egyre inkább látjuk, hogy mi történik a világ-
ban, így nyugodtan kijelenthetjük, hogy nemzetbiz-
tonsági kérdés is, nem mellesleg pedig egészségügyi 
kérdés is. Ráadásul ezzel a modellel csökkenteni tud-
nánk a vidék elnéptelenedését, perspektívát tudnánk 
nyújtani az ott élő fiataloknak, jövőképet mutatni ne-
kik, ezáltal megállítani az elvándorlást is. 

Az első alkalomra most vasárnap fog sor kerülni 
Csongrád városában, reggel 8 órától várunk minden-
kit a Szentháromság téren. Ezúton köszönöm azt a 
csatlakozó civileknek, illetve árusoknak, akikből több 
mint száz van, tehát több mint száz helyi árus jelent-
kezett és csatlakozott a Mi Hazánk kezdeményezésé-
hez, így együtt tudjuk remélhetőleg elindítani az új 
hangya szövetkezetet is Magyarországon. 

Külön szeretném kiemelni, hogy Zacsek Gyula volt 
országgyűlési képviselő vállalta a hazai vásár fővéd-
nökségét. Ő volt az, aki 1990-ben az MDF-piacokat 
megalapította. De nemcsak vásárlási lehetőségeket kí-
nálunk, hanem az ismeretterjesztésre is nagy hang-
súlyt fektetünk, így beszélgetést hallgathatnak meg Pa-
licz Ildikóval, a Kosár közösség országos hálózatának 
alapítójával és Kis Zoltánnal is, a B-terv közösség ala-
pítójával, de velünk lesz Balogh Péter gazdálkodó, geo-
gráfus is, a Vízválasztó civil mozgalom vezetője. Ter-
mészetesen nem feledkezünk meg a családokról sem, 
így kulturális programokkal - amelyek a népi kultúrá-
ból merítenek - és gyermekprogramokkal is készülünk. 

A Mi Hazánk Mozgalom a tettek mezejére lép te-
hát e tekintetben is. Útjára indítjuk a magyar önellá-
tás új korszakát a hazai vásárok megszervezésével, és 
azt várjuk, azokat várjuk, akik együtt önellátó Magyar-
országot szeretnének teremteni velünk. Az a jelmon-
datunk ugyanis, hogy biztonságot és egészséget ad-
junk át a gyermekeinknek. Köszönöm a figyelmüket. 
(Taps a Mi Hazánk soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Dúró Dóra alelnök 

asszony. A kormány nevében megadom a szót Farkas 
Sándor miniszterhelyettes, államtitkár úrnak. 

FARKAS SÁNDOR agrárminisztériumi állam-
titkár: Köszönöm szépen. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Képviselő Asszony! Az élelmiszeripari kérdések jelen-
tős része ma Magyarországon központi témává vált, 
és ez azt jelenti mindannyiunk számára, hogy felérté-
kelődött ennek az ágazatnak a szerepe, súlya. Már 
csak azért is, mert a Covid idején, a Covid-járvány ide-
jén tapasztaltuk azt, hogy mindenféle élelmiszerből, 
nyugodt lelkiismerettel mondhatjuk azt, hogy megfe-
lelő mennyiségű és minőségű élelmiszer állt rendelke-
zésre minden fogyasztó számára. 

 
 (11.20) 

 
Ez a legfontosabb kérdés. Tehát a magyar élelmi-

szeripar akkor is képes volt arra, hogy minden meny-
nyiségű és minőségű élelmiszerrel ellássa a lakossá-
got. Az ezt követő időszakban természetesen nagyon 
sok fejlesztés valósult meg.  

Ön a kistermelői piacokról, illetve az ön által előbb 
említett programról beszélt Csongrád városában - az a 
szomszéd településem, köszönöm szépen, megpróbá-
lok átmenni -, és ez azt jelenti, hogy a kis piacok sze-
repe is óriási. Számtalan kis piacot, termelői piacot volt 
alkalmam átadni, de nemcsak nekem, hanem képvise-
lőtársaimnak is. Ezek azok a piacok, amelyek az igazi 
lelkét, az életet adják a vidéki létnek. Ezek azok a pia-
cok, ahol nemcsak áru, nemcsak termelői kör, nemcsak 
fogyasztói kör van, hanem azok az értékek, amiket mi 
annyiszor hiányolunk, és amiknek önmagunk is ta-
pasztaljuk a hiányát; azokat a közösségi pillanatokat, 
amikor agoráról beszélünk. Az agora egy ősi - hogy 
mondjam - intézmény, ha szabad így fogalmazni, ahol 
az emberek egymással találkoztak, megbeszélték egy-
mással a dolgaikat, amellett természetesen, hogy árut 
is cseréltek, árut is vásároltak. Ezek azok a helyszínek, 
amelyekre mi fokozott figyelmet fordítottunk és fordí-
tunk ezután is az Agrárminisztérium részéről, mert 
tudjuk, hogy erre szükség van.  

Tudjuk, hogy a kistermelői piacok jelentős sze-
repe abban is megnyilvánul, hogy olyan termékeket, 
olyan egyedi termékeket, olyan házi készítésű termé-
keket állítanak elő, ami a magyar gasztronómiának az 
alapvető kérdése, és ebben ezek a piacok, ezek a ter-
melői oldalak, ezek a fogyasztói oldalak megtalálják 
egymást. S az eddigi kistermelői támogatást az elkö-
vetkezendő években még jobban szeretnénk megol-
dani, azt, hogy még nagyobb támogatáshoz jussanak 
a termelők, a kistermelők, már csak azért is, mert 
olyan, rendkívül értékes termékeket állítanak elő, 
amelyek a nagy élelmiszeripari üzemekben kevésbé 
szoktak megjelenni, vagy kevésbé rentábilisak. A pia-
cot ezzel tudjuk szélesíteni, ezzel tudjuk tisztázni, a 
piacot kinyitni, hogy minél több termelő megtalálja az 
értékesítési formáját.  

De azért ne menjünk el amellett sem, hogy emel-
lett - elnézést, hogy így fogalmazok - természetesen a tö-
megárura is szüksége van a magyar élelmiszeripar fel-
használóinak, a magyar fogyasztóknak. Tudjuk, hogy az 
elmúlt években, évtizedekben, de nem is az elmúlt évek-
ben, hanem a nyolcvanas évek végén, a kilencvenes évek 
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legelején a magyar élelmiszeripart - nyugodtan mond-
hatom - teljes mértékben tönkretették és kiárusították 
ebből az országból. Ezt szeretnénk a 2023-27 közötti 
KAP-program keretén belül ismét megerősíteni.  

Engedje meg, képviselő asszony, hogy ezzel kap-
csolatban néhány számot megosszak önnel! 2021 és 
2027 között várhatóan mintegy 320 milliárd keretösz-
szegű élelmiszeripari üzemi komplex fejlesztésre lesz 
lehetőségünk. Ezek a pályázatok jelentős részben már 
meghirdetésre kerültek, illetve ma is nyílt társadalmi 
vitára vannak bocsátva. Rendkívül nagy az érdeklődés, 
a termelői oldalon rendkívül nagy az érdeklődés, mert 
ezek a vállalkozások szeretnék visszanyerni azokat a pi-
aci pozícióikat, amit a kilencvenes évek előtt elveszítet-
tünk. Magyarországnak, a magyar termelői oldalnak 
nagyon fontos az, hogy meg tudjuk termelni és meg 
fogjuk tudni termelni mintegy 20-25 millió ember 
alapvető élelmiszerét. De ahhoz, hogy ez minél maga-
sabb szinten feldolgozásra kerüljön, minél nagyobb le-
gyen a hozzáadott érték, minél nagyobb értéket képvi-
seljenek, szükségesek ezek a beruházások.  

S én hiszem azt, hogy ez a két oldal, a kistermelői 
piac és a nagy élelmiszeripari beruházások összhangja 
fogja megteremteni annak a tartós, biztonságos meny-
nyiségű és minőségű élelmiszertömegnek a lehetősé-
gét, ami - ahogy az előbb említettem - mintegy 25 mil-
lió embernek tud biztonságos élelmiszert előállítani. 
Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Farkas Sándor mi-

niszterhelyettes úr. Tisztelt Országgyűlés! Szintén na-
pirend előtti felszólalásra jelentkezett Szabó Rebeka 
képviselő asszony, a Párbeszéd képviselője: „Közös 
ügyünk az állatvédelem?” címmel. Öné a szó, képvi-
selő asszony. 

 
SZABÓ REBEKA (Párbeszéd): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Képviselőtársaim! Pénteken volt az 
állatok világnapja, aminek idén fontos hazai aktuali-
tást adott, hogy Ursula von der Leyen Várhelyi Olivért 
jelölte az Európai Bizottságban állatjóléti biztosnak. 
Ez persze részben a magyar kormány csekély súlyát és 
elhanyagolható lobbierejét mutatja a biztosi posztok 
elosztását illetően, ugyanakkor mégis egy olyan terü-
letről van szó, ami a magyar választók százezrei szá-
mára rendkívül fontos, ami tükrözi társadalmaink fej-
lettségi szintjét, és amiben sajnos annyi más terület-
hez hasonlóan Magyarország európai összehasonlí-
tásban meglehetősen a sor végén kullog.  

Vegyük talán a legnyilvánvalóbb példát, az ebte-
nyésztést, illetve -szaporítást. Tudjuk sajnos, hogy 
Magyarország Európa-szerte hírhedt az állatokat 
szörnyű körülmények között tartó illegális kutyagyá-
rakról, és arról, hogy ezzel a jelenséggel a magyar kor-
mány nem tud mit kezdeni. Van állatvédelmi törvé-
nyünk, de az előírások betartatásának feladatát az ál-
lam intézményei úgy dobálják egymás között, mint a 
forró krumplit. Talán így került az ebtenyésztés pont 
az élelmiszerlánc-felügyelethez.  

De ha a társállatok mellett a haszonállatok hely-
zetét is figyelembe vesszük, akkor egész Európában 

bőven van tennivaló. Az Unió zöldmegállapodása ér-
telmében az Európai Bizottságnak felül kellett vizsgál-
nia az Unió állatjóléti jogszabályait. Az eredmény le-
sújtó: a jelenlegi szabályozás nincs összhangban sem az 
állatfajok tudományosan meghatározott igényeivel, 
sem a lakosság elvárásaival. A Bizottság kötelezettséget 
vállalt az End the Cage Age, vagyis a „vessünk véget a 
ketrecek korszakának” európai polgári kezdeményezés 
végrehajtására, amelyet 2020-ban 1,4 millió európai 
polgár támogatott az aláírásával. Ebben sajnos még 
nem tartunk sehol, hiszen például a magyar tojásipar-
ban az állomány mintegy 71 százalékát, évente körül-
belül 5,4 millió tyúkot tartanak még mindig zsúfolt ket-
reces rendszerben. Ezt egyébként a 3-as kóddal jelölik 
a tojásokon, így kérem, hogy aki megteheti, ne vásárol-
jon hármas kóddal ellátott tojásokat.  

Az előző Bizottság a haszonállatok szállítására 
vonatkozó előírásokat is csak részlegesen módosí-
totta. Az Unió a világ legnagyobb élőállat-exportőre, 
de a meglévő jogszabályok nem tudják megfelelően 
megelőzni az állatok szenvedését. Főleg az el nem vá-
lasztott és vemhes állatok különösen veszélyeztetet-
tek, rendkívüli stressznek, sérülésnek, elhullásnak 
vannak kitéve.  

Rengeteg változásra lenne szükség a vágóhida-
kon is. Az Unióban évente körülbelül 9 milliárd szá-
razföldi állatot és egymilliárd tenyésztett halat vágnak 
le, és még mindig rengeteg, az állatoknak fölösleges 
szenvedést okozó gyakorlatot alkalmaznak.  

A konkrét reformokon túl biztosítani kellene az 
átláthatóságot és az információhoz jutást is. A nagy-
üzemi állattartásban tenyésztett állatok jólétéről ma 
Európa-szerte alig állnak rendelkezésre hivatalos, 
megbízható információk. Ráadásul azt látjuk, hogy a 
magyar kormányzati szereplők részéről még mindig 
jellemző a lesajnáló viccelődés, amikor valaki vegán-
ságról, zömmel növényi alapú táplálkozásról, vagy 
akár a rovarfehérjék élelmezési célú használatáról be-
szél. Pedig józan ésszel is belátható, hogy a fejlett vi-
lágra egyébként jellemző napi szintű húsfogyasztás és 
az erre alapozott tömeges nagyüzemi húsipar és nagy-
üzemi tejipar hosszú távon egyszerűen nem fenntart-
ható. Egyébként ez a mértékű húsfogyasztás nem is 
egészséges, de sem környezeti, sem állatjóléti szem-
pontból nem járhatunk tovább ezen az úton. Mi, fo-
gyasztók is cselekedhetünk persze, ha legalább foko-
zatosan elhagyunk egyes állati eredetű termékeket, 
mondjuk, lemondunk a reggeli felvágottról, vagy akár 
zabtejet teszünk a kávénkba.  

De ez nem elég, a szabályozásnak is gyökeresen 
változnia kell, ezért nyújtottam már be számos javas-
latot az állatvédelem területén. De éppen pár napja a 
reklámtörvény módosítását kezdeményeztem, amely 
kitiltaná a reklámokból az eltúlzott, a valóságtól egé-
szen távol álló, etikátlan állításokat az állatok tartási 
körülményeire vonatkozóan. Ez konkrétan a wellnes-
sező csirkék reklámjának esete kapcsán történt meg. 
Ezt éppen annak érdekében tenném, hogy a fogyasz-
tók a valós állatjóléti helyzet ismeretében tudjanak 
vásárlói és politikai döntéseket hozni. Nagyon remé-
lem, hogy az Agrárminisztérium ebben az esetben is 
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ugyanolyan fontosnak tartja majd a beavatkozást, 
mint akkor, amikor a tehenet kihagyó margarin rek-
lámjáról volt szó.  

Tehát azt gondolom, hogy ha tényleg Magyar-
ország kapja majd meg az állatjólétért felelős biztosi 
posztot, az hatalmas lehetőség lenne arra is, hogy a 
magyar állatvédelem gyakorlatát is rendbe téve, hite-
les példával állhassunk oda az európai reformok élére. 
Sajnos egyelőre erre nem látom a kormányzati szán-
dékot, illetve az ezt képviselni tudó, hiteles személyi-
séget. Köszönöm a figyelmet.  

 
 (11.30) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Szabó Rebeka képvi-

selő asszony. A kormány nevében Répássy Róbert 
államtitkár úr, miniszterhelyettes úr fog válaszolni az 
elhangzottakra. Öné a szó. 

 
DR. RÉPÁSSY RÓBERT igazságügyi minisztéri-

umi államtitkár: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt 
Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Asszony! Mindenek-
előtt nagyon köszönöm, hogy az állatvédelem ügyét az 
Országgyűlés elé hozta - nem először. Nyilván nem 
először foglalkozunk ezzel a kérdéssel.  

Mint bizonyára tudja, a kormány az állatvédelmi 
cselekvési terv kidolgozásáért és végrehajtásáért fele-
lős kormánybiztost nevezett ki Ovádi Péter személyé-
ben, de természetesen, ahogyan ön említette, az Ag-
rárminisztériumnak is megvan a maga felelőssége a 
haszonállatok tartása tekintetében. Viszont én mint 
igazságügyi minisztériumi államtitkár szeretném önt 
tájékoztatni Ovádi Péter kormánybiztos úr munkájá-
ról és az általa végzett állatvédelmi tevékenységről.  

Az Országgyűlés az állatvédelmet minden ma-
gyar állampolgárt érintő közös társadalmi ügynek te-
kinti, így az állatok jóléte és védelme, a felelős állat-
tartás és az állatvédelem népszerűsítése, valamint az 
állatvédelemmel foglalkozó civil szervezetekkel való 
együttműködés megerősítése érdekében az Ország-
gyűlés megalkotta a 2022. évi XXXIV. törvényt, 
amelyben felhívta a kormányt, hogy hozza létre a Kö-
zös ügyünk az állatvédelem Alapítványt.  

A fő hangsúlyt az állatvédelem témakörének nép-
szerűsítése és ismeretterjesztése, a nemzetközi kap-
csolatok kiszélesítése, a konferenciák szervezése, az 
állatvédelmi témahét lebonyolítása, valamint szak-
mai partnerek bevonása és támogatása, a civil állat-
védő szervezetek támogatása, az országos infrastruk-
túra, továbbá a hazai állatkertek fejlesztése kapják. Az 
1532/2022. (XI. 4.) kormányhatározat 250 millió fo-
rintot biztosított a célkitűzések megvalósítására, a 
2024. évi elemi költségvetés pedig további egymilli-
árd forinttal emelte meg az e feladatok ellátására fel-
használható keret összegét. 

 Tisztelt Képviselő Asszony! Tisztelt Képviselők! 
Szeretném önöket tájékoztatni a Közös ügyünk az ál-
latvédelem Alapítvány tevékenységéről. A Közös 
ügyünk az állatvédelem Alapítvány elsőéves működés-
ének második felében együttműködési megállapodást 
kötött az Országos Polgárőr Szövetséggel, a Budapesti, 

veszprémi és Országos Rendőr-főkapitánysággal is. 
A kompetenciaprogram keretében a hatósági jogal-
kalmazók, rendőrök, civilek és ebrendészek számára 
készült ingyenesen elérhető tananyag, de a jelenléti 
képzésekre is sor került. Visszajelzések alapján az ál-
latvédelmi hatósági eljárásokban esetlegesen felme-
rülő problémák jelentős része megelőzhető a hatósá-
gok közötti kiemelt együttműködéssel, ezért további 
cél az élő kapcsolatok kialakítása és az együttműködé-
sek ösztönzése.  

Az alapítvány 2023-ban éves költségvetésének 
nagyjából felét, 123 millió forintot állatvédő civil er-
nyőszervezetek fejlesztésére, prevenciós és edukatív 
munkájának megsegítésére, az állatkertek állatmentő 
és fajvédelmi tevékenységének erősítésére és az Állat-
orvostudományi Egyetem civil rendezvényeket, civil 
állatvédőket segítő ivartalanítási programjának tá-
mogatására fordította, ezenkívül állatvédelmi rendez-
vényeket szervezett és támogatott. 2024-ben ösztön-
díjprogramjukat kibővítették: immáron 25 hallgató 
tanulhat térítésmentesen állatvédelmi posztgraduális 
képzésen. A pro bono képzésbe is bekerült az állatvé-
delmi tananyag, az új állatvédelmi e-learning prog-
ram teljes értékű részét képezi a 2025-ös közszolgá-
lati továbbképzési portfóliónak. A vállalati szektor be-
vonása terén idén ősszel első alkalommal hirdetik 
meg az állatbarát napok fogyasztói kampányt, illetve 
a Continest Technologies Zrt.-vel kötött megállapo-
dás alapján állatmenhelyek számára magas minőségű 
kutyaházakat biztosítanak.  

Szeretném még tájékoztatni a tisztelt Házat né-
hány stratégiai célkitűzésről az állatvédelem terüle-
tén, mindenekelőtt az ebrendészeti telepek fejleszté-
séről, azután állatbarát önkormányzati rendszer ki-
dolgozásáról, az állatkertek fejlesztési koncepciójá-
nak kidolgozásáról, a kóbor állatállomány csökken-
tése tervben szerepel, az oktatás nagyon fontos az ál-
latvédelem területén, a jogszabályi környezet felül-
vizsgálata, civil szervezetek támogatása, a lakosság, az 
állampolgárok edukációja, érzékenyítése és befekte-
tési alap létrehozása az állatvédelmi célkitűzésekért. 
Köszönöm szépen, hogy meghallgattak. (Taps a kor-
mánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Répássy Róbert mi-

niszterhelyettes úr. Tisztelt Országgyűlés! Szintén na-
pirend előtti felszólalásra jelentkezett Lukács László, 
a Jobbik frakcióvezetője: „Ami mindennél fontosabb” 
címmel. Öné a szó, képviselő úr. 

 
DR. LUKÁCS LÁSZLÓ GYÖRGY (Jobbik): Kö-

szönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Kép-
viselőtársaim! Nem esünk túlzásba akkor, ha azt állít-
juk, hogy már a fenyegetettségek korában élünk. A vi-
lágunk, a környezetünk, a körülöttünk lévő minden-
fajta erőforrás olyan mértékben és úgy változik, hogy 
az ENSZ is azt mondta: aki most születik, az 30 év 
múlva egy teljesen más világra fog eszmélni. Tehát 
gyermekeink egy teljesen más világban kell hogy élje-
nek, mint mi, amely nem egy jobb, hanem nagy való-
színűséggel egy rosszabb világ lesz.  
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Látjuk a klímaváltozásból fakadó nehézségeket, 
amelyek az elmúlt időszakban például aszállyal, majd 
árvízzel mutatták meg, hogy igenis valós jelenségek, 
és Magyarországot érintik. Ebből fakadóan egy erő-
forráshiánnyal kell számolnunk, egy erőforráskrízis-
sel, az ebből adódó fenyegetettséggel, ami pedig ha-
tással lesz a gazdasági folyamatokra. És ha a láncola-
tot visszük tovább, Magyarországon ez úgy néz ki, 
hogy ha gazdaságilag fenyegetett az ország, akkor ál-
talában Magyarországon a bűnözés növekszik.  

Nos, tisztelt képviselőtársaim, a bűnözés mellett 
természetesen vannak olyan nem várt hatások is - eb-
ben az esetben rajtunk kívül álló hatások -, mint a 
migráció kérdése vagy a háborúk kérdése, amit ha 
egybeteszünk azzal a növekvő bűnözési hullámmal, 
amelyet a migráció, illetve a háborúk okoznak, akkor 
világosan látszik, hogy Magyarországnak komoly biz-
tonsági kihívásai vannak nemcsak most, hanem lesz-
nek az elkövetkezendő időszakban.  

Azt is el kell mondani, és akkor sem túlzunk sze-
rintem, ha elmondjuk, hogy az elmúlt két év statiszti-
káit is nézve Magyarországon egy közbiztonsági vál-
ság van kibontakozóban. Ugyanis ismert tény, hogy az 
elmúlt két évben folyamatosan nőtt a bűncselekmé-
nyek száma, sőt nőttek azok a sokszor regisztrálatlan 
szabálysértések is, amelyek jobb esetben - vagy rosz-
szabb esetben - az embereknek a magántulajdonát 
érintik, biciklilopásoktól kezdve kertfeltörésig, kerti 
kunyhókból való lopásokig. Magyarországon folya-
matosan szaporodnak ezek a cselekmények, sokszor 
úgy, hogy ezek bele sem kerülnek a hírekbe.  

Az is világos, hogy kilőtt Magyarországon a drog-
bűncselekmények száma, valójában vidéken egy drog-
járvány, drogpandémia van. Ezenfelül az ezzel foglal-
kozó hivatásosok sincsenek könnyű helyzetben, bár a 
kormány ezt jellemzően titkolni szokta, hogy pontosan 
mennyien vannak és hány rendőrben bízhatunk. De azt 
is látjuk, hogy a rendőrök egyre nehezebb helyzetben 
vannak; sokszor - és ez az ő beszámolójuk - két-három 
mellékállást kell hogy vállaljanak, hogy saját magukat 
és családjukat fenntartsák. Nehezen várható el a 
rendőröktől és a bűnüldöző szervektől, hogy így vé-
gezzenek jó munkát, különösen úgy, hogy ezzel pár-
huzamosan sok helyen nem kapitányságok, de min-
denképpen olyan intézmények zárnak be, amelyek 
helyben körzeti megbízotti irodák voltak, vagy körzeti 
megbízotti helyek, amelyek biztosították az emberek-
nek a nyugodt életét. Ilyen volt például Kunmadara-
son, hogy csak egyet mondjak a Nagykunság szívéből. 
De azt is látjuk, hogy a kormánynak milyen elképze-
lése van a közbiztonságról, hiszen mégiscsak önök 
azok, akik elengedtek 2300, komoly bűncselekményt 
elkövető embert. Embercsempészeket engedtek sza-
badon, 2300 főt, akiknek ma magyarországi börtö-
nökben lenne a helye azért, hogy a társadalom által 
elvárt büntetést az ő veszélyes bűncselekményükkel 
szemben mégiscsak érvényesítse az állam.  

És hogy a fertőzöttségről, a bűn áradásáról mégis 
milyen képet tudunk festeni - ez már a rendőrkapi-
tányságnak, illetve a rendőrségnek az adata -, beszél-
nünk kell a fertőzöttségi adatokról is. Jelenleg úgy néz 

ki Magyarországon a bűnfertőzöttség, ami 100 ezer 
főre vetített bűnelkövetést jelent, hogy ebben Heves 
megye áll az első helyen, majd nyilván az egyik nagy 
fertőzöttségű Budapest, majd utána megint vidéki és 
jellemzően szegény vidéki megyék következnek: Jász-
Nagykun-Szolnok megye, illetve Nógrád is a bűnfer-
tőzöttségi listának az elején áll. Ezek azok a területek, 
ahol a legtöbb bűncselekményt is követik el, legfő-
képp vagyon elleni, illetve droggal kapcsolatos bűn-
cselekményeket. De tisztelt képviselőtársaim, a Job-
bik Magyarországért Mozgalom erre ad megoldást, és 
javasolja a kormánynak, hogy milyen megoldással le-
het élni.  

 
 (11.40) 

 
Elsősorban, mi úgy képzeljük el, hogy az embere-

ket be kell vonni ennek a helyzetnek a csillapításába, 
képessé kell tenni őket arra, hogy megvédjék magu-
kat. Mi hiszünk abban, hogy az embereknek biztosít-
suk az önvédelmi jogukat, azért, hogy Magyarország 
biztonságos legyen, így mi az önvédelmi jog felturbó-
zásán fogunk az elkövetkező időszakban dolgozni.  

De fel kell készíteni az állományt is: lehetőséget 
kell biztosítani, hogy ne csak a munkahelyükön, hanem 
munkaidőn túl is meg tudják védeni a lakosságot.  

És szigorú drogellenes szabályokra van szüksé-
günk.  

A rendpárti Jobbik éppen ezért az elkövetkező 
időszakban az emberekkel konzultálva fog arra javas-
latot tenni, hogy miként szélesítsük az önvédelmi jo-
got, miként szélesítsük az önvédelmi eszközöket, mi-
ként biztosítsuk a rendőrségnek, hogy meg tudják vé-
deni az embereket. Mert mi abban hiszünk, hogy  
Magyarországon normális Magyarországnak kell len-
nie. Mi egy biztonságos Magyarországban hiszünk, és 
ezért fogunk az elkövetkező időszakban dolgozni. Kö-
szönöm szépen. (Taps a Jobbik soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Lukács képviselő úr. 

A kormány nevében az elhangzottakra Rétvári Bence 
miniszterhelyettes, államtitkár úr fog válaszolni. 

 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Magyarország Európa 
egyik legbiztonságosabb országa, és a világban készí-
tett rangsorokban is az első húsz helyen szerepelünk 
a közbiztonság területén. Ez nem a véletlennek kö-
szönhető, a közbiztonságunkat nem a lottón nyertük, 
hanem egy nagyon következetes büntetőpolitika, a 
rendvédelem nagyon következetes megerősítése van a 
mögött, hogy a Magyarországra látogató világsztárok 
is, akik a világ számtalan országát megjárták, és ide-
jönnek Budapestre forgatni, azt mondják, hogy ennél 
biztonságosabb városban, mint Budapest, még nem 
nagyon forgattak.  

Ez sok mindennek köszönhető; a Jobbiknak 
nem, azért ezt hozzá kell tegyem. Látom, hogy a Job-
bik megpróbálja itt a teljesen felkavarodott baloldali 
helyzetben valahol az identitását újra megtalálni - ez 
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azért egy sokadik identitáskereső kísérlet a Jobbik ré-
széről -, és most a közbiztonság témáját próbálják 
megtalálni (Közbeszólások a Jobbik soraiból.), hogy 
ebbe kapaszkodva, amit eddig kritizáltak, amit eddig 
nem szavaztak meg, amit eddig elleneztek - egy olyan 
liberális közösséghez csatlakoztak, amelyik pont en-
nek az ellentétét vallja, amit mi a közbiztonság kap-
csán -, most megpróbáljanak egy újabb sasszéval, egy 
újabb fordulattal valamilyen karaktert szerezni ma-
guknak, hogy valamit a következő két évben még fel 
tudjanak mutatni.  

De ezt nem lehet valótlanságokra alapozva, tisz-
telt képviselő úr! Ön egy héttel ezelőtt itt a parlament-
ben ebben a témában szólalt fel, és azt mondta, hogy 
Heves megyében nagyobb a bűncselekmények száma, 
mint Budapesten. Hát, én megnéztem, tisztelt képvi-
selő úr: ha itt az egységes nyomozó hatósági és 
ügyészségi bűnügyi nyilvántartásnak nézzük az idei 
III. hótól VIII. hóig terjedő adatait, pontosan negyed-
akkora Heves vármegyében, mint Budapesten. Jász-
Nagykun-Szolnok vármegyében is kevesebb, jóval ke-
vesebb, mint harmadakkora. Önt megint egy hazug-
ságon kaptuk, tisztelt képviselő úr (Dr. Lukács László 
György: Nem, mert…), mert azt állította, hogy Heves 
vármegyében több a bűncselekményszám. Természe-
tesen ez nem igaz, tisztelt képviselő úr. Úgyhogy, ha 
vannak javaslatai, azokat mindig örömmel vesszük, 
de kérem, hogy ne a rendőröket támadja, ne a rend-
őrséget támadja, és ne tegyen valótlan kijelentéseket 
se itt a parlamentben, se máshol.  

Pláne ne egy olyan pártnak a színeiben, amely 
úgy került a magyar nyilvánosságba, hogy a Magyar 
Gárdát szervezte, és a Magyar Gárda különböző ren-
dezvényein igyekeztek a jogszabályokat kijátszani, 
vagy a rendőrséggel is akár bizonyos vonulásaikkor 
meg máskor szembeszállni, vagy a rendőri intézkedé-
seknek magukat nem alávetni, vagy a rendőri felszó-
lításoknak nem eleget tenni. Tisztelt Képviselő Úr! 
Egy olyan párt, amely a törvények sértésével szerve-
zett akciókkal került be a nyilvánosságba másfél-két 
évtizeddel ezelőtt (Ander Balázs: Az állam nem védte 
meg a polgárait!), az utána, tudja, a törvényességre 
való felszólításnál mindig kevésbé hiteles, szemben 
azokkal, akik mindig a törvények betartására szólítot-
tak fel mindenkit. Úgyhogy a Magyar Gárdá-s múltja 
a Jobbiknak ebben nem hiteles. (Dr. Lukács László 
György közbeszól.)  

Ön megint valótlanságot állított a rendőrőrsök 
számával is. Tisztelt Képviselő Úr! A rendőrőrsök 
száma nem csökkent, hanem nőtt, a kormányzásunk 
elején volt 242, most van 259. Nőtt a rendőrőrsök 
száma.  

Nyilván ehhez több forrásra is volt szükség, hi-
szen több rendőr dolgozik, több rendőrőrs működik, 
intenzívebb munkát vártunk el a rendőröktől. Ezért 
növeltük a rendőrség, a rendészet költségvetési forrá-
sait is, 449 milliárd forintról 1309 milliárd forintra.  

És fontos a béremelés is. Ebben az önök szövet-
ségesei nem jeleskedtek, hiszen a rendőrök fizetését 
csökkentették, 2008-2009-ben 8 százalékkal csök-
kentették a rendőrök fizetését azok, akikkel önök 

együtt indultak a választásokon. Nos, mi ezzel szem-
ben 2022-24-ben előbb 116, majd 78 500 forinttal nö-
veltük a rendőrök fizetését, pontosan azért, hogy mi-
nél nagyobb biztonságban lehessünk mindnyájan.  

És ami fontos kérdés, a bűncselekmények száma. 
Ön itt is növekedésről beszél. Amikor elkezdtük a kor-
mányzásunkat, akkor éves szinten Magyarországon 
447 186 bűncselekmény volt, ezzel szemben a tavalyi 
esztendőben 178 172. Azaz 269 014-gyel kevesebb bűn-
cselekmény volt a tavalyi esztendőben (Dr. Lukács 
László György: És az azt megelőző két évben?), mint 
2010-ben, a kormányzásunk kezdetekor. Ez egy kö-
rülbelül 60 százalékos csökkenés a bűncselekmények 
számában. Ez sok mindennek köszönhető, a szigorú 
fellépésnek, a megbecsült rendőröknek, annak, hogy 
emeltük a rendőrök fizetését és juttatásait is; hogy 
olyan törvényi tényállásokat, olyan büntető eljárás-
jogi szabályokat fogadtunk el, amelyek lehetővé tették 
a rendőröknek, hogy érdemben tudjanak fellépni a 
bűnözőkkel és a bűnözéssel szemben. Felszámoltuk a 
nagy alvilági hálózatokat; szigorú „három csapás” tör-
vényt fogadtunk el; visszaadtuk a rendőrségnek is a 
megbecsülését, tisztelt képviselő úr, amit a korábbi-
akban talán nem sikerült az elődeinknek ilyen mér-
tékben megtenni. Ezek vezettek oda, hogy ma már a 
rendőr a polgár barátja, ma már az emberek a rend-
őrben a közbiztonság legfontosabb zálogát láthatják; 
és ez az oka annak, hogy sokan Nyugat-Európából is 
azért költöznek át Magyarországra, Németországból 
vagy Hollandiából vagy máshonnan, mert itt nagyobb 
a közbiztonság, mint a nálunk jóval gazdagabb orszá-
gokban.  

Én azt javaslom önnek, ne támadja a magyar rend-
őröket, hanem ismerje el a magyar rendőrök munkáját 
és a magyar rendőrök teljesítményét, mert a biztonság 
valóban az egyik legfontosabb értékünk. Köszönöm 
szépen. (Taps a kormánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Rétvári Bence állam-

titkár, miniszterhelyettes úr. Napirend előtti felszóla-
lásra jelentkezett Orosz Anna képviselő asszony, a 
Momentum képviselője: „Közös ügyeinkről” címmel. 
Öné a szó, képviselő asszony. 

 
OROSZ ANNA (Momentum): Köszönöm. Állam-

titkár Urak és Hölgyek! Azt eddig is pontosan tudtuk, 
hogy a Fidesz rátelepedett az egyházakra, és hogy ez 
mennyire súlyos következményekkel jár. Ezeket a kö-
vetkezményeket legfőképpen a gyerekek szenvedik el. 
Gondoljunk csak a bicskei pedofilsegítő Kónya Endre 
kegyelmét kijáró volt fideszes családügyi miniszterre, 
az Orbán család személyes bizalmasára, a mai napig 
reformátusi (Sic! - Rétvári Bence: Reformátusi!) 
püspöki rangban lévő Balog Zoltánra.  

Az elmúlt hetek eseményei azonban újra rávilágí-
tottak arra, hogy az összefonódás nagyüzemben zaj-
lik, ami gátolja a visszaélések feltárását. Ahová csak 
nyúlunk, mindenhonnan csontvázak hullanak ki. Az 
egész azzal indult, hogy kiderült, Bese Gergő, a fi-
deszes propagandistaként elhíresült dunavecsei pap 
melegbulikba jár, és intim kapcsolatot ápol férfiakkal. 
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Gergő atya mindeközben megáldotta a Megafon köz-
ponti irodáit, felszentelte a Miniszterelnökségnek he-
lyet adó Karmelita kolostort, családi egyesületei révén 
bő 100 milliós támogatást kapott az államtól, sőt állí-
tólag KDNP-s stábtagként is fizetéshez jutott az ál-
lamtól. Bese klasszikus fideszesként természetesen 
bort ivott és vizet prédikált, hiszen lelkes közvetítője 
volt a kormány LMBTQ-közösséget megbélyegző és 
kirekesztő szólamainak is.  

A múlt héten a katolikus püspöki kar belső leve-
lezéséből derült az ki, hogy Bese politikai ténykedé-
sét nem más, mint Bábel Balázs hagyta jóvá, aki a  
Kalocsa-Kecskemét egyházmegyei érsek.  

Aztán kiderült az is - ugyanebből az egyházme-
gyéből -, hogy Rónaszéki Gábor, volt kiskunfélegyházi 
plébános négy kiskorúval szemben élt vissza, akik kö-
zül ketten 14 éven aluliak voltak. Rónaszékit egészen 
az elmúlt időszakig a legbefolyásosabb egyházi sze-
mélyek között tartották számon; közeli kapcsolatot 
ápolt a körzet fideszes képviselőjével, Bányai Gábor-
ral; együtt vezette a budapesti Papnevelő Intézetet az-
zal a Kuminetz Gézával, aki ma a Pázmány Péter Ka-
tolikus Egyetem rektora; és sógora a volt fideszes kép-
viselőnek, Rónaszékiné Keresztes Monikának. A Páz-
mány Péter Katolikus Egyetem rektora egyébként 
megerősítette, hogy Rónaszékivel közös relaxációs ta-
nyát tartanak fönt, ahol - természetesen nem politi-
kusi minőségükben - megfordul Bányai Gábor és 
Semjén Zsolt egyházpolitikáért felelős miniszterel-
nök-helyettes is.  

Aztán ott van Hadházi Róbert, akit volt kecske-
méti papként szintén pedofíliáért vontak eljárás alá. 
Micsoda meglepetés, ő is kiterjedt fideszes kapcsola-
tokkal rendelkezett; egyik legfőbb bizalmasa a Ma-
gyar Katolikus Püspöki Konferencia titkára, Tóth Ta-
más, akit - hogy, hogy nem - nem más, mint Semjén 
Zsolt tüntetett ki négy évvel ezelőtt Magyar Érdem-
rend tisztikereszt kitüntetéssel.  

Aztán ott van Mészáros István, aki annak elle-
nére van még jelenleg is pozícióban ugyanebben az 
egyházmegyében plébánosként, és tart foglalkozáso-
kat a kalocsai speciális gyermekotthonban, hogy egy 
kispapot zaklatott, egy 18 éves, tőle függésben lévő 
kispapot zaklatott.  

 
 (11.50) 

 
És hogy miért lehetséges ez? Hát, természetesen 

ő is kiterjedt fideszes kapcsolatrendszerrel rendelke-
zik: Semjén Zsolttal ápol szoros kapcsolatot, a vadász-
egyesületeivel működik együtt, például közösen Hu-
bertus-szentmiséket tartanak. Ezek csak az elmúlt he-
tek eseményei, amelyek kiderültek.  

És hogy miért nem tesz a Fidesz az égegyadta vi-
lágon semmit azért, hogy felgyorsítsa ezeket a feltárá-
sokat, hogy az egyház megtisztuljon, és hogy a gyere-
kek biztonságban legyenek az egyházi intézmények 
falai között? Hát, kérem szépen, azért nem, mert már 
annyira összefonódtak az egyházzal, hogy minden 
egyes ilyen ügy feltárása a Fidesznek árt; minden 
egyes Kónya Endre, minden egyes Balog Zoltán, Bese 

Gergő, Rónaszéki Gábor, Hatházi Róbert és Mészáros 
István az „Isten, haza, család” szlogent, vagyis a Fi-
desz saját magáról hirdetett álságos és hazug alapér-
tékeit rombolja porig a választók szemében. És így tel-
nek el évtizedek anélkül, hogy az állam bármit tenne 
a gyerekekért, az őket zaklató, az őket tönkretevő 
szörnyetegek ellen, és ez senki más, csakis az önök lel-
kén szárad.  

Mivel önöknek szokása a gyermekvédelem ügyé-
ben egy elszigetelt és egyébként a rendőrség által a 
mai napig fel nem tárt újbudai esettel elkenni a saját 
felelősségüket, ezért előre leszögezem, hogy ezzel 
nem takarózhatnak. Ha a kormány járna el ugyanis a 
saját háza táján olyan gyorsasággal, példás emberség-
gel és profizmussal, ahogy Újbuda önkormányzata 
tette, akkor gyerekek ezreit kímélték volna meg a 
szenvedéstől, az állami és egyházi intézményekben 
ténykedő szörnyetegek zaklatásától és az ebből fakadó 
felfoghatatlan szenvedéstől. Köszönöm szépen. (Taps 
az ellenzéki sorokból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Orosz Anna képvi-

selő asszony. Az elhangzottakra a kormány nevében 
Panyi Miklós miniszterhelyettes úr fog válaszolni.  

 
DR. PANYI MIKLÓS, a Miniszterelnökség állam-

titkára: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Ház! Tisztelt Képviselő Asszony! Külön köszönöm, 
hogy felszólalása végén megemlítette az újbudai 
ügyet, hiszen ott is egy nagyon súlyos pedofil-bűncse-
lekményre került sor, és az elkövetője pedig nagyon 
szoros kapcsolatokat ápolt a baloldali vezetésű újbu-
dai önkormányzattal, mind anyagi, mind pedig csa-
ládi értelemben is. Ugye, ennek az önkormányzatnak 
képviselő asszony volt korábban az alpolgármestere, 
úgyhogy várjuk ebben az ügyben is a fejleményeket.  

Tisztelt Képviselő Asszony! A téma rendkívül 
fontos. Tavasszal számos vitát folytattunk a gyermek-
védelemről és a gyermekvédelem megerősítésének a 
kérdéséről, és továbbra is világos, hogy minden bűn-
cselekmény, különösen a kiskorúak sérelmére elköve-
tett bűncselekmény ellen a leghatározottabban fel kell 
lépni, a pedofília tekintetében pedig nincs kegyelem: 
minden pedofilt, minden pedofil bűnelkövetőt, 
amennyiben bűnösségük bebizonyosodik, a törvény 
vasszigorával el kell ítélni.  

Ezért is tartom fontosnak ezzel kapcsolatban 
megállapítani néhány tényt, hiszen ha megnézzük, 
hogy 2010-ben és ma mennyi pedofil bűnelkövető van 
büntetés-végrehajtási intézményben, akkor azt látjuk, 
hogy a baloldali kormány kormányzásának utolsó 
évében mindössze 81 ember ült börtönben, ez a szám 
pedig most megközelíti a 700-at; ez több mint nyolc-
szoros emelkedés. Szintén idevenném az elmúlt idő-
szakban azt a jogszabályalkotási folyamatot, amit a 
Fidesz-KDNP-kormány elkezdett kormányzása alatt, 
és amit többek között önök nem támogattak; 2021-
ben önök nem támogatták a gyermekvédelmi tör-
vényt (Orosz Anna: Nem voltunk itt!) - azok a szövet-
ségesek, a baloldali szövetség, amely akkor a parla-
mentben ült, és a népszavazást, a gyermekvédelmi 
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törvény megerősítése érdekében kiírt népszavazást 
sem támogatta a baloldal.  

Azt is fontosnak tartom itt leszögezni, hogy 2024 
tavaszán új gyermekvédelmitörvény-csomagot foga-
dott el az Országgyűlés, és ebben tovább szigorodtak 
a pedofilokat sújtó büntetések. Csak néhányat felso-
rolok: nem évülnek el a pedofil jellegű szexuális bűn-
cselekmények, nincs feltételes szabadságra helyezés, 
nincs reintegrációs őrizet, és az elkövetők soha nem 
kaphatnak tiszta erkölcsi bizonyítványt.  

Azt is szeretném leszögezni, hogy a gyermekvéd-
elem megerősítése ügyében a kormány egy teljes körű 
átvilágítást rendelt el minden gyermekvédelmi intéz-
ményben, szigorú alkalmassági vizsgálatoknak vetjük 
alá a gyermekvédelmi intézményben dolgozókat. 
Közel 2300 kifogástalanéletvitel-ellenőrzés zajlott le 
és fejeződött be, és több mint 273 vezető esetében ke-
rült sor pszichológiai alkalmassági vizsgálatra.  

Tehát ha az a kérdés, tisztelt képviselő asszony, 
hogy a baloldal vagy a jobboldali kormányok azok, 
amelyek határozottabban fellépnek a pedofília kérdé-
sében, akkor ezekből a számokból is világos, hogy ez 
a jobboldali kormány. E tekintetben pedig, azt gondo-
lom, a vitákban is elhangzott, hogy a szociális intéz-
ményben dolgozók helyzetét érdemes külön figyelem-
mel kísérni és a helyzetüket javítani. Ebben érdemi vi-
tákat kell folytatni és érdemi előrelépéseken kell dol-
gozni a következő időszakban.  

Az egyházi botrányok vonatkozásában, tisztelt 
képviselő asszony: az egyházak az államtól elválasztva 
működnek, és az egyházak esetén és az egyházban te-
vékenykedők esetén szintén érvényesek a hatályos 
büntetőjogi szabályok, tehát ha ott bűncselekményre 
kerül sor, egy egyházban tevékenykedő személy bűn-
cselekményt követ el, akkor őellene a törvény legna-
gyobb szigorával fel kell lépni. A büntetőjog intézkedé-
seinek, rendelkezéseinek már említett szigorítása, a 
nyomozó szervek elkötelezettsége - e tekintetben meg-
nyugtathatom - itt is érvényesül. Emellett természete-
sen igaz, hogy az egyházaknak minden ilyen ügyet ki 
kell vizsgálni. Azt lehet látni, hogy a megfelelő egyházi 
fórumok a szükséges vizsgálatokat elvégzik és elvégez-
ték, ezeket az intézkedéseket megteszik, amennyiben 
pedig megalapozott gyanú van, az igazságszolgáltatás 
megteszi a szükséges intézkedéseket. Azt is hozzá kell 
tenni, hogy természetesen ez az egyházak érdeke is, hi-
szen ezzel tudják a hitelességüket helyreállítani.  

Ugyanakkor itt is el szeretném mondani és hatá-
rozottan kérem, hogy az egyházak esetében ne éljen 
az önök által egyébként sokat kifogásolt kollektív bű-
nösség intézményével, és a személyeket kritizálja, ne 
pedig általánosságban az egyházakat. Ezek ezeréves 
intézmények és a magyar nemzet, a magyar nemzeti 
megmaradás tartóoszlopai. Köszönöm szépen a szót. 
(Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Panyi Miklós mi-

niszterhelyettes úr. Tisztelt Országgyűlés! Szintén na-
pirend előtti felszólalásra jelentkezett Komjáthi Imre 
képviselő úr, az MSZP képviselője: „Aktuális kérdé-
sekről” címmel. Öné a szó, képviselő úr. 

KOMJÁTHI IMRE (MSZP): Köszönöm szépen a 
szót. Tisztelt Képviselőtársaim! Érthető módon az ár-
víz elleni védekezés elvitte sajnos a fókuszt egy na-
gyon fontos ügyről: Magyarország egyik patinás cége, 
a Dunaferr haldoklik, ismét. Néhány héttel ezelőtt 
részt vettem a Dunaferr előtti demonstráción, amit a 
Vasas-szakszervezet szervezett, és sajnos azt kellett 
észrevennem, hogy a legfontosabb döntéshozók, akik 
megnyugtathatták volna az ottani dolgozókat, Nagy 
Márton miniszter úr, illetve valamelyik államtitkára 
nem vette a fáradságot vagy a bátorságot, hogy oda-
jöjjön, és személyesen nézzen a szemébe a kohászok-
nak, és mondja el, hogy mi a helyzet. Mondjuk, Magyar 
Pétert sem láttam, ahogy Vasas-zászlók előtt vidáman 
szelfizik kohászokkal, de ez legyen az ő baja. Én vi-
szont ott voltam, és hallottam, ahogyan munkát, ke-
nyeret követeltek a dolgozók 2024-ben Magyarorszá-
gon, mert dolgozni szeretnének, megélni szeretnének, 
és jól élni szeretnének az ottani dolgozók.  

Évek óta figyelemmel kísérem a Dunaferr ügyét, 
képviselem őket MSZP-s politikusként, képviselem 
őket képviselőként, és időről időre felhívtam a figyel-
met arra, hogy mi folyik ott; sajnos sokszor süket fü-
lekre találtam. Felhívtam a figyelmet akkor is, amikor 
az ukrán és orosz tulajdonosok belső háborújának a 
dolgozók itták meg a levét; akkor is előfordult, hogy 
több hónapon keresztül nem kaptak fizetést. Felhívtam 
a figyelmet akkor is, amikor törvénytelen módon fel-
mondták a kollektív szerződést, ezzel kárt okozva a dol-
gozóknak; amikor szakszervezeti vezetőkre biztonsági 
embereket, fogdmegeket uszítottak rá a tulajdonosok.  

És felhívtam a figyelmet most, idén nyáron: két 
levelet írtam Szijjártó Péter és Nagy Márton minisz-
terelnök… - miniszter uraknak. Isten irgalmazzon, 
hogy miniszterelnök legyen, miniszternek sem jó! Há-
rom kérést fogalmaztam meg bennük. Az egyik az 
volt, hogy azonnal üljenek le tárgyalni a szakszerveze-
tekkel, mert ők vannak legközelebb az emberekhez ott 
helyben, ők tudják a valódi problémát. A második ké-
résem az volt, hogy fizessék ki a dolgozókat, mert nem 
ők tehetnek a kialakult helyzetről. A harmadik kéré-
sem az volt, hogy amennyiben odakerül a helyzet, 
hogy sajnos a Dunaferrt be kell zárni és dolgozókat 
kell elbocsátani, akkor a kormánynak van lehetősége 
arra, hogy az Európai Globalizációs Alkalmazkodási 
Alapból pénzt hívjanak le, amit közvetlenül a munka-
vállalók kapnak átképzésre vagy akár arra is, hogy sa-
ját vállalkozást indítsanak.  

 
 (12.00) 

 
Rendkívül korrekt módon - ezt azért el kell mon-

dani - Szijjártó Péter kabinetfőnöke felhívott, és el-
mondta, hogy igaz, hogy nem a miniszter úr tárcájához 
tartozik a téma, de ő felhívta Czomba Sándor államtit-
kárt, és arra kérte, hogy legyen mindenben partner. Két 
napra rá két államtitkár leült tárgyalni a szakszerveze-
tekkel, ezt köszönöm. Néhány nap múlva kifizették a 
dolgozók bérét; igaz, hogy ez 17,8 milliárd forintba ke-
rült a magyar adófizetőknek, merthogy a tulajdonos 
helyett kifizették a dolgozók bérét. Ez helyes. Csak az 
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nem helyes, hogy ilyen tulajdonosokat hoznak ide Ma-
gyarországra, akik azért jönnek ide, hogy nyerészkedje-
nek, és megdézsmálják a magyar adófizetők pénzét. 

Néhány napra rá Czomba Sándortól kaptam egy 
részletes tájékoztatást, amiben leírta - és meglepő 
volt, hogy Szijjártó Péter kérésére írt Nagy Márton ál-
lamtitkára -, amiben tájékoztatott arról, hogy kínai 
befektetőt hoznak Magyarországra, ami segíteni fog a 
Dunaferr helyzetén, ívkemencét fognak építeni. Ezen 
hangosan felnevettek - igaz, hogy kínjukban - a Duna-
ferr kohászai, mert ők szakemberek, ők tudják, hogy 
nagyjából három évbe telt volna, mire ez megvalósul, 
és a jelenlegi helyzetben az a technológia alkalmatlan 
arra, hogy beillesszék a Dunaferr technológiájába.  

Most ott tartunk, hogy csődeljárást indítottak a 
LIBERTY ellen, a Dunaferr tulajdonosa ellen, és most 
az a hír járja - nem tudom, önök biztos meg fogják erő-
síteni -, hogy egy svájci-szlovák befektető kinézte ma-
gának a Dunaferrt. Remélem, nem azért, mint a 
LIBERTY, hogy a magyar adófizetők pénzéből támoga-
tást kapjon, merthogy nemcsak a 17,8 milliárd forintot 
kapták, hanem 70 milliárd forintot összességében.  

Úgyhogy szeretném, hogyha megnyugtatnának, 
hogy lesz munkájuk a Dunaferr dolgozóinak, ki lesz 
fizetve a bérük, és nem hoznak ide legközelebb olyan 
gazdasági kalandorokat, akik csak a magyar adófize-
tők pénzére sóvárognak. Köszönöm, hogy meghall-
gattak. (Taps az MSZP és a DK soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Komjáthi Imre kép-

viselő úr. A kormány nevében az elhangzottakra 
Fónagy János miniszterhelyettes, államtitkár úr fog 
válaszolni.  

 
DR. FÓNAGY JÁNOS nemzetgazdasági minisz-

tériumi államtitkár: Köszönöm, elnök úr. Tisztelt 
Ház! Tisztelt Képviselő Úr! Engedje meg, hogy én 
messzebbről kezdjem. A második világháború kohá-
szati felfutása után a nagy acéltermelő vállala-
tok - Egyesült Államok, Anglia, Nyugat-Európa - gya-
korlatilag az ötvenes évek végétől a hatvanas évek kö-
zepéig rendkívül keserves módon és mind a mai napig 
ható társadalmi következményekkel sok tucat kohá-
szati vállalatot zártak be. Az a 27 pennsylvaniai üzem, 
amellyel az Egyesült Államok megnyerte a második 
világháború anyagcsatáját, a hatvanas évek közepére 
kivétel nélkül mind bezárt, és Pennsylvania csatlako-
zott ahhoz az úgynevezett Appalache-zónához, amely 
a gazdag Amerika szegény övezetét képezte és gyakor-
latilag képezi mind a mai napig.  

A magyar kohászatnak három nagy bázisa volt, 
ön is tudja, a két északi kohó, Ózd és Diósgyőr, vala-
mint Dunaújváros. Diósgyőr és Ózd 180-200 éves ter-
melési múlttal rendelkezett, gyakorlatilag nyugat-eu-
rópai gépbázison állt, míg Dunaújváros az ötvenes 
évek fejlesztésére, alapvetően a Dunán felhozott, an-
nak idején szovjet pátvasércen és szovjet gépbázison 
alapult.  

A három cégnek nem volt azonos a gyártási struk-
túrája. Dunaújváros alapvetően laposárut, tehát lemezt 
gyárt. Zárójelben: a technológiája olyan volt - és mind 

a mai napig olyan -, hogy nem tud mélyhúzott lemezt 
csinálni, tehát gépkocsi-karosszéria előállítására alkal-
matlan, hanem egyéb lemezipari alapanyagot tud biz-
tosítani. Diósgyőri volt a gépipar alapanyaga, ózdi pe-
dig az építőiparé. Mind a háromnak a sorsát tudjuk, a 
két északi kohóét sajnos már csak múlt időben.  

Amikor azt mondtuk és mondjuk mind a mai na-
pig, hogy a dunaújvárosi vasmű - a nevét szándéko-
san nem mondom, mert már sok neve volt az elmúlt 
pár évben - nagyon fontos az ország számára, fontos 
természetesen az ott dolgozó, még mindig jelentős 
számú munkaerő számára, fontos a beszállítók szá-
mára és fontos azért, mert Magyarország utolsó teljes 
vertikumú metallurgiai üzeme volt, ráadásul egy du-
nai kikötővel, ami a másik kettőnél nem volt meg.  

A két északi kohónak a kaput - bármilyen furcsá-
nak tűnik most ez a történelmi visszapillantás - alap-
vetően Trianon tette be, amikor elválasztották őket a 
felvidéki vasérc- és mészkőbányáktól, és mind a két 
cég arra kényszerült, hogy keletről, sok ezer kilomé-
terről hozza az egyébként dúsításra szoruló pátvasér-
cet, és a messzi távolból hozza be a kohászathoz szük-
séges energiát.  

A magyar közvélemény és az itt ülő kollégáim 
számára mondom, hogy ma az acéltermékek 80 szá-
zaléka energiaköltség, csak 20 százaléka minden más, 
tehát az alapanyag, a bérköltség és ehhez hasonlók. 
Tehát azért mondom, hogy ez alapvetően egy techni-
kai kérdés.  

A Dunaferrnek a megmentésére - és ezt köszö-
nöm, hogy ön is elismerte - a magyar kormány, a je-
lenlegi magyar kormány az elmúlt másfél-két évben is 
jelentős energiát és igen jelentős pénzeszközöket for-
dított.  

Tisztelt Képviselő Úr! Nem válogatunk a befekte-
tőkből, nem tudunk; ma a világ nincs abban a helyzet-
ben, hogy acélipari befektetőkben válogasson. A kas-
sai acélművet hosszú bolyongás után jelenleg az ame-
rikai U.S. Steel birtokolja. Gyakorlatilag ami stabil ko-
hászat, az a Közel-Keleten a miszurátai acélmű, amely 
egyébként például a teljes európai vasútisín-gyártást 
biztosítja, vagy pedig a papíron ugyan részvénytársa-
ság, de gyakorlatilag évtizedek, évszázad óta állami 
tulajdonban lévő Voestalpine, tehát az osztrák vasmű.  

A Dunai Vasmű megmentését most is egy nagyon 
fontos dolognak kezeljük. Most is azon igyekszünk, 
hogy találjunk befektetőt. Az indiaiaknak mintegy 
50 vállalata van a világban, joggal bíztunk benne. (Az 
elnök megkocogtatja a csengőt.) Azt kell mondanom, 
hogy csalódnunk kellett nekünk is. (Az elnök ismét 
csenget.) Keressük az újabb befektetőket, és bízunk 
benne, hogy meg is találjuk. Köszönöm a türelmét, el-
nök úr. (Taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Fónagy János mi-

niszterhelyettes úr. Napirend előtti felszólalásra je-
lentkezett Varju László képviselő úr, a DK képvise-
lője: „Aktuális ügyek” címmel. Öné a szó, képviselő úr. 

 
VARJU LÁSZLÓ (DK): Elnök Úr! Köszönöm szé-

pen a szót. Tisztelt Ház! Mondhatnám úgy is, hogy új 
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nap, új megszorítás, mi ezt így mondjuk Újpesten, kü-
lönösen akkor, hogyha azt látjuk, hogy a kormány 62 
évről 65 évre emeli az idősek ingyenes fogorvosi ellá-
tásának korhatárát.  

Ezzel a kormány háromévnyi államilag támoga-
tott fogmegtartó kezelést és fogpótlást vesz el az új-
pesti, angyalföldi polgároktól, holott önök pontosan 
tudják, hogy ez nemcsak a mi városunkban, hanem 
egész Magyarországon éppen olyan probléma, nem-
csak 62 év felett, hanem az alatt is, akinek nincs pénze 
a fogmegtartó kezelésre. Már eleve hiányos fogsorral 
érkeznek meg egyébként, és így mennek nyugdíjba. 
Ez hárommillió embert érinthet, magyarán nagyjából 
minden harmadik embert.  

Szerintünk nem spórolni kell a magyarok, újpes-
tiek fogászati ellátásának költségein, hanem kiszélesí-
teni az állami ellátást fogmegtartó kezelésre és fog-
pótlásra. Ehhez mintegy 30 milliárd forintra kell 
emelni a praxistámogatásokat, hogy a teljes és egész-
séges fogsor ne a tehetősek kiváltsága legyen, hanem 
minden magyar ember számára elérhető legyen.  

A DK szerint az ellátási korhatár tervezett emelé-
sével a kormány elárulja az időseket, holott az orszá-
gosan 30 milliárdos költség a repülőtér-vásárlásuk 
2 százalékát sem teszi ki. Mi szociáldemokraták va-
gyunk, szerintünk vigyázni kell az emberekre, ezért 
azt mondom, ne vegyen repülőteret az, aki nem tudja 
biztosítani a rendes fogászati ellátást a magyar állam-
polgároknak.  

 
 (12.10) 

 
Miután mi ezt szóvá tettük, ennek az újragondo-

lását nagyon indokoltnak tartjuk, és ha végre a tilta-
kozásunk után visszavonják, akkor ezt nagyon fontos-
nak tartom. De aztán megint új nap következik, és az 
egészségügyi államtitkárság régi tervéről kell beszél-
nünk, ami a szakrendelők államosításáról szól. E terv 
ellen is a parlamentben képviselőtársaimmal számos 
alkalommal tiltakoztunk, felszólaltunk, kérdéseket 
tettünk fel, interpelláltunk, sőt a Demokratikus Koa-
líció frakciója parlamenti határozatot is benyújtott a 
fővárosi szakrendelők védelme érdekében. Sajtóhírek 
szerint önök végre elálltak a nagyon rossz ötletüktől, 
ami helyes, hiszen az önkormányzatok jó gazdái az 
egészségügyi szolgáltatóknak, csak ne akadályozzák a 
munkájukat. De önök mégis ezt teszik: a működést 
azzal korlátozzák, hogy a korábbi ötletük miatti mű-
ködési engedély kiadását húzzák-halasztják.  

Itt tartom a kezemben azt a több mint egy hónapja 
válaszra váró levelet, amely sürgeti az önök döntését, 
mégsem történik semmi. Adódik a kérdés: miért aka-
dályozzák az újpesti és más önkormányzati fenntartás-
ban lévő szakrendelők jogszerű működését? De nem-
csak nem válaszolnak, hanem még rosszul is csinálják. 
Kérem, magyarázza meg, hogy a szakrendelők, például 
a mentálhigiénés gondozó központ miért csak kilenc 
hónap alatt kapja meg azt a finanszírozásátcsoportosí-
tást, amit egyébként megigényelt. A teljes ellátáshoz 
képest ugyan kevesebb volt az elszámolható órájuk, de 
másutt pedig megspórolták, és önök, mivel nem hoztak 

döntést, 35 millió forintos kárt okoztak ennek a szak-
rendelőnek. Ekkor és ezért mondom, hogy önök még a 
működést sem tudják segíteni.  

De mondok további példákat. Ugyanakkor szá-
mos területen szabályozatlanság van jelen. A saját 
honlapjukon 676 olyan szakmai irányelv található, 
amelyből 576-nak lejárt az érvényességi ideje, és a 
százból is további lejáratra várnak egyébként ezek az 
iránymutatások. Hogyan gondolják önök azt, hogy 
egyébként ezek után bármit szakmailag számonkér-
hetnek ezeken az intézményeken?  

Tovább folytatva, azt látom, hogy a lakosság 
egyre kisebb része tudja megfizetni azt, hogy magán-
rendelésben vegye igénybe a szülészeti-nőgyógyászati 
magánellátást. Visszajönnek az állami ellátásba, a 
szakrendelőbe, amit önök egyébként nem akarnak fi-
nanszírozni.  

Tehát azt kell hogy kérdezzem önöktől, és azt kell 
hogy mondjam önöknek, hogy erősítsék meg, hogy 
végre leszállnak a szakrendelők államosításának 
ügyéről, ne csak sajtóhír legyen, és végre tegyenek va-
lamit azért, hogy a betegek érdekeit szem előtt tartva, 
a szakrendelők működését ne akadályozzák. Ne árul-
ják el a betegeket újra és újra! Tisztességes állami be-
tegellátásra van szükség, ezt követelem önöktől! Kö-
szönöm megtisztelő figyelmüket. (Taps a DK sorai-
ban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Varju László képvi-

selő úr. A kormány nevében az elhangzottakra Rétvári 
Bence miniszterhelyettes, államtitkár úr fog vála-
szolni. 

 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Jól emlékszünk még arra, 
hogy mi volt a tisztességes betegellátás akkor, amikor 
a Gyurcsány Ferenc vezette politikai erők voltak ha-
talmon, mi volt az az úgynevezett reform, ami mellett 
még Gyurcsány Ferenc a legutóbbi választási kam-
pány előtt pár hónappal itt, a parlamentben is kiállt. 
Ez a kórházi napidíjnak és a vizitdíjnak volt az idő-
szaka, amikor önök minden járóbeteg-rendelőbe ér-
kező betegtől vizitdíjat szedtek volna azért, hogy az 
orvos egyáltalán szóba álljon velük. Önök szerint ez 
volt a korszerű ellátás. 

Azt is tudjuk pontosan, az önök politikusai 
mondták el - a DK-s politikusok az előző választási 
kampány előtt -, hogy mi lett volna akkor, ha a DK 
hatalomra kerül. Elmondták, hogy a kórházaknak a 
40 százaléka fölösleges Magyarországon, mondta 
László Imre, az önök szakpolitikusa, majd jelenlegi 
frakciótársa pedig azt mondta, hogy még az is sok 
lenne, ha a 60 százalék megmaradna, még annál is 
lehet kevesebb. Ez volt az önök iránya, tisztelt kép-
viselő úr, ezt tették volna önök az egészségüggyel, 
amit tettek korábban is. Persze, privatizáció - min-
dig azt mondták, az állam nem tudja jól működtetni 
az egészségügyet, ezért privatizálni kell, és nem jó az 
ingyenes egészségügy, mert akkor túl sokat járnak az 
emberek a rendelőkbe, ezért fizetőssé kell tenni az 
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egészségügyet. Privatizáció és fizetős egészségügy, a 
kórházi széfek mellett ennyi az, amit a baloldaltól 
kaptak a magyar emberek.  

Tisztelt Képviselő Úr! Ön olyan témákat hoz fel, 
amelyeket a kormányzat már többször helyre tett, ha 
tetszik, cáfolt, ha tetszik, elmondta a valós kormányzati 
álláspontot, és ezekbe próbál úgy belekötni, mintha 
nem olvasta volna - pedig biztosan olvasta szerin-
tem - azokat a közleményeket, amelyek ezekben a kér-
désekben jelezték a kormányzati álláspontot. Ön elő-
ször egy olyan tervezetről beszélt, amit senki soha nem 
fogadott el, hanem egy társadalmi egyeztetésre kitett 
javaslatról volt szó, amelynek kapcsán napokon belül a 
kormányzat egyértelművé tette, hogy semmi nem fog 
változni a fogászati kezelésekkel kapcsolatos életko-
rokban. (Varju László: Tehát visszavonják!) Ez telje-
sen egyértelműen az egész sajtóban megjelent, csak ön, 
tisztelt képviselő úr, direkt úgy tett, mintha ezt nem ol-
vasta volna, és direkt nem mondta azt el, hogy nem egy 
elfogadott jogszabályról van szó, nem egy törvényről 
van szó, vagy egy kormányrendeletről van szó, hanem 
egy társadalmi egyeztetésre kitett anyagról van szó. De 
a kormányzati szándék egyértelmű: az életkorban nem 
lesz változás.  

Ugyanez a szakrendelők esete. Számtalanszor, akár 
sajtóválaszban, akár írásbeli parlamenti képviselői 
kérdésre adott válaszban egyértelművé tettük, hogy 
csak akkor kerülhet sor szakrendelők, tehát járóbe-
teg-rendelők önkormányzati fenntartásból állami 
fenntartásba vételére, ha ezt kéri az önkormányzat is, 
és az állam is átvenné ezt, tehát, ha szándékegység 
van a kettő között. De az államnak nincsen olyan el-
képzelése, ilyesfajta javaslatot nem tárgyalt és nem is 
kért a kormányzat, amely a szakrendelők általános ál-
lami fenntartásba vételére vonatkozik, hiszen vannak 
most is állami fenntartásban működő rendelők, ame-
lyek egy kórház mellett működnek - itt a betegek jó 
nagy része számíthat kezelésre -, és vannak önkor-
mányzatok által fenntartott rendelők.  

Emlékezhetünk: másfél hónappal vagy tán két hó-
nappal ezelőtt egy ilyen rendelő kapcsán, amikor hosz-
szú sorok kígyóztak az egyik budapesti, baloldali veze-
tésű kerület által fenntartott rendelő előtt. Akkor erről 
hosszú sajtóhírek voltak. Addig tartottak, míg ki nem 
derült, hogy igazából ez egy baloldali önkormányzat ál-
tal fenntartott rendelő, mert ezen akarták demonst-
rálni, hogy mennyire rosszul működik az állami egész-
ségügy. És kellett két nap, hogy leessen önöknek és az 
önök sajtójának, hogy itt egy baloldali önkormányzat 
által megszervezett járóbeteg-ellátásról van szó. Abban 
a pillanatban megszűnt a baloldali sajtónak a cikkezése 
erről, miután leesett nekik, hogy igazából a saját ma-
guk által szervezett kérdésről van szó.  

Azt köszönöm, tisztelt képviselő úr, és elismerés-
nek veszem, hogy a valós változásról, ami ténylegesen 
megtörtént, hogy Budapesten is bevezetésre került az 
ügyeleti rendszer, ön egy rossz szót nem mondott. Ezt 
elismerésnek vesszük, hiszen különböző álhírekkel 
vagy felröppent híresztelésekkel kapcsolatban hosz-
szan beszélt, de a valós változással kapcsolatban 
egyetlenegy hibát, egyetlenegy rossz működést vagy 

problémát nem vetett fel. Így örülünk annak, hogy ön 
is ezek szerint látja, és az újpestiek is látják, hogy az 
új ügyeleti rendszerben nagyobb biztonságban van-
nak, mint korábban.  

Ami fontos, tisztelt képviselő úr, az viszont az 
egészségügyben dolgozók megbecsülése. Az, hogy ami-
kor önök befejezték a kormányzásukat, akkor egy 
kezdő orvosnak a bruttó alapbére 129 500 forint volt. 
Ma neki a bruttó alapbére pótlékok nélkül 687 ezer fo-
rint. Egy húsz éve dolgozó orvos akkor 165 ezer forintos 
bruttóra számíthatott alapbérként, most 1 millió 491 
ezer forintra számíthat. Akkor egy harminc éve dolgozó 
orvos 225 ezer forintos bruttó alapbérrel indult, most 
1 millió 794 ezer. És egy legtapasztaltabb, már 40 éve a 
pályán lévő orvos az önök idejében kapott 262 ezer fo-
rintos bruttó alapfizetést, most a 262 ezer forinttal 
szemben 2 millió 380 ezer forintra számíthat.  

Ez a különbség az önök által vitt egészségügy és 
egészségügyi bérek és az általunk vitt egészségügyi 
bérek között. Így sikerült a hálapénzt felszámolni (Az 
elnök a csengője megkocogtatásával jelzi az időkeret 
leteltét.), hogy se vizitdíjat, se hálapénzt semmilyen 
betegnek ne kelljen fizetnie a magyar egészségügy-
ben. (Az elnök ismét csenget.) Az önök idején mind-
kettő volt. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypár-
tok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Rétvári Bence mi-

niszterhelyettes úr. Tisztelt Országgyűlés! Napirend 
előtti felszólalásra jelentkezett Simicskó István frak-
cióvezető úr, a Kereszténydemokrata Néppárt frak-
cióvezetője: „Dicsőség a hősöknek!” címmel. Öné a 
szó, frakcióvezető úr. 

 
DR. SIMICSKÓ ISTVÁN (KDNP): Köszönöm 

szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyű-
lés! Tegnap volt október 6-a, az aradi vértanúk emlék-
napja. Országszerte emlékeztünk a vértanúkra, a 
mártírokra, a hősökre. Szerintem fontos, hogy itt, a 
Parlament falai között is néhány szót, néhány gondo-
latot üzenjünk a jövőnek, és emlékezzünk meg kellő 
tisztelettel és méltósággal az egykori szabadságharcos 
hőseink emléke előtt.  

Tisztelt Képviselőtársaim! Tudjuk, hogy a magyar-
ság Kárpát-medencei története igen gazdag sikerek-
ben és sajnos bizony kudarcokban is. Nyilván az 1526-
os mohácsi vész gyakorlatilag kettétörte Magyarország 
függetlenségét, szuverenitását, és ezt követően azt lát-
hattuk, hogy folyamatosan, újból és újból, elszántan, 
hősiesen, újabb és újabb szabadságharcok árán pró-
bálták elődeink kivívni a függetlenséget és ismét visz-
szaszerezni a szuverenitást. A történelem megtanított 
minket arra, hogy a szabadságot elveszíteni nagyon 
könnyű, visszaszerezni viszont általában komoly ál-
dozatok árán lehetséges csak.  

 
 (12.20) 

 
Nyilván tudjuk Deák Ferencnek az idézetét, a 

mondatát arra nézve, hogy valóban, amit a hatalom és 
az erő elvesz, azt az idő és a kedvező szerencse ismét 
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visszahozhatja. De az biztos, hogy a magyarok évszá-
zadokon keresztül áldozatot hoztak azért, hogy ma itt 
független, szuverén államként mondhassuk el ma-
gunkról, hogy magyarok vagyunk, Magyarországon 
élhetünk. Ez egy nagyon-nagyon fontos tanulsága 
egyébként az összes szabadságharcunknak és az aradi 
vértanúk áldozatának is, hogy igen, a szabadságnak 
ára van. A szabadság árát a magyarok ősei megfizet-
ték, és nekik köszönhetjük, hogy ma itt szólhatunk, itt 
lehetünk, és a nemzet érdekei mentén dolgozhatunk.  

Tisztelt Országgyűlés! Az emlékezet kultúrája is 
minősít egy nemzetet. Ha mi emlékezünk a hőseinkre, 
emlékezünk az áldozatokra, az szerintem a nemzet ér-
zésvilágát, identitását növeli, erősíti és komolyabbá 
teszi. Az biztos, hogy az az időszak - a XIX. század első 
fele a reformkortól indulóan, a nemzeti identitás ki-
alakulása, a Magyar Honvédség születése is egyben, 
és nyilván egy olyan szabadságharc és forradalom 
1848-49-es időszaka, amely az európai forradalmak 
közül a leghosszabb ideig tartott - komoly katonai si-
kereket hozott, és megerősítette a magyarok szabad-
ságvágyát. Még hogyha Ferenc József kénytelen is 
volt arra, hogy I. Miklós cártól kérjen katonai segítsé-
get, aki az akkori világ egyik legkeményebb, legta-
pasztaltabb orosz tábornokát, Igor (sic!) Paszkevicset 
küldte ide a magyar szabadságharc leverésére, és va-
lóban, a hatalmas túlerővel szemben Görgei kényte-
len volt letenni a fegyvert Világosnál.  

Viszont a korrektség kedvéért azt mindenképpen 
meg kell jegyeznünk, hogy Paszkevics és I. Miklós cár 
is közbenjárt a magyar katonák, a magyar táborno-
kok, a magyar tisztek kegyelméért, amit bizony-bi-
zony sajnos Ferenc József, az akkori 19 éves osztrák 
császár nem tett meg, sőt kifejezetten nagyon komoly 
és kegyetlen intézkedéseket hozott, és 12 magyar tá-
bornokot és egy ezredest Aradnál kivégeztetett.  

Mindenképpen érdemes megnézni, hiszen fel-
jegyzések állnak rendelkezésre arról, hogy mik voltak 
a tábornokok, illetve az egy ezredes utolsó mondatai, 
talán egyet-kettőt hadd idézzek itt a falak között! Ta-
lán mindenképpen érdekes Knézich Károlyt említe-
nem: „Milyen különös, mondta, hogy Haynau bíró is 
keresztény és én is az vagyok. Csak az ördög kever-
hette így össze a kártyákat.” Egy picit talán a mai vi-
lágra is érthető ez, ha az európai keresztény kultúrát 
megnézzük Nyugat-Európa-szerte. (Közbeszólás az 
ellenzéki pártok padsoraiból: Hát, ez igaz!) 

Vagy idézhetném Schweidel Józsefet, aki úgy fo-
galmazott: „A mai világ a sátán világa, ahol a becsüle-
tért bitó, az árulásért hatalom jár. Meghasonlott a vi-
lág.” Az biztos, hogy hogy ezek mind-mind olyan sza-
vak, amelyeken el kell gondolkodni, hiszen az üzene-
tük mélyreható, távolba nyúló, és bizony a halálra ítélt 
tábornok vagy tábornokok esetében ez mindenkép-
pen megfontolandó. Sajnos ismételheti a történelem 
önmagát, tehát nagyon vigyáznunk kell azokra az ér-
tékekre, amelyeket ránk hagytak az elődeink.  

Egyébként pedig hadd zárjam azzal, hogy min-
denképpen meg kell becsülnünk a szuverenitásun-
kat, a függetlenségünket és mindenkor, minden kor-
ban óvjuk meg Magyarország szabadságát. Az aradi 

vértanúk tanúságot tettek emellett. Tisztelet nekik, 
tisztelet a hősöknek! Köszönöm szépen, hogy meg-
hallgattak. (Taps a kormánypártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Simicskó frakcióve-

zető úr. A kormány nevében az elhangzottakra Soltész 
Miklós államtitkár úr fog válaszolni. 

 
SOLTÉSZ MIKLÓS, a Miniszterelnökség állam-

titkára: Köszönöm a szót, elnök úr. Mindenekelőtt 
hadd gratuláljak alelnök úrnak a Batthyány Lajos-díj-
hoz, amit a tegnapi emléknapon kapott. Isten áldja a 
közéletért tett tevékenységét, mint ahogy teljesen ter-
mészetesen, tisztelt frakcióvezető úr, tisztelt Ország-
gyűlés, a tegnapi napon az aradi vértanúkra emlé-
kezve, azt gondolom, hogy csak fejet hajthatunk azért 
a hősiességért, bátorságért és egyébként hitükért is, 
amelyet vállaltak a vértanúk. Magyar, német szerb, 
osztrák származású emberekről beszélünk, akik vi-
szont - legyenek tábornokok, ezredes, vagy akár 
Batthyány Lajos miniszterelnök úr - mind-mind a ha-
záért, a nemzetért, ezért az országért haltak meg.  

Érdemes Damjanich János imájából idézni egy 
rövidet, melyet feleségének küldött: „Oltalmazd meg, 
Mindenható, az én különben is szerencsétlen hazámat 
a további veszedelemtől!” Milyen érdekes, hogy 
szerbként hogy vállalta, miként vállalta, és fontosnak 
tartotta a magyar nemzet szabadságát, illetve a ma-
gyar nemzet függetlenségét.  

De ha frakcióvezető úr megengedi, kiemelnék 
még néhány embert, akik ezeknek a napoknak súlyos 
résztvevői voltak. Október 5-én és október 6-án ők 
voltak azok a gyóntató, áldoztató, mondjuk azt, hogy 
vigasztaló atyák, akik minoritákként ott voltak a vesz-
tőhelyen: Sujánszky Euszták, Bardócz Sándor, Pléva 
Balázs és Vinkler Brúnó atya.  

Sujánszky Euszták a következőt mondta október 
5-én: „Vérző szívvel lépők át reggel tíz óra után a vár 
küszöbét, s megjelenve a börtönné alakított főőrház fa-
lai között, azonnal átvevénk vigasztalásul - és meny-
nyire lehetett, bátorításul - a nagylelkű jövendő mártí-
rokat, kezet szorítva teljes bizalommal fogadának ben-
nünket.” Majd másnap, mielőtt a vesztőhelyre kísérték 
őket, ugyanez az atya a következőt mondta egy beszél-
getés után: „Eddig ön vigasztalt engem, mondta Nagy-
sándor József, s jelenleg ön sír, jobb - úgymond -, ha 
imádkozunk.” 

Ezek az atyák nemcsak átvették a kivégzendők 
terheit, hanem vigaszt is nyújtottak, de ami meglepő 
fintora a történelemnek, hogy néhány évvel később a 
bosszú őket is elérte: 1854-ben elvitték az akkori mi-
norita házfőnököt, elvittek hat atyát, köztük az előbb 
említett Sujánszky Eusztákot. Csehország és Morva-
ország börtöneiben voltak, raboskodtak; többen meg-
haltak ott, és többen pedig olyan súlyos élethelyzetet 
kellett hogy megéljenek, hogy nem sokkal a börtön-
évek után haltak meg.  

Róluk is érdemes megemlékezni, és arról is, 
hogy akármilyen történelmi eseményről beszélünk, 
akár a szabadságharcunkról, a világháborúkról, az 
1956-os forradalomról, de akár a most a világban 



16955 Az Országgyűlés őszi  ülésszakának 3. ülésnapja, 2024. október 7-én, hétfőn 16956 

pusztító sajnálatos és szomorú háborúkról, mindig 
tömegével vannak az elhunytak; mindig tömegével 
vannak a fiatal áldozatok. Csak körbe kell menni a 
Kárpát-medencében, és megtekinteni azokat az em-
lékműveket, emléktáblákat, ahol huszonéves fiatal-
jaink nevei sorra-sorra fel vannak írva, és ilyenkor az 
áldozatokra is és a hozzátartozókra is emlékeznie 
kell a nemzetnek.  

És azt is tudjuk és ismerjük, hogy egy-egy ilyen 
háború, pusztítás milyen következménnyel jár, akár 
azoknak a támadása, a népcsoportoknak az utólagos 
támadása kapcsán, akiket felelőssé akarnak tenni, 
lásd a második világháború után például a magyaror-
szági németeket. És ismerjük, hogy egy-egy háború 
miként alakít át térképet, szuverenitást, és sok min-
den mást is; ennek a súlyát éreznünk kell.  

Kell egy nemzeti minimum, amelynek az üzenete 
az, hogy emléknapokon, ünnepnapokon nem egymást 
pocskondiázzuk, nem más kerül előtérbe, mint ahogy 
sajnos - és ezt a DK felé mondom - tegnap is sikerült 
belepiszkítani az ünnepbe, a gyásznapba a kijelentésé-
vel Dobrev Klárának és néhány ellenzéki baloldali párt-
nak. Sokkal inkább kellene egy nemzeti minimum, 
amely a nemzet méltóságát, az ünnep- vagy emléknap 
méltóságát megtartja. (Az elnök a csengő megkocogta-
tásával jelzi az időkeret lejártát. - Közbeszólások az 
ellenzéki pártok padsoraiból, köztük: Orbán Balázs…)  

Tisztelet a hősöknek! Isten áldja önöket és a be-
kiabálókat! Kérem, hogy fogják vissza magukat, mert 
önök voltak (Az elnök újból csenget. - Varju László: 
Elnök úr, vonja meg a szót tőle! Mi ez ?), akik ’56-ot 
úgy ünnepelték… 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen… 
 
SOLTÉSZ MIKLÓS, a Miniszterelnökség állam-

titkára: …hogy tönkretettek mindenkit, szemeket lö-
vettek ki. Köszönöm szépen a türelmet. (Taps a kor-
mánypártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Soltész Miklós állam-

titkár úr. Tisztelt Országgyűlés! Szintén napirend 
előtti felszólalásra jelentkezett Menczer Tamás, a Fi-
desz képviselője, államtitkár úr: „Aktuális ügyeink” 
címmel. Öné a szó. 

 
MENCZER TAMÁS (Fidesz): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Két témáról sze-
retnék beszélni: először is a háborúról, ugyanis a hely-
zet súlyosabb, mint korábban bármikor, és napról 
napra eszkalálódik és romlik. 

 
 (12.30) 

 
Tisztelt Ház! Miről folyik jelenleg a beszéd, a köz-

beszéd, a vita? Arról, hogy Ukrajna nyugati fegyverek-
kel be akar lőni Oroszországba, mélységi támadáso-
kat, mélységi csapásokat akar végrehajtani, és azt 
várja Kijev, várja Ukrajna, hogy a Nyugat adjon jóvá-
hagyást ahhoz, hogy nyugati fegyverekkel Oroszor-
szág belsejébe belőjenek, és mélységi támadásokat, 

csapásokat hajtsanak végre. Mi erre az orosz válasz? 
Atomfegyver bevetése.  

Szeretném a tisztelt Házat nagy tisztelettel arra is 
emlékeztetni, hogy Oroszország a közelmúltban meg-
változtatta, praktikusan kibővítette a nukleáris dokt-
rínáját, tehát azt, hogy mikor és milyen esetben vet be 
atomfegyvert.  

És arra is szeretném felhívni a figyelmet, hogy a 
sajtóban ma már olvasható olyan cikk vagy olyan cik-
kek - én magam találkoztam ilyennel -, amelyek arról 
szólnak, hogy a világ hogyan pusztulna el egy atom-
háború esetén. Meglehetős precizitással, pontosság-
gal írják le azt, hogy a világ hogyan pusztulna el egy 
atomháború esetén. És azt kell mondanom természe-
tesen, hogy ez dermesztő, rémisztő, és rendkívüli mó-
don ijesztő.  

Tisztelt Ház! Mindennek ellenére a háborúpártiak 
ugyanazt mondják, amit az elmúlt hónapokban, évek-
ben mondtak: még több fegyvert a háborúba - akár ka-
tonákat is, nyugati katonákat a háborúba -, és akár az 
sem kizárható, hogy a NATO összecsap Oroszország-
gal, ami egyenlő lenne az említett harmadik világhá-
borúval és nukleáris háborúval.  

Pedig, tisztelt képviselő hölgyek és urak, egészen 
nyilvánvaló, hogy ezt a háborút nem lehet megnyerni; 
ebben a háborúban mindenki veszít; a csatatéren 
nincs megoldás, csak halottak vannak. Az eszkaláció 
szempontjából pedig kiváltképp hangsúlyozandó az, 
hogy mi itt vagyunk a szomszédban, nem több száz 
vagy több ezer kilométerrel arrébb.  

Szeretnék arra is emlékeztetni, hogy a magyar 
miniszterelnök, Orbán Viktor, amikor a békemisszi-
ója során találkozott az ukrán, az orosz és a kínai el-
nökkel, valamint a török elnökkel is, és tárgyalt Do-
nald Trumppal, akkor tett egy jelentést az Európai Ta-
nács elnökének. Ez még júliusban volt. 

A jelentés első pontja a következőképpen szól: 
„Általános megfigyelés, hogy a katonai konfliktus in-
tenzitása a közeljövőben radikálisan eszkaláló-
dik.” - írja a magyar miniszterelnök júliusban; és ez 
beigazolódott, igaza lett Orbán Viktornak. Arról is ír, 
hogy világossá vált számára a találkozások és a beszél-
getések során, hogy a háborús felek nem akarnak tűz-
szünetet, csak egy külső szereplő ültetheti őket asztal-
hoz. És mivel a jelenlegi amerikai és brüsszeli vezető-
ség és vezetők háborúpártiak, tőlük ez nem várható.  

Így tehát különösen fontos a korábbi amerikai el-
nök és a jelenlegi jelölt, Donald Trump szerepe, akivel 
kapcsolatban a magyar miniszterelnök ezt írja: „Azt 
azonban biztosan állíthatom, hogy ha nyer, röviddel 
választási győzelme után nem vár majd a beiktatásig, 
hanem azonnal kész lesz békeközvetítőként fellépni, 
erre vonatkozóan részletes és biztos alapokon nyugvó 
tervei vannak.” - írja tehát Donald Trumpról.   

Valamint Orbán Viktor három javaslatot fogal-
maz meg: tárgyalni kell a kínaiakkal, tárgyalni kell az 
oroszokkal, és tárgyalni kell a Globális Dél országaival 
is; csak így lehet békét teremteni. Mondom még egy-
szer, a magyar álláspont változatlan: azonnali és fel-
tétel nélküli tűzszünet és béketárgyalás. Erre van 
szükség.  
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A válságok korát éljük, tisztelt képviselők, és itt 
szeretnék áttérni a gazdaságra. Ugyanis a háború a 
legnagyobb válság. De volt itt Covid, van energiavál-
ság, szankciók és számos válság. Ezek megváltoztat-
ták a helyzetet, és az győz a jövőben, aki az új helyzet-
hez alkalmazkodni fog. 

Engedjék meg, hogy röviden a gazdasági semle-
gességről tíz pontban beszéljek! Az első az, hogy a 
2010 és 2020 közötti évtizedet Magyarország meg-
nyerte. A második pont az, hogy a válságok, amelyek-
ről beszéltem, a világot megváltoztatták. A harmadik 
az, hogy az lesz a nyertes, aki jó válaszokat ad a válsá-
gokra. A negyedik pont az, hogy Brüsszel blokkoso-
dást akar, a keleti és nyugati gazdaság szétválasztását, 
kereskedelmi hidegháborút. Az ötödik pont az, hogy 
ez Magyarországnak rossz. Nekünk a blokkosodás 
rossz, a kereskedelmi hidegháborúból ki akarunk ma-
radni. A hatodik pont pedig az, hogy a blokkosodás 
bennünket a vesztesek közé lökne. Mi a győztesek 
közé akarunk tartozni, ezért magyar választ adunk a 
jelenlegi helyzetre, ez pedig a gazdasági semlegesség. 
Ez a hetedik pont. A nyolcadik pont az, hogy a semle-
gesség együttműködést jelent gazdasági értelemben a 
világ minden tájával. A kilencedik pont az, hogy a gaz-
dasági semlegesség hozza el az Uniónál nagyobb gaz-
dasági növekedést - 3-6 százalékot - a jövő évben, és a 
tizedik pont pedig az, hogy ez a gazdasági növekedés 
teszi lehetővé a kkv-k támogatását, a családtámogatás 
kibővítését, a családi adókedvezmény megduplázását 
és sok minden mást. (Az elnök a csengő megkocogta-
tásával jelzi az időkeret leteltét.)  

Zárásként pedig, elnök úr, még egy mondatot en-
gedjen meg! Itt a kókadozó baloldali képviselőket 
látva nem tudom nem elmondani, hogy (Közbeszólá-
sok a DK padsoraiból: Nem kókadozunk. Röhögünk 
rajtad. - Varju László: Mindezt öt percen túl, elnök 
úr? - Arató Gergely: Miért nem ülsz már le? - Az el-
nök csenget.) milyen hasonlóságot és különbséget fe-
deztem fel Gyurcsány Ferenc és Magyar Péter között. 
Gyurcsány Ferenc is felhasználta a feleségét a meg-
gazdagodásához, de ő nem hallgatta le. (Az elnök 
többször csenget.) Ezt is legyőztük, azt is le fogjuk. 
Minden jót kívánok! (Taps a kormánypárti padso-
rokban. - Arató Gergely: Képes volt még egy perccel 
tovább beszélni!) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Menczer Tamás kép-

viselő úr, államtitkár úr. A kormány nevében az el-
hangzottakra Hidvéghi Balázs államtitkár úr fog vála-
szolni. 

 
HIDVÉGHI BALÁZS, a Miniszterelnöki Kabinet-

iroda államtitkára: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. 
Tisztelt Képviselőtársaim! Tisztelt Képviselő Úr! Való 
igaz, Magyarország olyan helyzetben találja magát itt 
most napjainkban, hogy egy szörnyű és potenciálisan 
végzetes háborús konfliktus közepében vagyunk itt, 
Közép-Európában és az Európai Unió tagjaként.  

Mi évek óta, a háborús konfliktus kezdete óta 
konzekvensen mondjuk azt az álláspontot, hogy en-
nek a háborúnak, ennek az összecsapásnak nem a 

csatamezőn lesz megoldása. Ez kizárólag szenvedést 
okoz - emberek halálát, megrokkanását, családok rom-
ba döntését -, és egy egyre veszélyesebb helyzetet jelent 
az egész európai kontinensen. Nyilvánvaló az, hogy ezt 
a konfliktust egy politikai megállapodással lehet le-
zárni. Sőt, határozott véleményünk az, hogy el lehetett 
volna kerülni ezt a háborús katonai összecsapást akkor, 
ha az azt megelőző években nagyobb hangsúly kerül a 
diplomáciára és a megegyezésre törekvésre, a másik 
szempontjainak a figyelembevételére.  

Lényeges pont, hogy Magyarország történetének 
legnagyobb humanitárius akcióját, segítő akcióját 
hajtja végre akkor (Varju László: Orbán Balázs! 
Orbán Balázs!), amikor több százezer, most már a 
milliót is meghaladó számú ukrajnai menekültet segí-
tett, látott el azzal a segítséggel, amire szükségük volt, 
fogadott be, ezáltal is bizonyítva egyébként azt, hogy 
milyen szinten volt hazugság minden olyan korábbi 
állítás, amely azt mondta, hogy az illegális migráció 
elutasítása kapcsán Magyarország nem segítene a baj-
bajutottakon. De igen! Magyarország a valódi mene-
külteken segít, mindig is megtette ezt, de az illegális 
migrációt elutasítja.  

Büszkék lehetünk arra, hogy egy ilyen világmé-
retű összefeszülésben egy ilyen relatíve kis ország, 
mint hazánk, határozottan és bátran kiáll a béke mel-
lett. Büszkeséggel tölthet el minket az, hogy a magyar 
miniszterelnök egy világszerte figyelmet kapott béke-
missziót indított el akkor, amikor egyébként az uniós 
elnökséget elkezdtük.  

Brüsszel és a mostani nyugat-európai elit szé-
gyene az, ahogyan erre reagáltak. Nem igaz, hogy nem 
lehetne megtalálni a békéhez vezető utat. Senki nem 
mondja azt, hogy könnyű egy ilyen megállapodást el-
érni most, hogy már dörögnek a fegyverek két és fél 
éve. Ez egy nehéz dolog lesz. Egy politikai tárgyalást, 
egy megállapodást igényel, de ha erre megvan a szán-
dék, akkor ezt meg lehet tenni, és erre kell törekedni.  

Egyre többen kezdik ezt belátni. Én azt hiszem, 
hogy a Béke Barátai Csoport megalakulása, ahol ko-
moly nagyhatalmak, globális szinten is nagy súllyal 
bíró országok csatlakoztak ehhez és csatlakoztak a 
magyar állásponthoz, ha úgy tetszik, vagy támogatják 
a magyar megközelítést, egyértelmű jele annak, hogy 
talán nincs minden remény veszve. Azt kell mondjam, 
hogy ehhez kapcsolódóan, ehhez az egyre veszélye-
sebbé váló helyzethez kapcsolódóan tapasztaljuk 
most azt, hogy a gazdaság és a kereskedelem területén 
is egy új korszak indult el. 

Mi egy jó ideje már nyilván kritikusan szemléltük 
a brüsszeli politikát sok szempontból. Ilyen volt 
egyébként a gazdaságpolitika területén a túlzott bü-
rokrácia, az erőltetett zöldátállás, amely gyakorlatilag 
rendkívül nehéz helyzetbe hozta az európai ipart, az 
európai gazdaságot; és ennek a legújabb fejezete, en-
nek a legújabb megjelenési pontja valóban az, hogy 
egy gazdasági-kereskedelmi vasfüggöny kezd most le-
ereszkedni itt, Kelet és Nyugat vagy Európa és a világ 
többi része közé.  

Mi már megtapasztaltuk azt, hogy milyen egy 
ilyen vasfüggöny, amikor ez politikailag, fizikailag 
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elválasztotta hazánkat a szomszédaitól is és a Nyu-
gattól. Nem szeretnénk egy újabb vasfüggönyt, egy 
gazdasági vasfüggönyt sem. Főleg abban a pillanat-
ban nem, vagy olyan időszakban nem, amikor lát-
ható, hogy a gazdasági erőpotenciál, az innováció te-
kintetében Európa éppen lemarad.  

Új világ van, új szereplőkkel. Nemcsak az Egye-
sült Államok, hanem ma már Kína, általában a Távol-
Kelet olyan új szereplőkkel, gazdasági erővel rendel-
kezik, amelyből Magyarországnak profitálnia kell. 
Ezért egyértelmű magyar érdek az, hogy nyitottan és 
az innovációt, a gazdasági hasznot, a szabadkereske-
delmet előtérbe helyezve működjünk együtt minden-
kivel, akinek vagy amely országoknak a befektetései 
és ereje Magyarország számára hasznos lehet. Ez egy 
egyértelmű, evidens magyar érdek. Egyébként ez járul 
hozzá ahhoz, hogy tovább erősödjön a magyar gazda-
ság, hogy itt munkahelyeket teremtsünk, hogy növe-
kedjen és erősödjön a kutatás-fejlesztés, az innováció, 
és egyre több magyar kkv is megerősödve, növekedve 
be tudjon kapcsolódni a világgazdaságba.  

 
 (12.40) 

 
Ennek egyértelmű feltétele az, hogy Magyarország 

továbbra is nyitott gazdaságot, nyitott kereskede-
lempolitikát folytasson. A kormány álláspontja ez 
ügyben egyértelmű, és ragaszkodnunk is kell ehhez, 
annak ellenére, hogy ezt most jelentős erők próbál-
ják számunkra megtiltani vagy korlátozni. Köszö-
nöm, hogy meghallgattak. (Taps a kormánypárti ol-
dalon.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, Hidvéghi Balázs államtitkár 

úr. Tisztelt Országgyűlés! Tájékoztatom önöket, hogy 
a további napirenden kívüli felszólalásra jelentkezett 
képviselők névsora a parlamenti informatikai hálóza-
ton elérhető.  

Most, 12 óra 40 perckor elkezdjük a kérdések 
tárgyalását. Földi Judit, a DK képviselője, kérdést kí-
ván feltenni a belügyminiszter úrnak: „Miért üldözi 
külföldre a kormány a meddő párokat?” cím-
mel. Földi Judit képviselő asszonyt illeti a szó. 

 
FÖLDI JUDIT (DK): Köszönöm a szót, elnök úr. 

Tisztelt Ház! Tisztelt Államtitkár Úr! Magyarországon 
mintegy 300 ezer pár küzd meddőséggel. Ahhoz, hogy 
a vágyott gyermekük megszülessen, hosszú, rögös út 
vezet. Ezt nehezítette meg az önök kormánya azzal, 
hogy 2022. július 1-jétől már csak állami intézmé-
nyekben vehetők igénybe ezek a kezelések. 

A teljes államosítás óta eltelt több mint két év, és 
az eredmények lesújtók. A rendszer a jelenlegi feltéte-
lek mellett évi 14 ezer kezelés elvégzésére alkalmas, és 
azt sem hatékonyan teszi. A 2022. évi adatok alapján 
nagymértékben romlott a kezelések hatékonysága. 
Amíg 2019-ben a kezelések 19 százaléka volt eredmé-
nyes, addig 2022-ben 14 900 kezelést végeztek és 
1865 gyermek született, ez mindössze 12,5 százalék. 
A párok egyre hosszabb várólistáról számolnak be, 
egyre feszültebbek a kezelőorvosok, a kezelések pedig 

futószalagszerűen történnek. Pedig ezeknek a párok-
nak nagyon nagy szüksége lenne a kezeléseknél együtt-
érzésre, támogatásra, odafigyelésre.  

De mégis mi marad azoknak a pároknak, akiket 
szorít az idő? Csak az, hogy külföldre, a környező or-
szágokba mennek, egy ottani klinikára, akár több ezer 
euróba kerülő kezelésekre, ott szívesen látják őket, 
valóban foglalkoznak velük. Éves szinten akár több 
százan is választják ezt az utat, mert elvesztették a bi-
zalmukat a hazai ellátásban. Egyetértek Kaáli profesz-
szor úrral: az államosításnak a meddő betegek a vesz-
tesei, a meg nem született gyermekek ezrei pedig az 
áldozatai. Az emberi élet nem üzlet, mondja a kormá-
nyuk, de mást mondanak és mást csinálnak. 

Kérdezem államtitkár urat, mikor érik el az önök 
által államosított meddőségi klinikák az évi 30 ezer 
kezelést. Miért nincsen több orvos és szakdolgozó? 
Mikor szűnnek meg a várólisták? Mit mondanak önök 
azoknak a meddő pároknak, akik az önök mulasztása 
miatt külföldre kényszerülnek? Köszönöm szépen. 
(Taps a DK képviselői részéről.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Válaszadásra meg-

adom a szót Rétvári Bence miniszterhelyettes úrnak. 
 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Asszony! Tisztelt Ház! A meddőségi kezelé-
sek kérdése valóban nagyon fontos, hiszen egyre több 
párt érint. Azt látjuk, hogy ma sokkal többen küzde-
nek ezzel a problémával, mint tíz-húsz vagy harminc 
évvel ezelőtt. Ezért volt fontos a kormány számára is, 
hogy bővítse a meddő párok lehetőségeit. 

Emlékezhetünk arra, amit még Horváth Ágnes, 
az önök egészségügyi minisztere mondott, hogy ha 
más országokban két beavatkozásból egy sikeres, ak-
kor nálunk miért nem. Ezzel vetítette előre, hogy öt 
beavatkozásról kettőre csökkentették volna az állami-
lag finanszírozott ciklusok számát. Ezzel szemben mi 
növeltük a leendő családok lehetőségeit. A korábbi 
rendszer az volt, hogy egy édesanyának összesen öt 
IVF-ciklust támogatott az állam, ezzel szemben mi 
2017-ben ezt átalakítottuk, az első gyermeknél öt cik-
lust, majd a második gyermeknél még négyet, aztán 
még négyet és még négyet támogatunk. Tehát míg ad-
dig az összes gyerekre volt ötciklusnyi lehetőség, így 
most csak az elsőnél volt öt, és utána négy-négy-négy 
a további tervezett gyermekeknél, tehát többszörö-
sére növeltük az állam által finanszírozott ciklusok 
számát, az ingyenes ciklusok számát, hogy így fogal-
mazzak, a beavatkozások számát. A gyógyszeres keze-
léseket százszázalékos állami finanszírozásúvá tettük, 
a diagnosztikai kezeléseket ingyenessé tettük, így 
vizsgálatokra évente 4,4 milliárd forintot, gyógysze-
rekre pedig 1,6 milliárd forintot az állam finanszíroz. 
Ezzel nőtt a lehetőség tehát. 

Ön is beszélt arról, hogy most már átlépte a tízez-
ret a beavatkozások, a meddőségi kezelések száma. 
Tudja, hogy ’18 előtt mennyi volt? 5000 és 5700 kö-
zötti. Ön azt mondta, most jóval 10 ezer fölött van. Ez-
zel, köszönjük szépen, burkoltan elismerte igazából, 
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hogy az új rendszer igenis kibővítette a lehetőséget 
(Földi Judit: Nem mondtam ilyet!) a korábbi 5000 
környéki számról, és a megszületett gyermekek szá-
mában is növekedés látható. ’18 előtt 1400-1450 gyer-
mek született meg, tavaly már 2300, tehát jóval ma-
gasabb a szám. Bővültek tehát a lehetőségek, sokkal 
többeknek ingyenessé vált a lehetőség, tehát sokkal 
többen tudnak ingyen IVF-ciklusokra jelentkezni az 
állami ingyenes ellátásban. (Földi Judit: Nem, nem!) 
Köszönöm szépen. (Taps a kormánypárti oldalon.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Rétvári Bence mi-

niszterhelyettes úr. Tisztelt Országgyűlés! Gurmai 
Zita, az MSZP képviselője, kérdést kíván feltenni a 
belügyminiszter úrnak: „Hogyan biztosítható, 
hogy az egészségügyi szolgáltatások hozzáfér-
hetőek maradjanak a vidéki és alacsonyabb 
jövedelmű térségekben élők számára is?” cím-
mel. Öné a szó, Gurmai Zita képviselő asszony. 

 
DR. GURMAI ZITA (MSZP): Köszönöm szépen. 

Tisztelt Miniszterhelyettes Úr! Az emlőrák nemcsak 
az egyik leggyakoribb daganattípus a felnőtt női la-
kosság körében, hanem tragikus módon egyre több fi-
atalt is érint. Éppen ezért szó szerint életbevágó, hogy 
a magyar nők hozzájutnak-e ahhoz a tudáshoz és szű-
résekhez, amelyek elősegítik az emlőrák korai felis-
merését. A helyes önvizsgálat megtanításával és a 
rendszeres mammográfiai szűréssel jelentősen növel-
hető a gyógyulás esélye.  

Van azonban egy óriási probléma: az egyre keve-
sebb háziorvos miatt kevesebben férhetnek majd 
hozzá a szűrésekhez is szükséges szaktanácsadások-
hoz. Márpedig ha a szűrések száma csökken, sokkal 
több nő veszélyeztetett, halhat meg emlőrákban. Ami-
kor önök az egészségügy fejlesztése helyett lówell-
nessre és lombkoronasétányokra szórják a pénzt, fel-
mérték azt, hogy életekkel játszanak? A korai felisme-
rés esélyének csökkenése drámai következményekkel 
járhat. Tudják önök, hogy a diagnózis után két-öt 
éven belül az emlőrák visszatérésének esélye akár 10-
15 százalék is lehet?  

A közegészségügyi szűrésekről való minőségi tá-
jékoztatás, a szűrőprogramok szervezése, a diagnosz-
tikai és kezelési lehetőségek folyamatos elérhetősége 
az állam, vagyis az önök felelőssége. A fentiekre tekin-
tettel kérdezem, hogyan tudják biztosítani, hogy a 
szűrővizsgálatok gyakorisága és elérhetősége javul-
jon. Hogyan biztosítható, hogy az egészségügyi szol-
gáltatások hozzáférhetőek maradjanak a vidéki és ala-
csonyabb jövedelmű térségben élők számára is? Il-
letve milyen konkrét lépéseket tesznek annak érdeké-
ben, hogy a szűrővizsgálatok minősége és hozzáférhe-
tősége ne csökkenjen a változások miatt? Milyen kife-
jezett hatásvizsgálatokat végeztek konkrétan ebben a 
tekintetben? Várom megtisztelő válaszát. Köszönöm 
szépen. (Taps az MSZP padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, Gurmai Zita képviselő asz-

szony. Válaszadásra megadom a szót Rétvári Bence 
miniszterhelyettes úrnak. 

RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi állam-
titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Asszony! Tisztelt Ház! Ez egy olyan téma, 
amellyel nem először foglalkozik ön, és bízom benne, 
hogy még sokszor tudunk itt, a Parlament falai között 
is foglalkozni vele, hiszen egy nagyon fontos betegség 
megelőzéséről van szó, ami ráadásul nagyon széleskö-
rűen veszélyeztethet nőket, édesanyákat a saját csalá-
dunkban is, ezért fontos erre mindig felhívni a figyel-
met akár októberben is, de az év többi hónapjában is.  

Az első Orbán-kormány volt az, amelyik 2002-
ben az emlőrákszűrést bevezette, tehát már az első 
kormány idején is fontos volt az Orbán-kormány szá-
mára, hogy minél szélesebb körűvé tegyük ezeket a 
szűréseket népegészségügyi célból, tehát nem beteg, 
nem különböző tünetekkel rendelkező, hanem egész-
ségesnek tűnő emberek esetében célzottan, hiszen 
azok kapják a behívót, akik abban az aktuális korosz-
tályban vannak. Azóta szervezett formában vannak 
mammográfiás emlőszűrések a 45 és 65 év közötti 
nők számára. Ahogy mondtam, itt tünet- és panasz-
mentes páciensek kapják a meghívólevelet. 

Ön is fontosnak tartotta, hogy országos lefedett-
ség legyen, mindenkihez eljusson, ne csak a nagyvá-
rosokban legyen. Ezért fontos, hogy 49 szűrőcent-
rumban van ilyen szűrési lehetőség. Ez térítésmentes 
és lefedi az ország teljes területét. Itt egy központi és 
egységes kommunikációt alkalmaz többféle szervezet, 
a Nemzeti Népegészségügyi és Gyógyszerészeti Köz-
pont, az NNGYK, a régi Tisztiorvosi Hivatal, a komp-
lex mammográfiás központok, egészségfejlesztési iro-
dák, akik erre hívják fel a páciensek figyelmét.  

 
 (12.50) 

 
Ez fontos közös feladatunk, hiszen itt egy ingye-

nes, mindenki számára felkínált szűrésre van lehető-
ség. Valóban, ahogy ön is mondja, ezzel a szűréssel 
nagyon sok későbbi megbetegedés megelőzhető. De 
az közös feladatunk, nyilván elsősorban a kormány-
zatnak, de mindenki másnak is, hogy erre felhívjuk a 
figyelmet, hiszen tudjuk, hogy a meghívó lehetőségé-
vel egy jó része nem él azoknak, akiket ezekbe a cent-
rumokba elhívnak.  

Ezért is fontosak az előbb általam említett egész-
ségfejlesztési irodák, hogy ők is hívják fel a figyelmet, 
illetőleg a szűrőbuszok is azért járnak a kisebb telepü-
léseken is, hogy a szűrések fontosságára felhívják a fi-
gyelmet. Köszönöm, hogy ezt ön is megteszi. Köszö-
nöm szépen, elnök úr. (Taps a kormánypártok pad-
soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes úr. 

Tisztelt Országgyűlés! Ander Balázs, a Jobbik képvise-
lője, kérdést kíván feltenni a belügyminiszter úrnak: 
„Ki és hogyan fogja megvédeni a becsületes 
polgárokat a drogtól megveszett vadállatok-
tól?” címmel. Ander Balázs képviselő urat illeti a szó. 

 
ANDER BALÁZS (Jobbik): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Képviselőtársaim! A kormánypárti 
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média rendszeresen beszámol a Nyugat-Európában a 
migránsok által elkövetett szörnyűségekről, az ottani 
no-go zónákról. Számunkra egyértelmű, hogy aki 
nem tud vagy nem akar beilleszkedni, annak kívül tá-
gasabb. Éppen ezért nem a Jobbik az a párt, amelyik 
tagadja az integrációs problémákat.  

Viszont a Jobbik az a párt, amelyik azt is megkér-
dezi, hogy mi lesz a hazai no-go zónákkal, hogyan kí-
vánják kezelni az egyre súlyosabbá váló hazai drog-
helyzetet. Múlt héten Lukács képviselőtársam fel-
tárta, hogy mi történt Öcsödön. Az öcsödi brutális 
gyilkosság során egy 16 éves drogfüggő semmirekellő 
egy féltéglával agyonvert egy több mint 80 éves, be-
csületben megőszült, idős bácsit. A miniszterelnök 
válaszában elismerte ennek a problémának a súlyos-
ságát, azt, hogy droghelyzet van Magyarországon, és 
éppen ezért egy átfogó és kemény állami intézkedést 
ígért.  

Jómagam már öt és fél évvel ezelőtt megpróbál-
tam fölhívni a tisztelt Ház figyelmét a súlyosbodó 
zombiapokalipszisre, és nem véletlenül használom 
ezt a szót, hiszen a zömmel Kínában kotyvasztott mér-
gek sokszor vérengző vadállatot, fenevadat, szörnye-
teget csinálnak a függőkből.  

Ez az, amiről a kormány nem szívesen beszél. 
Nem kellett volna egyébként megvárni, hogy a való-
ság rárúgja az ajtót a döntéshozókra. A kormánynak 
kényelmetlen az, hogy mi folyik drogtekintetben a ha-
zai perifériákon, a hazai no-go zónákban. Viszont 
könnyen lehet, hogy ez a drogpandémia, ez a kábító-
szerjárvány lesz az utolsó szög az integráció koporsó-
jában, a magára hagyott, elgettósodó perifériákon ha-
zánkban. Éppen ezért kérdezem, hogy hány áldozata 
lesz még ezeknek a veszett, drogos vadállatoknak. És 
kérdezem azt is, hogy mi lesz a fő csapásiránya ennek 
a belügyminiszteri intézkedéscsomagnak. Hozzáte-
szem: reméljük, hogy minél szigorúbb lesz ez az intéz-
kedéscsomag, a Jobbik frakciója ezt támogatni fogja. 
Köszönöm a figyelmet és várom a választ. (Taps a 
Jobbik soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Ander Balázs képvi-

selő úr. Válaszadásra megadom a szót Rétvári Bence 
miniszterhelyettes úrnak. 

 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Ezt a fajta harciasságot 
vártuk volna öntől két évvel ezelőtt is, amikor 
Márki-Zay Péter, az önök miniszterelnök-jelöltje azt 
mondta, hogy a kábítószerek dekriminalizálását el-
kezdik; vagy akkor, amikor a többi szövetségesük a 
marihuána legalizálásáról beszélt, hogy milyen jó do-
log, hogy Németországban ma már mindenki szaba-
don termelhet, meg közösen fogyaszthatják. Vagy a 
momentumosoknak elmondták, hogy a kannabiszfo-
gyasztás dekriminalizálása, ami az ő céljuk volt, azzal 
önök nem értenek egyet? Most ön nagyon nagyon-na-
gyon határozott volt, meg nagyon nagy szavakat mon-
dott, meg éles kifejezésekkel tűzdelte a mondanivaló-
ját, de hát, én úgy látom, önök nem fogják megvédeni 

a magyar embereket a kábítószerektől, mert teljes 
mértékben összenőttek azokkal, akik ráadásul a leg-
alizálásért küzdenek. (Arató Gergely: De mit csinál a 
kormány?) Ezzel szemben mi elfogadtuk Európa leg-
szigorúbb büntető törvénykönyvét, amiben a kábító-
szer-bűnözéssel szemben a lehető legszigorúbban lé-
pünk fel.  

Két dolog fontos ennek kapcsán, amit most meg 
tudok említeni önnek. Az egyik a nagyon szigorú bün-
tetési tételek - tehát nem az, hogy kibúvókat sorol fel 
a törvény, mint korábban, hanem az elítélésre ad le-
hetőséget -, a másik pedig, hogy rendkívül gyors rea-
gálású, hiszen a 20 évvel ezelőtti vagy 15 évvel ezelőtti 
helyzethez képest megváltozott a helyzet. Ahogy ön is 
utalt rá, ezek az új pszichoaktív szerek nem a szokott 
módon, valamilyen dél-amerikai ültetvényről vagy a 
Közel-Keletről kerülnek ide, mint a heroin, ópium és 
hasonló korábbi kábítószerek, hanem ezek most már 
laborokban készülnek, nem is kell olyan messzire 
menni. És sokszor akár, akik ilyen bódult állapotban 
sok esetben megzavarják a nyugalmát kisebb vagy na-
gyobb településeknek, sokszor lehet, hogy nem is til-
tott szertől, hanem valami olyan szertől kerülnek 
ilyen bódult állapotba, amit nem erre a célra, de más-
hol meg tudtak vásárolni.  

Tehát fontos az ezzel szembeni szigorú és határo-
zott fellépés, de pontosan ezért fontos a mi büntető 
jogszabályunk, amely törzsképleteket tartalmaz, hogy 
a lehető leggyorsabban ezeket miniszteri rendeleti 
szintű jogszabályba tudjuk beültetni, hogy rögtön, 
amint egy nemzetközi jelzést kapunk - hiszen belép-
tünk egy nemzetközi figyelőszolgálatba is -, hogy bár-
melyik országban, bármilyen pszichoaktív szernek, 
dizájnerdrognak felbukkan a törzsképlete, már itthon 
büntethető legyen, hogy a rendőrök fel tudjanak lépni 
a lehető legszigorúbban. Nem úgy, ahogy önök mond-
ták a kampányban. Köszönöm szépen. (Taps a kor-
mánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Rétvári Bence mi-

niszterhelyettes úr. Tisztelt Országgyűlés! Tordai Bence, 
a Párbeszéd képviselője, kérdést kíván feltenni a bel-
ügyminiszter úrnak: „Készek-e felzárkózni az EU 
összes többi tagállamához, és eltörölni a 72 és 
120 órás sürgősségi fogamzásgátló tabletták 
vénykötelességét?” címmel. Tordai Bence képvi-
selő urat illeti a szó.  

 
TORDAI BENCE (Párbeszéd): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Miniszterhelyettes Úr! Mostanra 
Magyarország az utolsó ország az Európai Unióban, 
ahol még mindig vényköteles a 72 órás sürgősségi fo-
gamzásgátló tabletta (Z. Kárpát Dániel: Maradjon is 
így!), miután nemrégiben a lengyel kormány is csat-
lakozott a szabályozás terén a racionális, civilizált eu-
rópai gyakorlathoz.  

Talán ön is hallott arról a sajtóban is megjelent 
esetről, amikor egy külföldi diáklány több kórház sür-
gősségi osztályán is hiába próbálkozott az esemény 
utáni tabletta felíratásával. Az egyik orvos még azt is 
megjegyezte, hogy nem ért egyet az esemény utáni 
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tabletta használatával, és idézem: „nem fog hozzájá-
rulni egy abortuszhoz”.  

Ez a mondat azért is súlyos, mert rávilágít arra, 
hogy Magyarországon praktizálnak olyan orvosok, 
akik nem tudják, hogy mi a különbség a sürgősségi fo-
gamzásgátlás és a terhességmegszakítás között. Az 
eset ráadásul nem elszigetelt, éppen ellenkezőleg: 
magyar nők tíz- és százezreinek hasonló tapasztalata-
ira világít rá, adott esetben tragikus vagy idézőjelben 
csak felháborító történeteire. Általános női tapaszta-
lat Magyarországon, hogy egy elszakadt óvszer vagy 
egy elővigyázatlan partner miatt órákat kell utazni, 
rendelőről rendelőre vándorolni, hogy aztán sokszor 
megalázó megjegyzések kíséretében jussanak hozzá a 
gyógyszerhez.  

A sürgősségi fogamzásgátló vénykötelességének 
eltörlését széles társadalmi támogatottság övezi a 
magyar nők és a teljes magyar társadalom részéről. 
(Z. Kárpát Dániel: Nem igaz.) Ezt bizonyítja a Patent 
Egyesület (Rétvári Bence: Pont ők, pont ők!) által in-
dított, közel ötvenezer aláírásnál járó petíció is.  

Tisztelt Miniszterhelyettes Úr! Készek-e felzár-
kózni az EU összes többi tagállamához, és eltörölni a 
72 és 120 órás sürgősségi fogamzásgátló tabletták 
vénykötelességét? Készek-e korszerű képzést nyúj-
tani az egészségügyi dolgozók számára a női repro-
dukcióról? Készek-e az iskolai kerettanterv részévé 
tenni a partnerek kölcsönös felelősségét, a női egyen-
jogúságot hangsúlyozó szexuális nevelést? Tisztelettel 
várom válaszát. (Z. Kárpát Dániel: Válaszd az éle-
tet! - Taps a kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Tordai Bence képvi-

selő úr. A válaszadásra megadom a szót Rétvári Bence 
miniszterhelyettes úrnak. 

 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Úr! Tisztelt Ház! A parlamentnek sokféle 
funkciója van, de nem hiszem, hogy a parlament ha-
táskörébe kellene utalni azt, hogy mely készítmények 
vénykötelesek és mely készítmények nem vénykötele-
sek. A politikusok néha úgy gondolják, hogy minden-
hez értenek vagy mindenhez is értenek, de mégis úgy 
gondolom, hogy ilyen egészségügyi szakmai kérdé-
sekről nem politikusoknak kell vitatkozni, hanem or-
vosoknak, egészségügyi szakembereknek. Ilyen kér-
déseket, hogy mely készítmények tartoznak a vénykö-
teles készítmények közé, és mely készítmények azok, 
amelyek nem vénykötelesek, nem parlamenti szava-
zásokkor, nem politikusi vitákban kell eldönteni, 
mert erre megvannak Magyarországon a hivatott 
szervek. Itt is megvan az a tudományos szerv, szakmai 
tagozat, amely ezzel kapcsolatban a véleményét el-
mondta, és ami a szakmai tagozatnak lett a vélemé-
nye, az a mostani gyakorlat is. Hiszen azt mondják, 
hogy vannak olyan szerek, vannak olyan készítmé-
nyek, amelyek alkalmazása során, a magas hormon-
tartalom miatt, a különböző kockázatok miatt ők or-
vosként, szakértőként, napi kórházi gyakorlattal ren-
delkező emberként úgy gondolják, hogy szükség van 

orvosi kontrollra, szükség van arra, hogy orvosok al-
kalmazzanak bizonyos szereket, és nem javasolják 
azt, hogy ezt vény nélkül bárki is alkalmazza.  

Nem hiszem, hogy abba a gyakorlatba kellene át-
mennünk, hogy politikusok ezeknek az orvosoknak a 
véleményét politikai vitákban felülírják, és itt a parla-
mentben döntsünk helyettük. Ők így döntöttek. A kor-
mány ezt a szakmai álláspontot elfogadta, hiszen ezért 
van a szakmai tagozat, hogy ilyen véleményeket meg-
alkosson. Éppen ezért nem is tervezi a kormány a je-
lenlegi szabályozás módosítását. Erről továbbra is or-
vosok vitatkozzanak és ne politikusok! Köszönöm szé-
pen. (Taps a kormánypártok padsoraiból.)  

 
 (13.00) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Rétvári Bence mi-

niszterhelyettes úr. Tisztelt Országgyűlés! Novák 
Előd, a Mi Hazánk képviselője, kérdést kíván fel-
tenni a miniszterelnök úrnak: „Miért halogatják a 
készpénzhasználat alkotmányos joggá téte-
lét?” címmel. A kérdésre a miniszterelnök úr meg-
bízásából a téma szerint feladat- és hatáskörrel ren-
delkező Nagy Márton nemzetgazdasági miniszter úr 
kérésére Fónagy János miniszterhelyettes, államtit-
kár úr fog válaszolni. Novák Előd képviselő urat illeti 
a szó. 

 
NOVÁK ELŐD (Mi Hazánk): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Államtitkár Úr! A totális digitális 
megfigyelés és az egy gombnyomással történő állami 
pénzelvétel helyett a készpénzhasználat alkotmányos 
védelmét kezdeményező alaptörvény-módosításunk 
elfogadására volna szükség, melyet Szlovákia és 
Ausztria alkotmánymódosítását követve nyújtottunk 
be, hogy a készpénzes fizetés legyen alapvető szabad-
ságjog. 

Toroczkai László felszólalására válaszul Tállai 
András pénzügyminisztériumi államtitkár korábban 
beismerte, hogy valóban cél és szándék a készpénzfor-
galom visszaszorítása. Ezen érvelés mentén le is sza-
vazták a benyújtott alaptörvény-módosító javaslatun-
kat idén februárban. De amikor tovább folytattuk az 
aláírásgyűjtést, a nyomásgyakorlást, miniszterelnök 
úr itt a parlamentben már azt mondta a Mi Hazánk 
elnökének, hogy ő támogatja. Ezek után az önök kép-
viselői mondták, hogy ja, hát, ha a miniszterelnök úr 
támogatja, akkor mégis támogatják ők is, nyújtsuk be 
még egyszer. 

Benyújtottuk még egyszer, és most már nem le-
szavazták, hanem támogatták az áprilisban benyúj-
tott javaslatunkat májusban, tárgysorozatba vették, 
viszont azóta nem hajlandók, ezen ülés kapcsán is le-
szavazták azt a napirend-módosításunkat, hogy akkor 
plenáris ülésen is tegyünk pontot ennek az ügynek a 
végére. Tehát meddig várjunk még? Hiszen a digitális 
fizetési lehetőségeket csak mint opciót támogatjuk.  

Sajnos, a Covid-diktatúra alatt tettek már lépése-
ket a totális megfigyelés felé, most pedig a még sza-
badságjognak tekinthető készpénzhasználat lépésről 
lépésre történő, de előbb-utóbb betiltásával egy 
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gombnyomással akár el is vehetnék a pénzét bárki-
nek; ahogy Kínában is rendszeresen fagyasztják be az 
állam ellenségeinek minősített személyek bankszám-
láit, sőt Kanadában láttunk erre példát. 

A készpénz előnye többek közt annak alkalmaz-
hatósága áramkimaradás vagy számítógépes támadás 
esetén, de egyébként számos érvet felhoztunk még a 
mihazank.hu/keszpenz oldalon, ahol számítunk min-
denkinek az aláírására, aki nem akarja, hogy az ő adó-
zott pénze felett is átvegye a rendelkezést a kormány. 

Végül: az EU-rekord magyar infláció miatt pedig 
egyre indokoltabb volna a havi 150 ezer forintos kész-
pénzfelvételi összeg megemelése is. De meddig vár-
junk még a kormány támogató lépésére, mikor haj-
landók napirendre tűzni, támogatni ezt az Országgyű-
lésben? Köszönöm. (Szabadi István tapsol.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Novák Előd képvi-

selő úr. Válaszadásra megadom a szót Fónagy János 
miniszterhelyettes, államtitkár úrnak. 

 
DR. FÓNAGY JÁNOS nemzetgazdasági minisz-

tériumi államtitkár: Köszönöm, elnök úr. Tisztelt 
Ház! Tisztelt Képviselő Úr! A kormány elkötelezett a 
készpénzhasználat mellett, ugyanakkor meggyőződé-
sünk, és a kormány többszöri e tárgyban volt tárgya-
lása is bizonyítja, hogy ez komoly szakmai munkát 
igényel. Kérem ennek a kérdésnek a… Ott kezdem, 
hogy minden nehéz és bonyolult kérdésre van egy 
egyszerű, világos, érthető, ám téves válasz. Azért ez 
egy összetett kérdés, mert kérem, gondoljon a digita-
lizáció előretörésére, gondoljon a gazdaság fehéríté-
sére, a pénztárgépekre, kérem, gondoljon a pénzmo-
sás és a terrorizmus védelmével (sic!) kapcsolatos 
szabályokra. Tehát számos olyan szakmai kérdés van, 
amit ennek a döntésnek a meghozatalánál figyelembe 
kell venni. 

Alapjaiban egyetértünk, a készpénzhasználat jo-
gát és lehetőségét a kormány most is biztosítja, és a 
jövőben is természetesen biztosítani fogja. Ugyanak-
kor azokat az alapvető szakmai kérdéseket, amelyek a 
gyakorlati használat során felmerülnek, az önök ja-
vaslata, a kormány egyetértő álláspontja mellett össz-
hangba kell hozni, meg kell találni azokat a kompro-
misszumos megoldásokat, amelyekben a készpénz-
használat jogának a biztosítása és a benövő korosztály 
által egyre jobban megkívánt, de a gyakorlati életben 
már ma is polgárjogot nyert szakmai intézkedések 
összhangját biztosítja. Köszönöm, elnök úr. (Szórvá-
nyos taps a kormánypárti sorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Fónagy János mi-

niszterhelyettes, államtitkár úr. Tisztelt Országgyűlés! 
Kanász-Nagy Máté, az LMP képviselője, kérdést kíván 
feltenni a belügyminiszter úrnak: „Mit mutatnak a 
kórházban hagyott kisgyermekekkel kapcso-
latos statisztikák?” címmel. Kanász-Nagy Máté 
képviselő urat illeti a szó. 

 
KANÁSZ-NAGY MÁTÉ (LMP): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Szeptember 30-án 

tárgyalta az Országgyűlés a „Milyen intézkedéseket 
tervez a Kormány a kórházban hagyott kisgyermekek 
sorsának megoldására?” című I/9279. számú inter-
pellációmat. Az interpellációban konkrét kérdéseket 
tettem fel a kórházakban hagyott kisgyermekekkel 
kapcsolatos statisztikákról, amelyekre nem kaptam 
választ. Most ezeket a kérdéseket szeretném megis-
mételni, a problématerületnek kizárólag erre a ré-
szére fókuszálni. 

Mint ismeretes, idén több százra emelkedett a 
kórházakban hagyott kisgyermekek száma. Korábban 
50-100 csecsemő várakozott a kórházakban, mára 
már a számuk a Belügyminisztérium sajtóban megje-
lent közlése alapján 280-300 közé tehető. 

A következő kérdéseket szeretném feltenni a té-
mában. Mit mutatnak az éves bontású adatok az el-
múlt öt évre visszamenőleg? Mit mutatnak a számok 
2019-ben, 2020-ban, ’21-ben, ’22-ben és ’23-ban? 
Hányan várakoztak, illetve várakoznak jelenleg kór-
házakban? Egy kisgyermek átlagosan mennyi ideig 
kell hogy várakozzon? Hogy nézett ki ez a várakozási 
idő az elmúlt öt esztendőben? Mi az oka, hogy nem 
tudják egyből megoldani a leginkább kiszolgáltatott 
kisgyermekek biztonságos elhelyezését?  

Azt szeretném kérni, hogy adatszerű, statisztikai 
választ adjon rá, gondolom, miniszterhelyettes úr. 
Múltkor vitatkoztunk erről a kérdésről, nagyon sok 
problématerület, megoldási lehetőség merült fel. Én 
most kizárólag a statisztikai adatokra, számokra va-
gyok kíváncsi, hogy általában a helyzettel kerüljünk 
tisztába, tehát lássuk azt, hogy pontosan hogy néz ki 
ez a problématerület, számszerűen hogy néz ki ez a 
problématerület. Köszönöm szépen, várom válaszát. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Kanász-Nagy Máté 

képviselő úr. Válaszadásra megadom a szót Rétvári 
Bence miniszterhelyettes, államtitkár úrnak. 

 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselők! Tisztelt Ház! Igazából a problémafelvetés 
kérdéskörén már továbbléptünk szerencsére, tisztelt 
képviselő úr. Tehát nem ott tartunk, hogy nézzük, 
hogy pontosan mivel is állunk szemben, hanem ott 
tartunk, hogy nézzük, hogy hogyan tudjuk ezt megol-
dani, és nemcsak a megoldást keressük, hanem egy 
megoldásra vonatkozó törvényjavaslatot be is terjesz-
tettünk az Országgyűlés elé, sőt erről szavazott is már 
az Országgyűlés idén júniusban. A kormánypártok ezt 
a javaslatot megszavazták, az ellenzéki pártok ezt a ja-
vaslatot nem szavazták meg. 

Egyértelműen látható volt, hogy az elmúlt idő-
szakban folyamatosan nőtt a kórházban hagyott cse-
csemők száma, azoknak a kisgyermekeknek a száma, 
akiket nem visznek haza a szüleik, sem az édesanyjuk, 
sem az édesapjuk, sem a nagyszülők, senki nem viszi 
haza. Erre a kérdésre nagyon gyors választ kell adni. 

Ön is tudja, mindnyájan tudjuk, hogy egy kis-
gyermek számára az egész életére való érzelmi stabi-
litás szempontjából, egészség szempontjából meny-
nyire fontosak az első hónapok, hogy hívjuk arany 
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órának az első órát, amikor a gyermek megszületik, 
hogy teszik az édesanyja bőrére, hogy biztonságban 
érezze magát a gyermek, tehát nagyon fontos, hogy 
ezekben a hetekben ne veszítsünk időt, hanem minél 
gyorsabban a gyermekeknek egy biztonságot nyújtó 
családi környezetet tudjunk biztosítani. 

Ha már ezt a vér szerinti családban nem lehet 
megtenni, akkor erre fogadtuk el azt a módosítást mi, 
kormánypárti képviselők az önök támogatásának hiá-
nyában is, hogy hat hét után, ha hat hétig nem keresi 
a szülő a gyermekét, sem az édesanya, sem az édes-
apa, sem más rokon nem kezd el gondoskodni a gyer-
mekéről, nem viszi haza a gyermeket, akkor ebben az 
esetben a gyerek hat hét elteltével örökbe fogadhatóvá 
nyilvánított, tehát elindulhat az örökbefogadási eljá-
rásnak már a második szakasza, a gyermek örökbe fo-
gadható. Amúgy ez az eljárás több mint egy évig tar-
tana, ha a rendes eljárásrendet néznénk, így ezt a hat-
van hetet lerövidítjük hat hétre, hat hét után örökbe 
fogadható a gyermek.  

Ön is tudja, és itt a meddőségi kérdések már 
szóba kerültek a mai napon, hogy több mint ezer pár 
van, aki szívesen fogadna örökbe gyermeket (Az elnök 
a csengő megkocogtatásával jelzi az időkeret lejár-
tát.), a legtöbben nyilván újszülött gyermeket. Mi azt 
szeretnénk, ha minél hamarabb, hat hét után ők már 
ezekhez a családokhoz kerüljenek, legalábbis elindul-
hat ez az eljárás, amivel gyorsabban odakerülnek. Kö-
szönöm a türelmét, elnök úr. (Szórványos taps a kor-
mánypárti sorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Rétvári Bence állam-

titkár úr. Tisztelt Országgyűlés! Herczeg Tamás, a Fi-
desz képviselője, kérdést kíván feltenni a kultúráért és 
innovációért felelős miniszter úrnak: „Milyen ered-
ménnyel zártak az idei nyári Erzsébet-táborok 
az előző éviekhez képest?” címmel. Herczeg Ta-
más képviselő urat illeti a szó. 

 
 (13.10) 

 
HERCZEG TAMÁS (Fidesz): Tisztelt Államtitkár 

Úr! Miniszterhelyettes Úr! Túl vagyunk az iskolakez-
désen, most már több mint egy hónap telt el a tanév-
ből. A gyerekek egy része talán túl van az első felelé-
sen, röpdolgozaton vagy témazáró dolgozaton. 

Véleményem szerint azonban talán érdemes 
tenni egy kis kitekintést a nyári időszak számos tanuló 
és család számára fontos alkalmat nyújtó lehetősé-
gére, az Erzsébet-táborra. Az ingyenes tankönyvek, a 
rászoruló családokban élő diákok számára nyújtott 
térítésmentes tanszercsomag, a kedvezményes vagy 
ingyenes napközbeni gyermekétkeztetés és a családi 
adókedvezmény a felnőttek, a gyermekek gondviselői 
számára fontos tényezők, de emellett van olyan 
forma, amely a gyermekek számára nyújt élményt, pi-
henést, kikapcsolódást. 

Kérdést szeretnék tehát feltenni a hazai és erdélyi 
Erzsébet-táborokról, ahol a gyerekek, hátrányos és 
halmozottan hátrányos helyzetű gyermekek, gyer-
mekvédelmi gondoskodásban élők, sajátos nevelési 

igényűek, fogyatékkal vagy betegséggel élők, illetve 
már gyógyuló gyermekek is részesei lehetnek a tábori 
élményprogramoknak. 

Az Erzsébet-táborok változatos programjai öt pil-
léren nyugszanak, így hagyományőrző programokon 
vehetnek részt, sportfoglalkozásokon, illetve az egész-
séges életmódra nevelő programokon vehetnek részt, 
ismeretterjesztő alkalmakon, valamint környezettu-
datosságra ösztönző tevékenységeken vehetnek részt, 
és megismerkedhetnek különböző művészeti ágakkal. 

Békés vármegyei és választókerületi tapasztala-
tom az, hogy kifejezetten népszerű és egyre népsze-
rűbb, évről évre egyre népszerűbb ez a táborozási 
forma, de fontosnak tartom, hogy pontos tudásunk le-
gyen az országos tapasztalatokról is. Így hát tisztelet-
tel kérdezem, hogy országos szinten milyen ered-
ménnyel zártak az idei nyári Erzsébet-táborok, és mi-
lyen tendenciákat tapasztalhatunk az előző évekhez 
képest. Köszönöm szépen megtisztelő válaszát. (Taps 
a kormánypárti padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Herczeg Tamás kép-

viselő úr. Válaszadásra megadom a szót Zsigó Róbert 
államtitkár úrnak. 

 
ZSIGÓ RÓBERT kulturális és innovációs minisz-

tériumi államtitkár: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisz-
telt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr! Valóban fon-
tos feladatunk, hogy a gyerekek, különösen nyáron, 
élményekben gazdagon tudják a szünidőt eltölteni. Az 
Erzsébet-táborok 2012-ben indultak, és 2024 végére 
már mintegy 1,4 millióra nőhet az eddig részt vevők 
összlétszáma. Évről évre a legkedveltebbek az ottalvós 
Erzsébet-táborok. Ezek fő helyszínei Zánkán, Fo-
nyódligeten és ahogy ön is említette, Erdélyben van-
nak, amelyek az elmúlt években teljeskörűen meg-
újultak. 

Az Erzsébet-táborok különleges helyet foglalnak 
el a családtámogatási rendszerben. Az ottalvós tábo-
rok jelképes ezer forint összeg befizetéséért vehetők 
igénybe, ezzel mentesítik a családokat az általános is-
kolás korú gyermekük, gyermekeik üdülésének 
anyagi terhei alól, ráadásul a kormányzati támogatás 
következtében a gyermektáborokból majd a hazauta-
zás is ingyenes a családoknak. 2024 nyarán több mint 
40 ezren nyaralhattak a balatoni táborokban, azaz a 
vasárnaptól péntekig tartó zánkai és fonyódligeti 
gyermektábori turnusokban, valamint a péntektől va-
sárnapig megvalósuló zánkai családi táborokban, to-
vábbá az erdélyi táborhelyeken. 

Tisztelt Képviselő Úr! Engedjen meg néhány 
számadatot Békés vármegyéből és az ön választókerü-
letéből! Békés vármegyében a nyár folyamán 30 tele-
pülésről 14 intézmény összesen 1600 diákja nyaralt a 
zánkai, illetve a fonyódligeti táborokban, és 50 gyer-
mek utazott pedagógus kísérőjükkel az erdélyi Erzsé-
bet-táborok egyhetes vakációjára. Az ön választóke-
rületéből, Békéscsabáról és térségéből a tavaszi és 
nyári táborokban 404 gyermek és kísérője, ősszel pe-
dig 464 gyermek és kísérője tölthet élményteli, felejt-
hetetlen, tartalmas napokat az Erzsébet-táborokban. 
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Ezt követően is mindent megteszünk azért, hogy a 
családok segítségére legyünk a táboroztatásban. Kö-
szönöm szépen a figyelmüket. (Taps a kormánypárti 
padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Zsigó Róbert állam-

titkár úr. Tisztelt Országgyűlés! Szászfalvi László, a 
Kereszténydemokrata Néppárt képviselője, kérdést 
kíván feltenni a közigazgatási és területfejlesztési mi-
niszter úrnak: „Mit tesz a kormány annak érde-
kében, hogy a dél-somogyi térség fejlődése to-
vább folytatódhasson?” címmel. Szászfalvi László 
képviselő urat illeti a szó. 

 
SZÁSZFALVI LÁSZLÓ (KDNP): Köszönöm szé-

pen. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Miniszterhelyettes 
Úr! Barcs és térsége országgyűlési képviselőjeként 
kiemelten fontosnak tartom, hogy a nagyvárosok 
mellett középpontba helyezzük a kisvárosokban és a 
kistelepüléseken történő fejlesztéseket is. Büszkén 
mondhatom, hogy az általam képviselt Somogy 2. 
számú választókerületben ezek a kistelepülések és 
kisvárosok kiemelt támogatásban részesültek az el-
múlt időszakban. 

Nagy örömömre szolgál, hogy a térségben olyan 
közösségi, infrastrukturális, oktatási, kulturális fej-
lesztésekre kerül, került sor, melyek növelhetik a ki-
sebb települések lakosságmegtartó erejét. Ezek a be-
ruházások rendkívül fontosak ezeknek a kistelepülé-
seknek az életében, de ugyanilyen fontosak a kisvárosi 
járásközpontokban történő fejlesztések, melyek közül 
kiemelném most a Nagyatádi Kórház járóbeteg-szak-
ellátásainak a fejlesztését. Ennek keretében több mint 
600 darab orvosi gép-műszer és kézi eszköz beszer-
zése valósult meg több mint 210 millió forint érték-
ben, s ezen túlmenően most folyik ebben az időszak-
ban ebben a fontos intézményben egy 800 millió fo-
rint értékű energiahatékonysági beruházás is. 

Az utóbbi években több olyan fejlesztés is megva-
lósult, amelyek kevésbé látványosak, azonban jelen-
tőségük kiemelten fontos az itt élők számára. Ilyen 
például a térségben megvalósuló ivóvízminőség-ja-
vító program, mely több ezer ember életét, életminő-
ségét segíti az elkövetkezendő időszakban, de számta-
lan befejezett és folyamatban lévő fejlesztést sorolhat-
nék még órákig Barcstól Kadarkúton át Csurgóig. 

Tisztelt Miniszterhelyettes Úr! Mindezek fényé-
ben kérdezem, hogy van-e, lesz-e folytatás. Mit tesz a 
kormány annak érdekében, hogy a belső-somogyi és a 
dél-somogyi térség fejlődése tovább folytatódhasson? 
Köszönöm szépen. (Taps a kormánypárti padsorok-
ból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm, képviselő úr. Válaszadásra 

megadom a szót Latorcai Csaba miniszterhelyettes, 
államtitkár úrnak. 

 
DR. LATORCAI CSABA közigazgatási és terület-

fejlesztési minisztériumi államtitkár: Köszönöm a szót. 
Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselő Úr! A kormány 
célja, hogy minden magyar ember az életminőségének 

a javulásán keresztül érezze a fejlesztések pozitív ha-
tását, függetlenül attól, hogy az országnak mely szeg-
letében él. Elkötelezettek vagyunk amellett, hogy vá-
rosban vagy vidéken élni ne életminőségek közötti, 
hanem mindösszesen életstílus melletti döntés ered-
ménye legyen. 

Örömömre szolgál, hogy képviselő úr térségében, 
választókörzetében, Dél Somogyban vagy ahogy más-
képp is nevezik, Belső Somogyban is számos, életmi-
nőséget javító beruházás valósult meg. Képviselő úr 
említett egy kórházi beruházást. Egy másik egészség-
ügyi beruházás Csurgón valósult meg: egy gép-mű-
szer park újult meg 180 millió forintos támogatásból, 
de a kulturális élet is hatalmas fejlődésnek indult. 
Kultúrház épült Porrogszentkirályon, illetve Gigén 
közösségi ház. Csurgón középiskolai tanműhelycsar-
nok- és tornaterem-fejlesztés valósult meg, illetve a 
Dunántúli Református Egyházkerület épületeinek is 
az energetikai felújítása. A tanműhely és tornaterem 
mintegy 196 millió forintos támogatással, a másik pe-
dig 250 millió forintos támogatással valósult meg. Jö-
vőre újabb fejlesztések indulnak meg, többek között a 
TOP Plusz keretében nagyszabású óvodafejlesztés 
lesz Barcson közel 390 millió forintos támogatással. 

Az elkövetkező időszakban tovább fogjuk foly-
tatni a vidéki, így a dél- vagy belső-somogyi falvak és 
városok infrastruktúrájának megújítását, a helyi kö-
zösségek erősítését és az élhető Magyarország építé-
sét. Így reményeink szerint 2030-ban Dél-Somogy is 
az Európai Unió öt legélhetőbb országának egyik ré-
giója lesz. Köszönöm megtisztelő figyelmét. (Taps a 
kormánypárti padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Latorcai Csaba mi-

niszterhelyettes úr. Tisztelt Országgyűlés! Varga Fe-
renc független képviselő kérdést kíván feltenni a bel-
ügyminiszter úrnak: „Embertelenség és szakma-
iatlanság?” címmel. Varga Ferenc képviselő urat il-
leti a szó. 

 
 (13.20) 

 
VARGA FERENC (független): Köszönöm szépen, 

elnök úr. Államtitkár Úr! Három kisgyermek édesap-
jaként számomra felfoghatatlan, amit önök a gyer-
mekvédelemben művelnek. Néhány héttel ezelőtt, 
amikor a szentesi Dr. Bugyi István Kórház fenntartó-
jánál jártam, feltettem nekik a kérdést az előzetes in-
formációim alapján, igaz-e, hogy a szentesi gyermek-
osztályon néhány hetes, néhány hónapos, örökbefo-
gadásra váró pici babák tartózkodnak a beteg gyerme-
kek között. Akkor a szemembe néztek és azt mondták, 
hogy ők erről nem tudnak. Aztán rá néhány napra ol-
vastam a Népszava megjelent írásában, hogy önök el-
ismerték, hogy országosan több száz ilyen gyermek 
van a kórházakban. Több száz olyan ártatlan cse-
csemő, akik védtelenek, a saját helyzetükért egy kicsit 
sem felelősek, és az állam, azaz az önök segítségére 
szorulnának életük egyik legfontosabb szakaszában, 
akkor, amikor a legtöbb szeretetre és a legtöbb gon-
doskodásra lenne szükségük.  
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De mit kapnak ehelyett? Az állam nem látja el a 
feladatát, a gyermekvédelmi szakemberek pedig üvöl-
tenek az évek óta fennálló problémák miatt, de önök 
gyakorlatilag a fülük botját sem mozdítják, pedig ál-
lami feladat lenne, hogy ezeknek a gyermekeknek ne 
egy rideg kórházban kelljen elkezdeni az életüket. 
Mennyire embertelen és mennyire szakmaiatlan az, 
hogy ugyanott helyezik el ezeket a gyerekeket, ahol 
egyébként beteg gyermekeket látnak el! Egy légtérben 
vannak velük, így ki vannak téve a fertőzésveszélynek 
is, pedig az ő immunrendszerük még ki sincsen ala-
kulva normálisan. Információim szerint egyébként 
Szentesen nyolc ilyen ártatlan kisgyermek volt elhe-
lyezve, akiknek a többsége már nevelőszülőknél van, 
de érkeztek helyettük mások, így úgy tűnik, hogy ez a 
tendencia országosan is így van.  

Államtitkár úr, ha jól tudom, önnek is vannak 
gyermekei, tehát ön pontosan jól tudja, hogy amikor 
egy kisgyermek megszületik, akkor a legtörékenyebb, 
és akkor van a legtöbb törődésre és gondoskodásra 
szüksége. Gondoljon bele, hogy ezeknek a gyermekek-
nek egyetlenegy biztos pont sincsen az életükben. 
Nem adatott meg nekik az otthon melege és a család 
gondoskodása sem. Ehelyett most rideg kórházakban 
töltik a mindennapjaikat, ahelyett, hogy nevelőszü-
lőknél biztonságban, szeretetben lennének elhe-
lyezve, és itt nevelkedhetnének. Nézzenek mélyen 
magukba! Nem szégyellik magukat? (Taps a DK so-
raiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Varga Ferenc képvi-

selő úr. Válaszadásra megadom a szót Rétvári Bence 
miniszterhelyettes úrnak. 

 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Úr! Tisztelt Ház! A mai napon már szó volt 
erről a kérdésről, és elhangzott itt, hogy valóban új 
jelenség az, hogy több gyermeket hagynak ott a leg-
kisebb korukban, a szülés után a kórházban, nem vi-
szik haza őket, nem gondoskodnak róluk. Minden 
gyermek felnőttkorát is meghatározó pillanatok, 
órák, napok és hetek azok, amelyek az első hetek a 
születés után. Ezért fontos az arany óra, ezért fontos, 
hogy a gyerek ott legyen azok között az emberek kö-
zött, akik majd felnevelik őt minél korábbtól szere-
tetteljes légkörben.  

Ugyanakkor láttuk, hogy sajnálatos módon va-
lóban egyre több gyermek volt, akit ott hagytak a cse-
csemőosztályokon, ott jelentkeztek a kórházakban. 
Ezért benyújtottunk ide egy módosítást, egy tör-
vénymódosítást, tisztelt képviselő úr, idén június-
ban, amely azt célozta, hogy ezek a gyerekek, ha hat 
hétig nem keresik őket a szüleik, váljanak örökbe fo-
gadhatóvá. Ez már egy létező modell, hiszen az inku-
bátorba helyezett gyerekeknél is, ha hat hétig nem 
bukkannak fel a szülők, sem az édesanya, sem az 
édesapa, sem a nagyszülők, tehát ha a vér szerinti 
szülők nem jelentkeznek a gyerekért, akkor hat hét 
után válik az inkubátorba helyezett gyerek örökbe 
fogadhatóvá. Ennek az analógiájára terjesztettünk 

be egy törvénymódosítást, hogy ne egy évig tartson 
vagy másfél évig ez a procedúra, hanem hat hétig 
tartson.  

És ön hogy szavazott erre? Nemmel, tisztelt kép-
viselő úr. Mielőtt számonkér másokat a magának 
ácsolt erkölcsi magaslatról, azért nézzen már magába, 
azt kérem. Nem feltétlenül a kioktatásunkkal kell kez-
deni azt, amikor mindenki, szerintem minden jóér-
zésű ember segíteni akar ezeken az újszülött gyerme-
keken, akiket a saját szüleik nem nevelnek, a vér sze-
rinti szüleik ott hagynak az újszülött osztályon. És 
erre mi is idehoztunk törvényjavaslatot, amit ön nem 
támogatott. De nemcsak hogy nem nyomta meg a 
gombot vagy ilyesmi, hanem a „nem” gombot nyomta 
meg erre a javaslatra. Ezek után kérem, hogy ön ve-
lünk szemben ilyesfajta megjegyzéseket ne tegyen, 
mint amire ragadtatta magát az előzőekben.  

Én azt tartom észszerűnek és alaposnak, ha 
mindnyájan megpróbálunk segíteni ezeknek a gyere-
keknek, mi az örökbefogadás felgyorsításával is, hogy 
minél hamarabb ahhoz a több mint ezer leendő szü-
lőhöz kerüljenek, akik örökbefogadásra jelentkeztek 
már évek óta. Köszönöm szépen, hogy meghallgatott. 
(Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Rétvári Bence mi-

niszterhelyettes úr. Tisztelt Országgyűlés! Barkóczi 
Balázs, a DK képviselője, kérdést kíván feltenni a bel-
ügyminiszter úrnak: „Miért bünteti a kormány a 
magyar családokat az iskolabusz-hálózat le-
építésével?” címmel. Barkóczi Balázs képviselő urat 
illeti a szó. 

 
BARKÓCZI BALÁZS (DK): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Ház! Miniszterhelyettes Úr! Az önök 
kormánya 2018-ban még azon ünnepeltette magát, 
hogy egy 80 százalékban magyar buszokból álló flot-
tával épít ki modern iskolabusz-hálózatot. Persze, 
már akkor is tudni lehetett, hogy ez csak a szokásos 
hurráoptimista propagandaszöveg az önök részéről, 
hiszen a mostani hírek pontosan arról szólnak, hogy 
az önök politikai komisszárjai, vagyis a tankerületi ve-
zetők szüntetik meg az iskolabusz-szolgáltatást több 
baranyai és nyírségi kistelepülésen, illetve a Pest me-
gyei Délegyházán is.  

Vagyis miről van szó? A baranyai, nyírségi és 
Pest megyei gyerekek így az iskolarendtől eltérő, rá-
adásul csak több átszállással igénybe vehető, menet-
rend szerinti járattal tudnak eljutni a saját oktatási 
intézményükbe. Sőt mi több, önök a falubusz-támo-
gatást is megszüntették, ezért kiskorú magyar gyere-
kek százait kényszerítik arra, hogy a hajnali menet-
rendszerű buszokkal zötykölődjenek el a saját okta-
tási intézményükbe, és ott órákat várakozzanak. S az 
aggódó szülőknek önök megint egy cinikus választ 
adtak, azt mondták, hogy a szintén iskoláskorú na-
gyobb testvér kísérje el a kisebbet az iskolába, ha 
ilyen eset előáll.  

Tisztelt Miniszterhelyettes Úr! Miközben az önök 
oligarchái luxusjachtokon és 9,5 milliárdba kerülő 
magángépeken járnak nyaranta az Adriára, hogy ott a 
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lemenő nap fényében Hell jegeskávét kortyolgassanak, 
és miközben a Fidesz-közeli Rákóczi Szövetség több 
milliárd forintból bővítette idén szeptembertől a felvi-
déki iskolabusz-hálózatot, aközben önök a magyaror-
szági iskolabusz-hálózat leépítésével magyarországi 
családokat és gyerekeket sanyargatnak folyamatosan, 
akik csak iszonyú tortúra árán tudnak eljutni az isko-
lába. Ezért kérdezem önt, hogy miért büntetik a ma-
gyarországi családokat az iskolabusz-hálózat leépítésé-
vel. Köszönöm. (Taps a DK soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Barkóczi Balázs kép-

viselő úr. Válaszadásra megadom a szót Rétvári Bence 
miniszterhelyettes úrnak. 

 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Az önök kormányának is 
volt egy válasza arra, hogy mit tesznek akkor, ha 
messze van a lakóhelytől egy kisebb iskola: bezártak 
381 iskolát. Ez is egy módja a gyermekekkel való bá-
násmódnak, meg az is, amit mi tettünk, hogy olyan is-
kolabuszflottát építettünk ki, mint előttünk még 
senki. Több mint 150 saját tulajdonú busza van a tan-
kerületeknek, ezenkívül iskolabuszokat bérelnek, és 
vállalkozókkal is szerződést kötnek arra, hogy gyer-
mekeket iskolába vigyenek a tanítás előtt, vagy a taní-
tás után haza, amikor erre szükség van.  

Tisztelt Képviselő Úr! Ami a konkrét esetet illeti, 
amire ön itt hivatkozott a saját felszólalásában: elő-
ször is válasszuk ketté. Kétfajta buszszolgáltatás van. 
Az egyik a településre behozni a diákokat. Ez a fenn-
tartó feladata, a tankerület feladata, ha a másik tele-
pülésről kell áthozni a diákokat. És van a településen 
belüli tömegközlekedés, közösségi közlekedés meg-
szervezése. Ez önkormányzati feladat. Itt is, az ön ál-
tal említett településen is az önkormányzat feladata 
lenne, hogy a településen belül megoldja ezt. Ehhez 
egyébként, a települési önkormányzat feladatához, 
amit teljes mértékben neki kéne megoldani, a tanker-
ület hozzá is járul egy összeggel. Majd, mint megtud-
tuk, az ottani polgármester azt mondta, hogy Szilvesz-
ter Lajos alpolgármester kiszavazása miatt nem fi-
nanszírozzák tovább az iskolabuszt. Szilveszter Lajos 
2006-ban még MSZP-s képviselőjelöltként indult. 
Akkor még ön is MSZP-s-ként indult, legalábbis az 
MSZP-ben politizált. Tehát itt egy ilyesfajta motívum 
vagy ok áll az egész történéssorozat mögött, semmi 
köze ennek a tankerülethez.  

A tankerületek ott, ahol a gyermekeket település-
ről településre kell szállítani, ezt megteszik. Olyan 
kedvezményes közösségibérlet-vásárlási lehetőség áll 
rendelkezésre a vármegyebérlettel és az országbérlet-
tel, mint szinte semelyik európai országban. És aki-
nek még ezek sem megfelelőek, azok esetében 53 tan-
kerület gondoskodik arról, hogy oda is szállítja a diá-
kokat, de ha az önkormányzat nem tudja ezt a problé-
mát megoldani, akkor a tankerület majd elkezdi az 
önkormányzat helyett ezt a feladatot tárgyalni, hogy 
meg lehet-e oldani másként. Köszönöm szépen. 
(Taps a kormánypártok soraiban.)  

ELNÖK: Köszönöm szépen, Rétvári Bence mi-
niszterhelyettes úr. Tisztelt Országgyűlés! Dudás Ró-
bert, a Jobbik képviselője, kérdést kíván feltenni az 
építési és közlekedési miniszter úrnak: „Közel 2 
milliárdból ’zenél’ Heves megyében pár száz 
méteren egy út, miközben a falvakban járha-
tatlanok az utak.” címmel. Dudás Róbert képviselő 
urat illeti a szó. 

 
DUDÁS RÓBERT (Jobbik): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Miniszter Úr! 
Bizonyára értesült róla ön is, hogy a 21-es főúton Hat-
van és Lőrinci között zenélő útszakaszt alakítottak ki. 
Az ötlet maga, a dallamválasztás, illetve az elérni kí-
vánt hatás egyébként pozitív, csakhogy az összetartás, 
az összetartozás iránti vágyból felháborodás lett.  

 
 (13.30) 

 
De hogy hogyan is történt, mert erről, azt gondo-

lom, jóval kevesebbet tud: felmarták azt a pár száz 
méteres útszakaszt, majd leaszfaltozták, majd felfes-
tették a kottát; 2,5-3 hónapnál ez nem is vett több időt 
igénybe. Majd, mint kiderült, valaki, aki festette, nem 
ismerte a kottát, ezért újra fel kellett marni, majd újra 
leaszfaltozni, majd újra felfesteni, hogy végre a kívánt 
dallamot játszhassa az út. Ez több mint fél évbe került 
egyrészről, másrészről 1,8 milliárd plusz áfát költöt-
tek erre az adófizetők pénzéből.  

Feljelentést tettem, illetve a miniszterelnök úr-
nak is levelet írtam ebben a témában. Feljelentést tet-
tem, miniszter úr, mert ez rablás. Ebből a pénz-
ből - azon túl, hogy rendkívüli módon zavarja a helyi-
eket, el kell menni, meg kell őket kérdezni, rendkívüli 
módon zavarja a helyi emberek mindennapjait, min-
dennapi életét - az összes környékbeli út rendbetétele 
megvalósítható lett volna. Ez hűtlen kezelés. Nem lett 
volna ennek a pénznek helye, mondjuk, az oktatás-
ban, a tanári fizetésekben, a kórházakban, a családok-
nál, az időseknél? Vagy - mint említettem - a kör-
nyékbeli utakat nem kellett volna ebből a pénzből 
rendbe rakni? Nem az fejtette volna ki igazán a meg-
felelő hatást? Kérdezem önt, tisztelt miniszter úr: ön 
szerint jó helyre ment ez a forrás? Ez volt a legfonto-
sabb? Mert tudja, most a 21-es főút zenél; a falvak út-
jai is zenélnek, csak azok a kátyúktól. (Taps a Jobbik 
soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Dudás Róbert képvi-

selő úr. Válaszadásra megadom a szót Lázár János 
miniszter úrnak. 

 
LÁZÁR JÁNOS építési és közlekedési miniszter: 

Köszönöm szépen. Igen tisztelt Képviselőtársaim! 
Örülök, hogy Heves megyében nincs nagyobb baj, 
mint a zenélő út. (Közbeszólások a Jobbik soraiból.) 
Én, ha Heves megyei képviselő lennék, több bajt is ta-
lálnék abban a megyében (Közbeszólások a Jobbik 
soraiból.), de láthatóan a megyei képviselőtársaim 
csak ilyen butaságokat beszélnek, ha az ellenzékhez 
tartoznak.  
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Mondom ezt azért, hogy butaság, mert aki ismeri 
a szerződést és ismeri az anyagot, az pontosan tudja, 
hogy a 21-es út ezen szakasza felújításának teljes ösz-
szege került 1,8 milliárd forintba, részeként annak a 
388 kilométernek, amit egyébként Heves megyében 
felújított a Magyar Közút abból a 31 ezer kilométer-
ből, amit Magyarországon kezel. Tehát nem az egyéb-
ként nekem olyan túlzottan nem tetsző zenélő mű be-
építése került 1,8 milliárd forintba, az tízmillió forin-
tos költség egyébként, teszem hozzá, hanem a komp-
lett útszakasz került 1,8 milliárd forintba több kilo-
méter hosszan, amelynek a felújítására a 21-es úton, 
úgy gondolom, igen nagy szükség volt.  

Heves megyét, egyébként jól mondja, sok helyen 
kell támogatni útépítésekkel. Ennek jegyében került 
sor 30 év után Eger és az M3-as autópálya összeköté-
sére négysávos úton. Ennek jegyében kerül sor szá-
mos két-, három- és négyjegyű útszakasz átépítésére 
és újjáépítésére. Csak az alsóbbrendű utakra Heves 
megyében 34,5 milliárdot költöttünk.  

Nézze el nekünk, illetve nézze el a Magyar Közút 
mintegy 5600 főnyi kollégájának, hogy a szürke asz-
faltokhoz tartozó szürke hétköznapokat megpróbál-
ták egy kicsit zenével színesíteni. Természetesen az, 
hogy a zene marad vagy megy, attól függ, hogy az érin-
tett község polgárai, Lőrinci polgárai mit rendelnek. 
Ha a lőrinci polgárok nem rendelnek zenét, akkor a 
zene természetesen elmarad. Köszönöm szépen. 
(Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Lázár János minisz-

ter úr. Tisztelt Országgyűlés! Kanász-Nagy Máté, az 
LMP képviselője, kérdést kíván feltenni az építési és 
közlekedési miniszter úrnak: „A kormány kész a 
kikötő ügyében a balatonföldváriak oldalára 
állni?” címmel. Kanász-Nagy Máté képviselő urat il-
leti a szó. 

 
KANÁSZ-NAGY MÁTÉ (LMP): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Miniszter Úr! A balaton-
földvári civilek évek óta komoly harcot folytatnak a 
tervezett, 175 hajó befogadására képes kikötő miatt, 
amit a helyi Nyugati strand területén kezdtek építeni. 
A Mosolygó Balatonföldvár Egyesület pert indított a 
beruházás ellen, mivel azt nem előzte meg társadalmi 
egyeztetés, elmaradt a kötelező környezetvédelmi ha-
tástanulmány, az építkezés pedig ellentétes volt a he-
lyi építési szabályzattal.  

A Pécsi Törvényszék az elmúlt években több al-
kalommal kimondta, hogy a Veszprém Vármegyei 
Kormányhivatal hibázott, amikor engedélyt adtak a 
kikötő építésére, mivel a beruházás ellentétes volt a 
helyi építési szabályzattal. A törvényszék döntésével 
ellentétben a kormányhivatal sorozatosan újra kiadta 
a szükséges engedélyeket a beruházás folytatására, 
miután a törvényszék új eljárás indítására kötelezte a 
hivatalt. Idén márciusban a Pécsi Törvényszék törvé-
nyesnek találta a kormányhivatal által kiadott újabb 
engedélyt, mivel az önkormányzat időközben úgy mó-
dosította a helyi építési szabályzatot, hogy abból kike-
rült a strand védelméről szóló rész, így a törvényszék 

kénytelen volt helybenhagyni a kormányhivatal dön-
tését. Szeptemberben azonban a Kúria úgy döntött, 
hogy nem jogszerű a beruházás, és a kormányhiva-
talt újabb eljárás megindítására kötelezte. Az ügy je-
lentőségét az is jelzi, hogy Balatonföldváron a he-
lyiek évek óta szakadatlanul kiállnak a beruházás le-
állítása mellett.  

Ezzel kapcsolatban a következőket szeretném kér-
dezni miniszter úrtól: a most leköszönő balatonföld-
vári önkormányzat részéről megfogalmazódott-e olyan 
szándék, kérés a kormány irányába, hogy a beruhá-
zást nemzetgazdasági szempontból kiemelt jelentő-
ségűvé nyilvánítsák? A kormány kész-e a helyiek ol-
dalára állni? Hol van Lázár János, hol van a minisz-
ter úr ebben az ügyben? Kit támogat? Ott áll-e a civi-
lek mellett, vagy a beruházás pártján áll? Kérem, fog-
laljon ebben állást. Várom válaszát. Köszönöm szé-
pen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Kanász-Nagy Máté 

képviselő úr. Válaszadásra megadom a szót Lázár Já-
nos miniszter úrnak. 

 
LÁZÁR JÁNOS építési és közlekedési miniszter: 

Köszönöm szépen a kérdését. Mindenekelőtt azzal 
kezdem, hogy a balatonföldvári önkormányzat soha 
nem fordult a kormányhoz annak érdekében, hogy a 
kikötő építése nemzetgazdaságilag kiemelt beruházás 
legyen. Tehát az első kérdésére azt a választ tudom 
mondani, hogy ez soha nem fordult elő, illetve nem 
valósult meg.  

A második kérdésére, hogy mi melyik oldalon ál-
lunk, a válasz az, hogy mi a balatonföldváriak oldalán 
állunk minden egyes esetben. Ehhez kívánjuk és kér-
jük is az önök támogatását, segítségét.  

Volt egy választás Balatonföldváron, ahol van egy 
kiváló polgármester, Holovits polgármester kolléga, 
aki 2010 óta látja el ezt a munkát, vezeti a települést, 
és most 56 százalékkal választották meg polgármes-
ternek.  

Hogy a balatonföldváriak mit szeretnének az 
egyébként már 80 százalékban kész, 2 milliárd fo-
rintból megvalósuló kikötő esetében, amihez 
900 millió forint állami támogatást is biztosítot-
tunk, azt abból kell levezetni, hogy mit dönt a képvi-
selő-testület és milyen álláspontot képvisel a polgár-
mester. Eddig a polgármester és a képviselő-testület 
azt az álláspontot képviselte, hogy a balatonföldvári-
aknak kell a kikötő. Egyébként teszem hozzá, hogy a 
helyi építési szabályzat, illetve a vízpartra vonatkozó 
szabályozási környezet húsz éve, kedves képviselő-
társaim, a szocialisták korábbi kormányzásának idő-
szakából, Kolber minisztertársunk kezdeményezé-
sére húsz éve lehetővé teszi a kikötő megépítését. Te-
hát a kikötő terve nem 2010-ben született, hanem 
húsz éve van erre jogi lehetőség.  

Természetesen a kikötőt úgy kell megvalósítani, 
hogy a strand ne sérüljön, és a vízparti szabályozás-
ban, a helyi szabályokban és az országos szabályok-
ban, törvényekben és kormányrendeletekben is ér-
vényt kell szerezni annak, hogy a vízpart, a strand az 
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ott élők és az odalátogatók számára korlátozásmente-
sen hozzáférhető legyen. Én azt remélem, hogy a ba-
latonföldváriak el tudják ezt a kérdést dönteni. Ha a 
balatonföldváriaknak kell a kikötő, akkor úgy gondo-
lom, hogy ezt meg kell valósítani.  

Az írásbeli ítéletet pedig megvárnám, mert nem 
teljesen világos, hogy a felülvizsgálat során a Kúria a 
környezetvédelmi engedélyeket támadta, illetve he-
lyezi hatályon kívül, vagy pedig magát az egész építési 
folyamatot, ami egyébként a peres eljárásnak nem volt 
tárgya. Tehát muszáj várnunk valamennyit, hogy elol-
vassuk az ítéletet. (Taps a kormánypártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Lázár János minisz-

ter úr. Tisztelt Országgyűlés! Szabó Tünde, a Fidesz 
képviselő asszonya, kérdést kíván feltenni a közigaz-
gatási és területfejlesztési miniszter úrnak: „Milyen 
további forrásokra számíthat Nyíregyháza és 
térsége az elkövetkező években?” címmel. Szabó 
Tünde képviselő asszonyt illeti a szó. 

 
DR. SZABÓ TÜNDE (Fidesz): Köszönöm szépen. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Miniszterhelyettes Úr! 
Tisztelt Ház! Nyíregyháza polgárai június 9-én a béke, 
a biztonság és a fejlődés mellett döntöttek. Mindeh-
hez hozzájárult az, hogy eredményeket értek el és to-
vábbi eredményeket szeretnénk elérni, és ezen a fej-
lesztési úton szeretnénk továbbhaladni.  

A soha nem látott mértékű infrastrukturális fej-
lesztések, az energiahatékonyság jegyében felújított 
oktatási, kulturális, szociális intézmények, innovatív 
beruházások mind megalapozták azt a nagyívű gazda-
ságfejlesztést, amely a befektetésösztönzési stratégia 
alapján tudott elindulni. Mindezek a nemzeti kor-
mánnyal közösen, valamint a tudatos, tervszerű, egy-
mással összefüggő fejlesztésekkel, szigorú, takarékos 
gazdálkodással, hiánymentes, rekordösszegű költség-
vetéssel voltak megvalósíthatók.  

A 2010-es csődközeli állapotok után mára büsz-
kék lehetünk arra, hogy 2,5-szörösére nőtt az adóbe-
vételünk, és rendre élen végzünk az uniós vagy állami 
források lehívása tekintetében.  

 
 (13.40) 

 
Ennek köszönhetően Nyíregyháza mára egy kör-

nyezettudatos, zöld város, minőségi terekkel és utak-
kal, ahol folyamatosan javul a közbiztonság, kiemelt 
ügyként működik az oktatás, valamint az idősbarát 
önkormányzat számtalan kórházfejlesztéssel segíti az 
egészségügyi ellátás javítását.  

Nyíregyháza a turisztikai térképen is a toprang-
sorba jutott a színes programokkal, a felújított kultu-
rális negyeddel. Megújult a múzeumunk, és kiemel-
kedő, hogy a Nyíregyházi Állatpark a vidéki Magyar-
ország első számú turisztikai attrakciójává vált. És 
mivel Magyarországon a legígéretesebb és legna-
gyobb kapacitással rendelkező befektetési területek 
között emlegetik a nyíregyházit (Az elnök a csengő 
megkocogtatásával jelzi az idő leteltét.), folytatjuk a 
közös munkát.  

Tisztelt Miniszterhelyettes Úr! Az eddigi eredmé-
nyeink és azok fenntartásának fényében kérdezem, 
hogy hol helyezkedik el Nyíregyháza és térsége a terü-
letfejlesztés beavatkozási térképén, és milyen további 
forrásokra (Az elnök ismét csenget.) számíthat a tér-
ség. Köszönöm szépen megtisztelő figyelmüket. (Dr. 
Brenner Koloman: Nem három perc, kettő! - Taps a 
kormánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Szabó Tünde képvi-

selő asszony. Válaszadásra megadom a szót Latorcai 
Csaba miniszterhelyettes úrnak. 

 
DR. LATORCAI CSABA közigazgatási és terület-

fejlesztési minisztériumi államtitkár: Köszönöm a 
szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselő Asszony! 
Engedje meg, hogy mielőtt Nyíregyháza és térségének 
jövőbe mutató területfejlesztési lehetőségeiről szól-
nék, gratuláljak az ön eredményes erőfeszítéseihez, 
hiszen Kovács Ferenc polgármester úrnak és képvi-
selő asszonynak köszönhető, hogy az egykor a balol-
dali vezetés alatt csődközelben lévő önkormányzat 
helyén ma egy megerősödött, virágzó várost és vi-
rágzó térségközpontot találunk. A kormányzati terü-
letfejlesztési politika fő célja is éppen ez: élhető térsé-
gek biztosítása, amelyekhez megerősödött önkor-
mányzatokra és velük együttműködő gazdasági és ci-
vil szervezetekre van szükség.  

De hol a helye Nyíregyházának a területfejlesz-
tés térképén? Mindenekelőtt vármegyeszékhelyként 
rendkívüli jelentősége és kiemelt szerepe van mint 
közszolgáltatási és térszervező centrum. Mivel a vá-
ros vidék, illetve a vidék város nélküli fejlesztése 
nem elképzelhető, és a megélhetést biztosító gazda-
ság egyik legfontosabb szervező ereje az erőforráso-
kat koncentráló város, így ezeknek a városoknak - és 
köztük Nyíregyházának - a jövőbeni fejlesztéséhez a 
vidéki térségeikkel összehangolt fejlesztésekre van 
szükségük. Ezért is a 2021-2027-es fejlesztési idő-
szakban a TOP Plusz keretében a Nyíregyházi járás 
vonatkozásában már 33 fejlesztés nyert támogatást 
14 milliárd forint összegben: energetikai fejlesztés, 
turisztikai fejlesztés, környezetbarát fejlesztések; 
óvoda, bölcsőde, szociális intézmények és belterületi 
utak újulnak meg. A nyíregyházi vállalkozásokat is 
fejlesztjük: elektromosautó-beszerzés, gazdaságfej-
lesztési felhívások. (Az elnök a csengő megkocogta-
tásával jelzi az idő leteltét.)  

Látható, képviselő asszony, hogy a kormány fej-
lesztéspolitikája - úgy, ahogyan eddig (Az elnök ismét 
csenget.) - a jövőben is elkötelezett lesz Nyíregyháza 
fejlesztésében. Köszönöm szépen. (Taps a kormány-
pártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Latorcai Csaba mi-

niszterhelyettes úr. Tisztelt Országgyűlés! Arató Ger-
gely, a DK képviselője, kérdést kíván feltenni az épí-
tési és közlekedési miniszter úrnak: „Miért nem 
mer eljönni miniszter úr Kőbányára és Kis-
pestre?” címmel. Arató Gergely képviselő urat illeti 
a szó. 
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ARATÓ GERGELY (DK): Köszönöm szépen. 
Tisztelt Ház! Tisztelt Miniszter Úr! Szeptember elején 
Kőbánya felső vasútállomásra hívta találkozóra Ma-
gyar Péter EP-képviselőt. Végül is sajnos nem alakult 
ki ez a szükséges harmónia önök között, és ez a ran-
devú nem jött össze. Viszont mivel számomra a kőbá-
nyai vasútállomások nemcsak videóhátterek, hanem 
azok a helyek, ahol a kőbányaiak és a kispestiek is 
utaznak, és ami az ő életük szempontjából meghatá-
rozó, ezért meghívtam önt, hogy ha már Magyar Péter 
nem találkozott önnel ott, én nagyon szívesen látom 
önt a kőbányai és kispesti vasútállomásokon, és meg-
mutatom azt, hogy milyen ezeknek az állomásoknak a 
valódi helyzete.  

Ön nem fogadta el a meghívást, államtitkára nem 
is válaszolt erre. Pedig lenne mit látni! Például Kőbá-
nya felsőn, ahol ön bizonyára szívesen mutatta volna 
meg az uniós pénzből rendbe rakott felső részt, meg-
mutattam volna önnek az aluljárót is, ahol egy hosszú 
betonlépcsőn kell eljutni a peronra. És megmutattam 
volna azt a szeméthalmot is, ami a MÁV-területen 
volt, és amit az én kérésemre a kőbányai önkormány-
zat szállított el, mert a MÁV hónapok óta nem törő-
dött vele.  

Kőbánya alsón is megmutattam volna azt, hogy 
nem lehet akadálymentesen megközelíteni egy nagy 
forgalmú vasútállomáson a peront. Azt mondja az ön 
államtitkára, hogy felújítják azt a vasútállomást. Kí-
vülről öt év alatt beburkolták, majd lezárták az egész 
állomásépületet. És ne higgye el, ha önnek azt 
mondja a MÁV, hogy ott dolgoznak, mert nem dol-
goznak. Én több alkalommal visszamentem, üres, 
nem csinálnak semmit. Viszont meg kell kerülni az 
egész állomásépületet, mert lezárták a buszállomás 
felőli oldalát.  

Kőbánya-Kispestet nem is ismertetem hossza-
san, ennek az állomásnak az állapotát mindannyian 
ismerjük. Hogy a legegyszerűbb példát mondjam: 
egyszerűen beesik Kőbánya-Kispesten az eső a fedett 
peronokra, olyan állapotban van az állomás. Szétro-
hadt az egész.  

Kőbánya-Kispest pedig egy kis gyöngyszem, száz-
éves nosztalgia, mert nem nyúltak hozzá az elmúlt 
száz évben semmilyen módon. Az ön egyik első intéz-
kedése volt az, hogy törölte a lajosmizsei vonal felújí-
tását, aminek egyébként ennek az állomásnak a meg-
újítása is része lett volna. (Az elnök a csengő megko-
cogtatásával jelzi az idő leteltét.)  

Kivétel lehetne a vadonatúj, 150 milliárdos beru-
házás keretében megújított Rákos állomás, ahol azon-
ban viszont október 1-jén egy váltótörés miatt (Az el-
nök ismét csenget.) két fővonal bénult meg.  

Na, hát ilyen a vasút helyzete. (Az elnök ismét 
csenget.) Miért nem jön el miniszter úr Kőbányára és 
Kispestre… 

 
ELNÖK: Köszönöm.  
 
ARATÓ GERGELY (DK): …és miért nem nézi 

meg, hogy milyen állapotban van az ön által névleg 
irányított vasút? (Taps az ellenzéki padsorokból.) 

ELNÖK: Köszönöm szépen, Arató Gergely képvi-
selő úr. Válaszadásra megadom a szót Lázár János 
miniszter úrnak. 

 
LÁZÁR JÁNOS építési és közlekedési miniszter: 

Köszönöm szépen. Igen tisztelt Képviselőtársaim! A mai 
nap is ékes bizonyítéka annak, hogy a politika képze-
leti műfaj, a szónak abban az értelmében, hogy soha 
nem gondoltam volna a kétezres évek közepén, ami-
kor itt parlamenti képviselőként az ellenzékben üldö-
géltem, és az a kormány, amelynek Arató Gergely köz-
tiszteletben álló és nagyra becsült államtitkára volt, 
sorra zárta be a vasútvonalakat (Arató Gergely: 
Akárcsak ti!), és építette le a magyar vasutat (Közbe-
szólás az ellenzék soraiból: Szoros verseny van köz-
tetek!), hogy majd nekem kell hasonló témában egy-
szer válaszolnom képviselőtársamnak.  

Mint ahogyan az is egy tiszteletre méltó dolog, ha 
egy politikai közösség, mint a Demokratikus Koalíció, 
egyszerre kétfrontos harcba bocsátkozik, mint ahogyan 
a mai fölszólalás első néhány mondata is bizonyította 
ezt. Azt kell mondanom, képviselőtársam, hogy hibáz-
tam, amikor nem fogadtam el a meghívását képviselő 
úrnak. Ezzel élni kívánok, és el szeretném fogadni a 
meghívását, személyesen és szívesen győződöm meg 
azokról az állapotokról, amelyekkel a jelenlévők kö-
zül - nekik nagy szerencse - csak nekem kell minden-
nap foglalkozni, hiszen a miniszterelnök döntése alap-
ján én felügyelem a vasutat. Ezért nemcsak ilyen, ha-
nem ehhez hasonló vagy még inkább erre a helyzetre 
emlékeztető szituációkkal találkozom mindennap.  

Harminc éve zajlik a magyar vasútból a források 
kivonása. Az elmúlt 14 évben felújítottunk 1300 mil-
liárd forint értékben 1100 kilométernyi vasutat. De 
hogy világosan lássuk, hogy hová lett a pénz: 5000 
milliárd forintot költöttünk autópálya-építésre. Tehát 
a magyar választók számára… - és ha ma megkérdez-
nénk itt a Kossuth téren sétáló választókat is, hogy 
melyik a fontosabb, az út, a járda, avagy a vasút, akkor 
sajnos - vagy kinek szerencséjére - a vasút ellenében 
az út és a járda mellett tennék le a voksukat. Ebben én 
egészen biztos vagyok, annak ellenére, hogy radikáli-
san nő - az idén 20 százalékkal - a vasutat igénybe ve-
vők aránya. Így aztán időszerű egy vasútállomás-kor-
szerűsítési kicsi és nagy program, időszerű egy pálya-
korszerűsítés és járműbeszerzés is. Ha megengedi, 
képviselő úr, meghívását elfogadva ezt élőszóban is-
mertetem önnel majd a helyszínen. (Taps a kor-
mánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszter úr! Tisztelt 

Országgyűlés! Lukács László, a Jobbik képviselője, 
kérdést kíván feltenni a belügyminiszter úrnak: „Mi-
kor kerül már végre pont a kórházi adósságok 
ügyére?” címmel. Lukács László György képviselő 
urat illeti a szó. 

 
DR. LUKÁCS LÁSZLÓ GYÖRGY (Jobbik): Köszö-

nöm szépen a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Minisz-
terhelyettes Úr! A hazai egészségügy egyik legfonto-
sabb problémája, hogy mire és mennyit költ az állam 
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azokból a bevételekből, járulékokból, adókból, amelye-
ket beszed. Ez a költés, ez a finanszírozás határozza 
meg egyben, egy-egy intézmény mennyit tud és meny-
nyiből tud gazdálkodni egy hónapban. A Magyar Ál-
lamkincstár vezeti és mutatja minden hónapban, hogy 
mennyire elég, illetve, hogy mennyire nem elég ez a 
pénz, ugyanis az ő visszatérő listájuk mutatja, hogy 
most is 61 milliárd forint felhalmozott adóssága volt a 
nyár végével az egészségügyi intézményeknek. Jól lát-
szik - az előző évi adatokat is vizsgálva -, hogy ez a sok-
kal kevesebb anyagi támogatás miatt van, amit az in-
tézmények kapnak, és így a pénzzel, amit kapnak, nem 
tudnak elegendő ellátást elvégezni.  

Az állandó adósságfelhalmozás, hiszen ezt látjuk 
évről évre százmilliárdig megugrani, majd utána egy 
összegben csökkenni, veszélyes. Egyrészt azért, mert 
bizonytalanságot okoz maguknak az intézményeknek 
a gazdálkodásában, az ellátóhelyeken, tervezhetet-
lenné teszi a beszállítóknak és a kórházaknak is a ki-
számítható gazdálkodását.  

 
 (13.50) 

 
Mindez ráadásul számos vállalkozás számára is 

nagyon veszélyes, és a legveszélyesebb azoknak a kis-
, mikrovállalkozásoknak, akik gyakorta egyedüli ügy-
félként a kórházakkal szerződve hónapokat, fél évet 
vagy annál több időt is várnak arra, hogy kifizessék a 
feléjük fennálló tartozást, és az állam ezeket rendsze-
resen elmulasztja, rendszeresen hosszú ideig elhúzza.  

Mindezekre tekintettel kérem a tisztelt minisz-
terhelyettes urat, hogy válaszoljon az alábbi kérdé-
sekre. Tervezi-e a kormány a kórházi adósság végle-
ges felszámolását? Van-e tervben időközi kórházi-
adósság-felszámolás, amit ideális lenne talán negyed-
évente megtenni az intézmények felé? És megvizs-
gálta-e a kormány, hogy kialakítható lenne-e egy 
olyan szabály, amely szerint az állam részéről fennálló 
tartozások - tehát amikor kórház tartozik a kisebb 
vállalkozások felé - a kisebb vállalkozások által beszá-
mítható lehetne a közterhekbe, hiszen jó előre a köz-
terheket megfizetik (Az elnök csengetéssel jelzi az 
időkeret leteltét.), de az állam hat hónap vagy annál 
hosszabb időre fizet nekik, ami rendszeres gondot 
okoz ezeknél a vállalkozásoknál. Várom válaszát. 
(Taps a Jobbik soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Lukács László György 

képviselő úr. Válaszadásra megadom a szót Rétvári 
Bence miniszterhelyettes úrnak. 

 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Azt hiszem, a kórházak ak-
kor teszik jól, ha nem a Jobbikra hallgatnak gazdálko-
dási kérdésekben, hiszen önökről az Állami Számve-
vőszék állapította meg, hogy egyrészről nem biztosít-
ják a saját gazdálkodásuk átláthatóságát, másrészt 
nem biztosítják a közpénzek felhasználásának elszá-
moltathatóságát. Úgyhogy, azt hiszem, nem önöktől 
kell tanácsot kérni, de Márki-Zay Pétertől sem, az 

önök miniszterelnök-jelöltjétől. Ne feledjük, olyan ja-
vaslatai voltak az egészségügy kapcsán, amelyeknek 
önök széles mosollyal tapsoltak, hogy vannak olyan 
speciális kezelések, amelyek esetében nem akarják, 
hogy Makóra vigyék önöket, és szó szerint idézem: 
„Az amerikai biztosító is azt mondja, hogy menjen el, 
adok egy repülőjegyet, menjen el Indiába.” (Dr. Lukács 
László György: Ez új, ezt nem is hallottam!) Tehát 
például önök egyes kezeléseket Indiába szerveztek 
volna ki Magyarországról, de ez öntől nem távoli, hi-
szen ön magyar orvosokat közvetített ki Írországba; 
az egyik nyugati irány, a másik keleti irány. Érdekes, 
színes elképzeléseik vannak, de talán nem kellene 
önökre bízni az egészségügyet Magyarországon, ez is 
azt támasztja alá. (Dr. Lukács László György: Pedig 
Pintér Sándor kezében jobb helyen van!) 

Ezzel szemben mi 91 vidéki kórházat újítottunk 
fel részben vagy egészben, 54 rendelőintézetet kor-
szerűsítettünk, 107 mentőállomást dinamizáltunk, 
23 teljesen új rendelőintézetet hoztunk létre és 
41 mentőállomást építettünk, hogy hamar érjenek ki 
a mentők.  

Tisztelt Képviselő Úr! Az idei évben kétszer kaptak 
a kórházak többlettámogatást a költségvetési törvény-
hez viszonyítottan: áprilisban 63 milliárd forintot, jú-
niusban, nyáron pedig 41 milliárd forintot, és ehhez 
még hozzászámíthatja az elmúlt 12 hónapból a 2023 
novemberében biztosított 90 milliárd forintos támoga-
tást. Azt hiszem, hogy ez az az anyagi stabilitás, amire 
a kórházak számíthatnak. Amikor elkezdtük a kor-
mányzásunkat, akkor a költségvetésben 1198 milliárd 
forint volt egészségügyi célokra, most 3225 milliárd fo-
rint van, tehát több mint 2000 milliárd forinttal növel-
tük az egészségügyi forrásokat. Ez kellett ahhoz, hogy 
megvalósítsuk azt a történelmi béremelést, ami meg-
valósult a magyar egészségügyben, ez kellett a fejlesz-
tésekhez is. Tudjuk, hogy ebben még sok feladat van, 
tehát a következő évi költségvetésben ezt a tételt to-
vább kell növelni. Mi tovább is fogjuk növelni, nem 
úgy, mint az önök szövetségesei, akik csökkentették az 
egészségügy költségvetési finanszírozását. Köszönöm 
szépen. (Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes, 

államtitkár úr. Tisztelt Országgyűlés! Kanász-Nagy 
Máté, az LMP képviselője, kérdést kíván feltenni az 
építési és közlekedési miniszter úrnak: „Mikor éri el 
a kormány, hogy ne lassabbak, hanem gyor-
sabbak legyenek a vonatok?” címmel. Kanász-
Nagy Máté képviselő urat illeti a szó. 

 
KANÁSZ-NAGY MÁTÉ (LMP): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Miniszter Úr! A Fidesz 
kampányszlogenje szerint Magyarország előre megy, 
nem hátra, azonban a vasúti közlekedés egyre inkább 
a visszafejlődés jeleit mutatja, elég csak a kigyulladt 
motorvonatokra, a mindennapos késésekre vagy a 
Keleti pályaudvarnál történt balesetre gondolni.  

A szolgáltatás színvonala sajnos jövőre tovább 
fog romlani. Az új menetrendtervezetek szerint szá-
mos vonalon jelentősen hosszabb menetidő várható 
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decembertől, olyan fontos járatok is több perccel las-
sabbak lesznek, mint a szegedi, a békéscsabai vagy a 
debreceni IC; az utóbbi esetében 17 perccel nő a me-
netidő. Írásbeli kérdésünkre adott válaszában Ágh 
Péter államtitkár úr elismerte, hogy lassújeleket kell 
bevezetni, ezért nőnek a menetidők. Magyarul: olyan 
rossz állapotban van a vasúti pálya, hogy csak lassab-
ban tudnak közlekedni a vonatok, ezért rakják ki a las-
sújeleket. Ez elég jól mutatja a közlekedéspolitika 
csődjét. A kormány nem biztosított elég forrást a vas-
úti pálya fenntartására, miközben öntik a pénzt az au-
tópályákba és más közúti fejlesztésekbe, ami egyéb-
ként teljesen ellentétes a klímapolitikai célokkal is. 
Csak az M76-os és az M100-as autóút és a mohácsi 
híd 1100 milliárd forintba kerül az adófizetőknek, 
amit sokkal inkább a környezetbarát vasút fejleszté-
sére kellene átcsoportosítani. Ugye, ez az összeg ön-
magában majdnem kétszer annyi, mint az ön által 
jegyzett vasúti fejlesztési terv egyéves összege.  

Tisztelt Miniszter Úr! Mikor éri el a kormány, 
hogy ne lassabbak, hanem gyorsabbak legyenek a vo-
natok? Mikor látják be, hogy paradigmaváltásra van 
szükség a közlekedéspolitikában és a gyorsforgalmi 
utak fejlesztésére szánt pénzt a vasútra kellene fordí-
tani? Mi az ön véleménye: fontosabb a közút, mint a 
vasút? Várom válaszait. Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Kanász-Nagy Máté 

képviselő úr. Válaszadásra megadom a szót Lázár Já-
nos miniszter úrnak. 

 
LÁZÁR JÁNOS építési és közlekedési miniszter: 

Köszönöm szépen. Igen tisztelt Képviselőtársaim! 
Ezek a kérdések, főleg az utolsó kérdés sokkal na-
gyobb súlyú annál, mint hogy két percben lehessen 
válaszolni, de szeretném figyelmükbe ajánlani, hogy 
Magyarország jelenlegi, immár több mint százéves 
területföldrajzi adottságai olyan következményekkel 
bírnak, amelyek miatt a lakosság kiszolgálása csak 
vasúton lehetetlen. Nem véletlenül született 1920-
ban az a döntés, ami született hazánkkal kapcsolat-
ban, mert a korábban európai színvonalú, világszín-
vonalú vasúthálózat, ami a progressziónak és a fejlő-
désnek nemcsak a szimbóluma, hanem a megvalósí-
tója is volt, szisztematikusan szétverésre került. 
Ezért ma Magyarországot egyedül vasúti közleke-
déssel, vasúti személy- és áruszállítással ebben a ter-
mészetföldrajzi adottságban és ebben a demográfiai, 
lakossági adottságban nem lehet kiszolgálni. Ehhez 
kell a vasút és kellenek autóbuszok, és teljesen ter-
mészetesen kellenek hozzá személyszállító járművek 
is. A magyar lakosság ráadásul autópárti, a magyar 
lakosság egy jelentős része közlekedik személyautó-
val vagy autóbusszal. Ehhez utak, autópályák, jó mi-
nőségű úthálózat szükséges, ami, úgy gondolom, az 
elmúlt évek fejlesztési munkáinak és az ön által is el-
mondottaknak a bizonyítékaképpen jól működik 
vagy fejlődik.  

A vasúttal kapcsolatban szeretném elmondani 
azt, hogy radikálisan nő a vasúti szolgáltatást igénybe 
vevők száma, és radikálisan változik a helyzet: ma 

Magyarország 500-600 ezer darab autót gyárt egy év-
ben, 2027-ben ez 900 ezer darab autó lesz, amit 
Magyarország keleti részéről a nyugati piacokra csak 
vasúttal lehet elszállítani az európai szabályozásnak 
megfelelően. Elérkeztünk abba a korba, amikor egy 
teljesen új vasútfejlesztési programra van szükség, és 
ennek jegyében kerül sor járműbeszerzésre és vasúti-
pálya-korszerűsítésre a mintegy 50 százalékos késési 
időt jelző lassújelek felszámolása érdekében.  

Nagy Márton minisztertársammal közösen bead-
tuk az EIB felé a vasútipálya-korszerűsítés érdekében 
a hiteligényünket 2 milliárd euróra, és a kormány tár-
gyalni fogja a rövid távú járműfejlesztési elképzelése-
ket is. Jön a költségvetés vitája. Örülök, ha ellenzéki 
képviselőtársaim mind támogatni fogják, hogy több 
pénz legyen a vasútnak a költségvetésben. Köszönöm 
szépen. (Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Lázár János minisz-

ter úr. Tisztelt Országgyűlés! Gréczy Zsolt, a DK kép-
viselője, kérdést kíván feltenni a Miniszterelnökséget 
vezető miniszter úrnak: „Mit gondol arról, hogy 
Bencsik András is beengedné az orosz hadse-
reget védekezés nélkül az országba?” címmel. 
Gréczy Zsolt képviselő urat illeti a szó.  

 
GRÉCZY ZSOLT (DK): Köszönöm a szót, elnök 

úr. Hatalmas botrányt kavart az a kijelentés, hogy a 
miniszterelnök politikai igazgatója azt nyilatkozta, 
hogy katonai ellenállás nélkül beengedné hazánkba a 
hazánkat megtámadó orosz katonákat. Mindez arról 
jutott eszébe Orbán Balázsnak, hogy szerinte a meg-
támadott Ukrajna igyekszik megvédeni önállóságát, 
területi egységét az orosz agresszor ellen. Ráadásul 
mindezt összekötötte az ’56-os forradalommal, 
mondván, az a tanulság, hogy nem kellett volna ellen-
állni az országot lerohanó oroszoknak - pedig ma déli 
harangszó sem lenne, ha Hunyadi János is átengedi 
Nándorfehérvárt a törököknek. Orbán Balázs szöve-
gét Orbán Viktor és Kövér László is bírálta, majd ezek 
után érkezett a régen a Népszabadság Pártélet című 
rovatának munkatársaként is a magyar-szovjet barát-
ságot méltató Bencsik András, aki megköszönte Or-
bán Balázs bátor szavait. Nem véletlen, hogy az orosz 
nagykövet rögtön közölte, hogy ő baráti érzelmeket 
táplál Bencsik iránt. Bencsik egyébként egy Demok-
rata című kiadvány főszerkesztője, és ez így már ön-
magában szégyen, de Bencsik korábban Orbán Viktor 
tanácsadója is volt.  

Végül is mi most az Orbán-kormány álláspontja? 
Védekezhet-e bárki, akár ukrán, akár kárpátaljai ma-
gyar, akár magyarországi magyar, ha jönnek az oro-
szok, és lőnek, gyilkolnak, rombolnak?  

 
 (14.00) 

 
Mi az ön álláspontja? Orbán Balázs bátor volt, 

ahogy Bencsik András mondja, vagy simán hibázott? 
Mi a véleménye Bencsik András szavairól? Vagy az 
Orbán-kormány már ennyire kiszolgáltatott Putyin 
Oroszországának? Várom válaszát. 
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ELNÖK: Köszönöm szépen, Gréczy Zsolt képvi-
selő úr. Mielőtt megadnám a szót válaszadásra Panyi 
Miklós államtitkár úrnak, miniszterhelyettes úrnak, 
kérem a tisztelt Országgyűlést, vessenek egy pillantást 
a díszpáholyra. Köszöntöm az ott helyet foglaló Jerlan 
Kosanov urat, a Kazah Köztársaság parlamentje, a 
Mazsilisz elnökét és az általa vezetett delegáció tag-
jait. Az Országgyűlés nevében hasznos eszmecseréket 
és kellemes időtöltést kívánok magyarországi látogatá-
sukhoz. Tisztelettel köszöntöm önöket. (Taps. - A pá-
holyban helyet foglaló vendégek felállva köszönik 
meg a tapsot.) Köszönjük szépen. 

Megadom a szót válaszadásra Panyi Miklós mi-
niszterhelyettes úrnak, államtitkár úrnak. 

 
DR. PANYI MIKLÓS, a Miniszterelnökség állam-

titkára: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt 
Ház! Tisztelt Képviselő Úr! Azért az mégiscsak meg-
döbbentő és álságos, hogy ön egy olyan párt nevében 
kérdőjelezi meg a magyar kormány szabadság, füg-
getlenség és szuverenitás iránti elkötelezettségét, 
amely a korábbi elnyomó kommunista rezsim állam-
pártjából nőtte ki magát, amelynek volt miniszterel-
nöke és miniszterelnök-jelöltje egy olyan villában él, 
amelyet Apró Antal, Dobrev Klára nagyapja az 1956-
os forradalom leverésében és megtorlásában betöltött 
szerepéért, valamint a kádári rezsim kiépítéséért ka-
pott. Annak az Apró Antalnak a villájában, aki Nagy 
Imre halálos ítéletét úgy jelentette be az Országgyű-
lésben, miszerint az a nép jogos elégtétele és az ellen-
forradalom méltó megbosszulása.  

Emellett, tisztelt képviselő úr, ön egy olyan párt ne-
vében hivatkozik ’56 hőseire, amelynek vezetője, Gyur-
csány Ferenc 2006 őszén meggyalázta 1956 örökségét, 
több száz civilt veretett véresre azonosító szám nélküli, 
maszkos rendőrökkel. (Gréczy Zsolt közbeszól.) Ezek 
után miért is legyünk meglepődve a mostani felszólalá-
sán, ami megint csak a kommunista cenzúra pártállami 
időszakát idézi? Újságírókkal szembeni állásfoglalást, 
újságírókkal szembeni fellépést vár el, amely szintén 
mutatja a pártállami reflexek továbbélését.  

Tisztelt Képviselő Úr! Szeretném leszögezni: a 
magyar kormánypárt 1956 szellemiségéből, 1956 
örökségéből, a kommunista elnyomó rezsim elleni 
szabadságmozgalomból nőtte ki magát, szemben a 
DK-val és szemben az önök főnökeivel. Tehát ha vala-
kinek van elszámolnivalója ’56 kapcsán, tisztelt kép-
viselő úr, az az ön pártja és az ön főnökei.  

A kormányzatot ért putyini kiszolgáltatottságra 
vonatkozó állítását pedig ezúton is a leghatározottab-
ban visszautasítom. Köszönöm a szót. (Taps a kor-
mánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Panyi Miklós mi-

niszterhelyettes, államtitkár úr.  
Tisztelt Országgyűlés! Z. Kárpát Dániel, a Jobbik 

képviselője, kérdést kíván feltenni a nemzetgazdasági 
miniszter úrnak: „Hogy vélekedik a kormány az 
átlagbérig történő ingyenes bankolás kezde-
ményezéséről?” címmel. Z. Kárpát Dániel képvi-
selő urat illeti a szó. 

Z. KÁRPÁT DÁNIEL (Jobbik): Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Ház! A miniszterhelyettes úrhoz fordulok az-
zal, hogy az elmúlt napokban a fogyasztóvédelmi fe-
lületeket ellepték azok a hírek, hogy a különböző 
banki szolgáltatások és oldalak vagy akadoztak, vagy 
teljesen működésképtelenné váltak. Látszik, hogy 
lenne még mit renoválni ezeken az online szisztémá-
kon, hogy az emberek hozzáférjenek az amúgy már le-
adózott pénzükhöz.  

De azt is látjuk, hogy van egy másik terület, ahol 
az érintett bankok sokkal aktívabbnak mutatkoznak. 
Ez pedig tipikusan az a terület, ahol a kormány kivet 
egy újfajta adót vagy illetéket, ők pedig áthárítják azt 
az emberekre. A tranzakciós illeték esetében a kor-
mány nem a polgárokra vetette ki ezt az adót - egyéb-
ként illetéknek nevezték el, de adófajtát -, hanem a 
pénzintézetekre. Sehol nem szerepel a paragrafusok 
között, hogy ezt leverhetnék az embereken, hogy ezt 
érvényesíthetnék a polgárokon.  

Összességében tehát a mi igényünk következik a 
fenti folyamatábrából: ha átlagbérig mindenki in-
gyenesen tudna bankolni, tehát nem terhelnék extra 
sarccal azt, hogyha valaki a gyerekét tudja támogatni 
vagy éppen a gyermek a szülőjét, netán egy nagy-
szülő az unokának a zsebpénzéhez hozzá tud tenni 
néhány tízezer forintot, ha nem vonna le erre min-
den bank olyan brutális költségeket, hogy évente át-
lagosan 41 ezer forintnyi banki költséget fizetünk az 
év végén, akkor elképzelhető, hogy a bankok még 
mindig a profitjuknál tudnának maradni ingyenes 
bankolás esetén is. Ha mindezt átlagbérig számol-
juk, a mi számításaink szerint a polgárok 300 milli-
árd forintos többlethez jutnának, tehát annyi ma-
radna náluk a már leadózott pénzükből, a bankrend-
szer profitja pedig még mindig ezermilliárd forint fö-
lötti lenne.  

Nem értjük tehát a kormány ellenállását ebben a 
kérdésben. Arra kérem, hogy indokolja meg, mi aka-
dályozza meg azt, hogy az alapműveletek tekintetében 
és az átlagbérig ingyenesen bankolhassanak a magyar 
polgárok Magyarországon. Várom érdemi válaszát. 
(Taps a Jobbik soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Z. Kárpát Dániel 

képviselő úr. A válaszadásra megadom a szót Fónagy 
János miniszterhelyettes, államtitkár úrnak.  

 
DR. FÓNAGY JÁNOS nemzetgazdasági minisz-

tériumi államtitkár: Köszönöm, elnök úr. Tisztelt 
Ház! Tisztelt Képviselő Úr! Ahogy a képviselő úr el-
múlt heti interpellációjára adott válaszomban is el-
mondtam, 2016-tól valamennyi hitelintézetben elér-
hető egy alapszintű szolgáltatásokat biztosító bank-
számla, melynek díjazása jogszabályban rögzített 
tranzakcióhoz kapcsolódóan 2023. július 1-jétől je-
lentősen csökkent, nem haladhatja meg az esedékes-
séget megelőző év utolsó napján érvényes legkisebb 
összegű havi bruttó minimálbér fél százalékát, amely 
jelenleg 1300 forint. Ezen díjba pedig nemcsak a 
számlavezetés költségei tartoznak bele, hanem a 
bankkártya éves díjának egy hónapra eső összege is. 
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Tehát a korlát nélküli emelésnek a gátja jelenleg is biz-
tosított.  

Mindezek mellett meggyőződésem, hogy nem le-
het eltekinteni attól, hogy egy hitelintézet fogalmilag 
is attól hitelintézet, hogy üzletszerűen nyújt egyes 
pénzügyi szolgáltatásokat több-kevesebb ellenérték 
fejében. Köszönöm szépen.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes, 

államtitkár úr. Tisztelt Országgyűlés! Brenner Ko-
loman, a Jobbik képviselője, kérdést kíván feltenni az 
építési és közlekedési miniszter úrnak: „Milyen ga-
ranciák lesznek arra, hogy a privatizált kasté-
lyok továbbra is megőrzik kulturális és törté-
nelmi értékeiket, és nem magánvagyon gyara-
pítására használják fel őket?” címmel. Brenner 
Koloman képviselő urat illeti a szó. 

 
DR. BRENNER KOLOMAN (Jobbik): Köszö-

nöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Miniszter Úr! 
Valóban, az a kérdés, hogy az augusztus 1-jén ha-
tályba lépett döntés, amely több kastély privatizáci-
óját teszi lehetővé, milyen garanciális elemeket tar-
talmaz, illetve a jelenlegi fideszes kormány milyen 
garanciákat tud adni a magyar Országgyűlésnek és a 
magyar közvéleménynek arra, hogy ezek az egyéb-
ként nagyon fontos műemlék jellegű épületek és a 
hozzájuk tartozó birtokok valóban megmaradjanak a 
közjó érdekében, és úgy hasznosuljanak. Nagyon 
sokszor egyébként valóban romos állapotú és na-
gyon rossz állagú épületekről vagy épületegyüttesek-
ről és birtokokról van szó, én többnél is jártam sze-
mélyesen, és megbizonyosodtam erről, és valóban, a 
rendszerváltoztatás óta ez a kérdés egy nyitott kér-
dés, miniszter úr.  

Tehát én elfogadom, hogy ez az elmúlt 30 évben 
egy nyitott kérdés volt, de nagyon fontosnak tarta-
nám azt, ha mi itt tisztázhatnánk azt, hogy ezeknek 
a kastélyoknak, hiszen ezek a kastélyok és épület-
együttesek a magyar történelmi hagyományok révén 
nagyon komoly történelmi és kulturális örökségün-
ket is jelképezik, a további sorsa megnyugtató mó-
don rendeződjön.  

Én nagyon fontosnak tartom felemlíteni azt is, 
hogy a Jobbik Magyarországért Mozgalom nagyon 
fontosnak tartotta volna azt, hogy felvegyük a kap-
csolatot az eredeti tulajdonosokkal például csehor-
szági mintára, hiszen az lenne az igazi, ha az erede-
tileg tulajdonos családok is valamilyen formában be-
kapcsolódhatnának ezeknek a kastélyoknak az üze-
meltetésébe és modernizálásába, így aztán ez a kér-
dés valóban megfelelne a történelmi hagyományok-
nak is.  

Tehát milyen garanciák lesznek arra, hogy a kul-
turális és történelmi értékeink megmaradnak, és nem 
Fidesz-közeli magánvagyonok keletkeznek ez után a 
privatizáció után? Miért nem tesz a jelenlegi Fidesz-
kormány erőfeszítéseket azért, hogy jobban bevonjuk 
az ezekhez a kastélyokhoz kötődő történelmi családo-
kat? Köszönöm megtisztelő válaszát. (Taps a Jobbik 
soraiból.) 

(14.10) 
 
ELNÖK: Köszönöm szépen, Brenner Koloman 

képviselő úr. Válaszadásra megadom a szót Lázár Já-
nos miniszter úrnak, az ülés vezetését pedig átadom 
Latorcai János alelnök úrnak. 

 
(Az elnöki széket dr. Latorcai János, 

 az Országgyűlés alelnöke foglalja el.) 
 
LÁZÁR JÁNOS építési és közlekedési miniszter: 

Igen tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! A kér-
désre először is azt a választ szeretném adni, hogy va-
lóban egy próbálkozás történik törvényi felhatalma-
zás alapján arra, hogy egy 30 éve megoldatlan kérdés-
ben előrelépjünk. 1990 után a magyar nemzeti va-
gyonról szóló törvények melléklete felsorolja azokat a 
műemléki kastélyépületeket, amelyek hosszú távon 
állami tulajdonban kell hogy maradjanak, és különle-
ges védettséget is élvezzenek. Több tucatnyi, százas 
nagyságrendű ingatlanról van szó, amelynek a jogi 
sorsát ugyan a kormány a mindenkori törvényhozás 
támogatásával rendezte, de a valódi sorsát nem. Ezek 
az épületek az esetek többségében kihasználatlanul, 
rossz állapotban, lepusztulva várják az egyébként jog-
gal érdeklődőket.  

Kezdeményezésemre még ’14 és ’18 között indult 
a nemzeti kastély- és várprogram. 70 milliárd forint-
ból körülbelül egytucatnyi épület felújításához tud-
tunk hozzájárulni. Egyetlenegy ingatlan sincs teljes 
egészében kész, mindegyik újabb felújítás iránt várja 
a befektetőt, vagy várja a tőkét, vagy várja az adófize-
tői forintokat.  

Az én javaslatom az volt az Országgyűlés felé - és 
ezt próbáljuk most megvalósítani, október 31-éig vár-
juk az első 9 épületre a jelentkezőket -, hogy a kultu-
rális örökség védelme jegyében vonjunk be magán-
szereplőket is. Kérdés, hogy a törvényi garanciák erre 
megteremthetők-e, akár vagyonkezelés vagy tulajdon 
esetén. A törvény tételesen felsorolja, hogy nemcsak a 
jó gazda gondosságával, hanem a kulturális örökség 
védelmének jegyében nagyon szigorú feltételekkel ve-
heti át valaki ennek az ingatlannak a működtetését, 
üzemeltetését.  

Szeretném azt is hozzátenni, hogy 300 napon ke-
resztül biztosítania kell az épülethez való hozzáférést, 
a kiállítások megtekinthetőségét, tíz éven belül be kell 
fejezni az épületeket, amelyek most félben van-
nak - tehát tízmilliárdos nagyságrendű invesztíciókat 
kell épületenként megvalósítania -, ezt meghaladóan 
pedig a kastélypark mindennap ingyenesen hozzáfér-
hető és látogatható. Október 31-e után tudok beszá-
molni az Országgyűlésnek akár a szakbizottságokban, 
hogy ez a modell hogyan lesz működőképes. A legna-
gyobb magyar vállalatok jelentkeznek jelen pillanat-
ban egy-egy épület működtetésére.  

Még egy percig visszaélnék elnök úr türelmével. 
A rendszerváltozás idejére kell visszamenni a restitú-
ció megértésére. Ennek felidézése ma már a jogtörté-
net kérdése. Az Alaptörvény kizárja a restitúciót, és 
talán az sem véletlen, hogy Magyarországon ma a 
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földszerzési korlát 300 hektár. A XX. század történel-
mét ajánlanám képviselőtársam figyelmébe. (Taps a 
kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszter úr. Szere-

tettel köszöntöm képviselőtársaimat.  
Tisztelt Képviselőtársaim! A kérdések végéhez 

értünk. Az azonnali kérdések órája következik. 
Kérdezem a DK képviselőitől, hogy tudnak-e valamit 
Arató Gergely képviselő úrról. (Dr. Lukács László 
György: Kőbányán van. - Közbeszólások a DK sora-
iból.) Jó, köszönöm szépen.  

Tisztelt Ház! Arató Gergely és Kálmán Olga, a DK 
képviselői, azonnali kérdést kívánnak feltenni a mi-
niszterelnök úrnak: „Miért?” címmel. Tájékoztatom a 
tisztelt Országgyűlést, hogy a DK frakcióvezetője elő-
zetesen úgy nyilatkozott, hogy személyes válaszadást 
kér, így a miniszterelnök úrnak távolléte miatt a har-
madik soron következő kérdések órájában kell vá-
laszolnia.  

Most a DK-frakció soron következő kérdést fel-
tenni kívánó képviselője következik. Sebián-Petrovszki 
László képviselő úr, a DK képviselője, azonnali kér-
dést kíván feltenni a legfőbb ügyész úrnak, akinek a 
helyettesét szeretettel köszöntöm a Házban: „Ezt 
mégis hogy?” címmel. Tájékoztatom a tisztelt kép-
viselő urat, hogy a legfőbb ügyész távolléte miatt vá-
laszadásra Ibolya Tibor Béla legfőbbügyész-helyettes 
úr fog önnek válaszolni. Parancsoljon, öné a szó.  

 
SEBIÁN-PETROVSZKI LÁSZLÓ (DK): Köszö-

nöm, elnök úr. Tisztelt Ház! Legfőbbügyész-helyettes 
Úr! Lassan egy hónap is eltelt azóta, hogy a Fidesz 
egykori országgyűlési képviselője és meghatározó dél-
alföldi politikusa, Simonka György egy nyilvános in-
terjúban mesélte azt el, hogy a Fidesz hogyan irányítja 
az igazságszolgáltatást Magyarországon, azon belül is 
leginkább az ügyészséget.  

A Fideszt egyébként jól ismerő, Orbán Viktorhoz 
is bejáró Simonka György a következőket mondta az 
interjúban, idézem: „Ha akarják, el tudnak sikálni 
dolgokat.” - idézet vége. Itt a Fideszre és az ügyész-
ségre gondol. További idézetek: „Az ügyészek egyik 
vezetője minden hétfőn eljár valahova eligazításra, 
magasabb szintre. Délután visszajön és elmondja, 
hogy mit kell tenni, a folyó ügyeket milyen irányba 
kellene terelni. Az még Kolumbiában is egyedülálló 
lenne, amit az ügyészség csinál.” - idézet vége.  

Értik tehát? Kiderült az, hogy az a valóság, amit a 
DK 2011 óta mond, vagyis hogy Magyarországon az 
igazságszolgáltatás nem független, hanem az Orbán-
kormány politikailag meghatározza és utasításba adja 
a neki fontos, politikailag kényes ügyekben az ügyész-
ségnek, hogy az hogyan járjon el. És láss csodát, önök 
így is járnak el. Felsorolni is nehéz azt a sok ügyet, 
amely az elmúlt 14 évben azért nem haladt előre, a fel-
jelentésből azért nem lett felelősségre vonás, mert 
önök megakadályozták az eljárást.  

Csak néhányat hadd soroljak: lélegeztetőgép-
beszerzés körüli anomáliák, turisztikai ügynökség 
által influenszerekre elszórt pénzek, Sulyok Tamás 

köztársasági elnök termőföldügyi ténykedése, vagy 
legutóbb a 600 milliárdos kormányzatiiroda-vásár-
lási ügy. Eddig is mondtuk, hogy ha a Fidesznek nem 
kedvez egy feljelentés, akkor önök ezt elutasítják. 
Most egy előre nem várt oldalról, Simonka Györgytől 
kaptunk megerősítést, ha úgy tetszik, koronatanút. 
Ebből minden országban erre az interjúra alapozva 
eljárások, vizsgálatok indulnának.  

Kérdezem azt, mit tett eddig az ügyészség ebben 
az ügyben tervezi-e az ügyészség, hogy kivizsgálja az 
interjúban említett vádakat. Köszönöm szépen. (Taps 
a DK soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Mint 

már említettem, a választ Ibolya Tibor Béla leg-
főbbügyész-helyettes úr fogja megadni. Parancsoljon, 
öné a szó. 

 
DR. IBOLYA TIBOR BÉLA, a legfőbb ügyész he-

lyettese: Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Ház! Tisz-
telt Képviselő Úr! Előzetesen azt szeretném képviselő 
úrnak javasolni, hogy ne higgyen el mindent, amit az 
újságban olvas. Elvis Presley nem él, Kiskunhalason 
nem láttak fekete párducot, és természetesen Magyar-
ország ügyészsége nem esküdött össze egy kormány-
párti képviselővel azért, hogy egy másik kormánypárti 
képviselőt letartóztasson és vád alá helyezzen.  

Tisztelt Képviselő Úr! Ezek nem a valóság részei. 
Ez egy vádlottnak a kétségbeesett állapota miatti vé-
dekezése, amit nem itt kellene, úgy gondolom, megvi-
tatni, hanem az ügyésznek a tárgyalóteremben a vád-
lottal.  

Ebben az interjúban ezen kívül is számos - ne ha-
ragudjon, képviselő úr! - butaság hangzott el. Ilyenek 
voltak például, hogy az ügyészség az Igazságügyi Mi-
nisztérium alá van rendelve, meg a titkosszolgálatok 
alá van rendelve az ügyészség. Természetesen ez buta-
ság, ugyanúgy, ahogy az is butaság, hogy a Simonka-
féle ügyben dolgozó két ügyész le van tartóztatva. Je-
lentem, az egyik az egyik legnagyobb magyar informa-
tikai vállalatnál nagyon jól kereső jogtanácsos, a másik 
pedig saját elhatározásából hagyta el az ügyészséget, és 
jelen pillanatban ügyvédként dolgozik.  

Úgyhogy én nagyon sajnálom, hogy képviselő úr 
bedőlt ezeknek az újságban elhangzott butaságoknak. 
Ezek mind a vádlott védekezési taktikájának a részei, 
ezért nem hiszem, hogy nekem itt ilyen vádakkal szem-
ben bármit is kellene mondanom. Csak vissza tudom 
utasítani, tisztelt képviselő úr, Magyarország ügyész-
sége ugyanúgy, ahogy eddig, a továbbiakban is csak a 
törvényeknek, az igazságnak megfelelően fog minden 
ügyben eljárni, akármilyen oldalról van szó. Köszönöm 
szépen. (Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, legfőbbügyész-he-

lyettes úr. Tisztelt Országgyűlés! Hiller István képvi-
selő úr, az MSZP képviselője, azonnali kérdést kíván 
feltenni a kultúráért és innovációért felelős miniszter-
nek: „Mi lesz…? (Közbeszólás a DK soraiból: Válasz!) 
Bocsánat! Azonnali kérdések órájában vagyunk, így 
egyperces viszonválaszra megadom a szót képviselő 
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úrnak, Sebián-Petrovszki képviselő úrnak. Parancsol-
jon! 

 
SEBIÁN-PETROVSZKI LÁSZLÓ (DK): Köszö-

nöm szépen. Tehát akkor összefoglalom, amit leg-
főbbügyész-helyettes úr mondott: nem volt vizsgálat, 
nem akarnak vizsgálatot folytatni, miközben egyéb-
ként mégiscsak hivatkozott az adott interjúra, és 
újabb és újabb vádakat, illetve annak az állítólagos cá-
folatát mondta itt.  

Ha jól értem, az ön által egyébként támogatott ol-
dal a Fidesz képviselőjét vádolta most hazugsággal 
ebben az ügyben, ami szép öntől. Remélem, meg fogja 
kapni egyébként a Fidesztől az önnek kedvező jutal-
mat ehhez.  

 
 (14.20) 

 
Mégiscsak azt kell hogy mondjam, ha önök nem 

tudnak válaszolni ezekre a vádakra, akkor már érthető, 
hogy az Igazságügyi Bizottságban a hasonló vizsgálatot 
miért szavazta le a Fidesz és a KDNP egyhangúlag, 
egyöntetűleg, vagy hogy az ön főnöke, Polt Péter en-
gem, illetve Vadai Ágnes képviselőtársamat miért nem 
fogadott az előre megbeszélt időpontban az önök he-
lyén. Azt kell mondanom, tisztelt legfőbbügyész-he-
lyettes úr, hogy mindezek csak azt mutatják, hogy Si-
monka György vádlott vagy nem vádlott ebben az in-
terjúban mégiscsak igazat beszélt, és az ügyészség po-
litikai irányítással működik. Köszönöm szépen. (Szór-
ványos taps az ellenzéki pártok padsoraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Egyperces viszonvá-

lasz illeti meg legfőbbügyész-helyettes urat is. Paran-
csoljon! 

 
DR. IBOLYA TIBOR BÉLA legfőbbügyész-he-

lyettes: Köszönöm szépen, elnök úr. Ha már idézet, 
akkor idézzünk pontosan, tisztelt képviselő úr, 
ugyanis Simonka György az ön által idézett mondata-
ival mondott valamit, állított valamit, vádolt bennün-
ket valamivel, majd az interjúban ezt a következőkkel 
támasztotta alá, tisztelt képviselő úr. Szó szerinti idé-
zet: „Nekem ezt azok az ügyvédek mondták, akik lát-
ták, hogy működik ez a rendszer.” Nem ő látta, nem ő 
hallotta, hanem állítólag mondták neki, mondta neki 
valaki, valakik, ügyvédek.  

Tisztelt Képviselő Úr! Ilyen bizonyítékokkal eb-
ben a Házban ilyen ügyben előállni, én azt gondolom, 
hogy ez nem volt egy túl erős mondat az ön részéről. 
(Sebián-Petrovszki László: Vizsgálat!) Köszönöm. 
(Taps a kormánypártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, legfőbbügyész-he-

lyettes úr. És akkor most következik Hiller István, 
tisztelt Ház! Hiller István képviselő úr, az MSZP kép-
viselője, azonnali kérdést kíván feltenni a kultúráért 
és innovációért felelős miniszternek: „Mi lesz a füg-
getlen színházakkal?” címmel. Tisztelt Képviselő 
Úr! Zsigó Róbert államtitkár, miniszterhelyettes úr 
fog önnek válaszolni. Parancsoljon, öné a szó. 

DR. HILLER ISTVÁN (MSZP): Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Államtitkár Úr! Képviselő Asszonyok és Kép-
viselő Urak! A színház világa nem tartozik a parla-
mentre, a kulturális politika annál inkább. És ha ez 
utóbbi, a politika, a kulturális politika beleavatkozik 
az előzőbe, tudniillik a színház világába, akkor meg 
különösképp: mi dolga van a politikának a színház-
ban, államtitkár úr?  

Történt ugyanis néhány héttel ezelőtt, hogy a 
Nemzeti Kulturális Alap Színházművészeti Kollégi-
uma - ez a kollégium foglalkozik a különböző társula-
tok, színházak beadott pályázatainak elbírálásá-
val - hozott egy bizonyos döntést, döntéssorozatot, 
majd a kultúráért felelős miniszter úr a szakmai dön-
tést megváltoztatta. Írt egy listát, államtitkár úr, 30 
tételből állt, és azt mondta a szakmai kollégiumnak, 
hogy márpedig ezek a társulatok ne kapjanak támo-
gatást. Aztán nem kaptak. 

Mivel arról van szó, hogy a pályázatok értéke, egé-
szen pontosan az az összeg, amire pályáztak, a néhány 
százezer forinttól az egymillió forintig terjed, még ne-
héz költségvetési helyzetben is azt kell mondjam, hogy 
mégsem költségvetési döntés. Márpedig, ha nem a 
pénz nagyságáról van szó, akkor föl kell tenni a kérdést, 
hogy mi az, ami alapján miniszter úr ezt a beavatkozást 
megtette. Nem az a kérdés, hogy megteheti-e ezt - azt 
én pontosan tudom, hogy mit mond a jogszabály -, de 
beleavatkozott a színház világába a politika, elsősorban 
független színházak kárára. Miért volt ez a döntés, ál-
lamtitkár úr? Köszönöm szépen. (Szórványos taps az 
ellenzéki pártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A vá-

laszt Zsigó Róbert miniszterhelyettes úr fogja meg-
adni. Parancsoljon! 

 
ZSIGÓ RÓBERT kulturális és innovációs minisz-

tériumi államtitkár: Köszönöm szépen a szót, elnök 
úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselő Úr, volt 
Miniszter Úr! Köszönöm szépen a kérdését. Engedje 
meg, hogy néhány helyen kijavítsam azt, amit mon-
dott, ugyanis a kormány és a politika nem avatkozik 
bele a színházak világába, és nem szüntet meg támo-
gatásokat. A Kulturális és Innovációs Minisztérium az 
idei esztendőben is kiírta, meghirdette az előadó-mű-
vészeti támogatási programját, amelynek keretösz-
szege 5 milliárd forint. Ez három részre oszlik: egy 
4 milliárd forintos nagypályázatra, valamint egy 
830 millió forintos keretösszegű, minősítéssel nem 
rendelkező előadó-művészeti szervezeteknek szóló 
pályázatra, illetve egy 170 millió forintos pályázatra, 
amelyről megalapozatlan és a helyzetet tudatosan fél-
remagyarázó hírek jelentek meg.  

A Nemzeti Kulturális Alap, tisztelt képviselő úr, 
nem szüntette meg egy szervezet támogatását sem, 
mert az NKA a pályázatain keresztül projektek résztá-
mogatását végzi; kifejezetten nem feladata, és nincs is 
rá jogszabályi lehetősége, hogy bármelyik kulturális 
szervezet működési költségeit finanszírozza.  

A politikai befolyásolásról pedig annyit szeretnék 
mondani, hogy a pályázatot pedig szakemberekből 
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álló szakmai kollégiumok vezetik végig, a kiírástól egé-
szen az eredményhirdetésig, úgyhogy azt kérem tisztelt 
képviselő úrtól, hogy ne terjesszen valótlanságokat. 
Magyarországon - képviselő úrral egyetértve - alkotói 
szabadság van, ezt az Alaptörvény biztosítja. Magyar-
országon nézői szabadság van. Magyarországon a jog-
szabályok biztosította döntéshozói szabadság van, ez 
az NKA elnökének esetében is így van. Köszönöm szé-
pen a figyelmüket. (Taps a kormánypártok padsora-
iból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Egyperces viszonválaszra megadom a szót Hiller 
István képviselő úrnak. Parancsoljon! 

 
DR. HILLER ISTVÁN (MSZP): Tisztelt Állam-

titkár Úr! Nagyon szépen köszönöm a felvilágosítást a 
Nemzeti Kulturális Alapról szóló törvénnyel kapcso-
latban, már csak azért is, mert részben én írtam. (De-
rültség az ellenzéki pártok padsoraiból.) Tehát 
hogyha ön feleleveníti az emlékeimet, az mindenkép-
pen hasznos nemcsak nekem, hanem a köznek is.  

Ami a szakmaiságra vonatkozik, azt szeretném 
elmondani, hogy ennek a kollégiumnak hat tagja volt, 
most már csak négy van, tudniillik ezen döntés után a 
kuratórium két tagja lemondott. Miközben ön azt 
mondja, hogy ez egy szakmai szabályokat betartó 
döntés volt, azt mondja az egyik lemondott, hozzáértő 
előadó-művészeti szakember, hogy „a szakmaiatlan, 
egyoldalú befolyás miatt mondtam le”. A másik le-
mondott az ország egyik legnevesebb színésznője, a 
Magyar Művészeti Akadémia delegáltja. Na most, 
hogyha ők nem értenek a színházhoz, az országos hírű 
színésznő meg az Előadó-művészeti Szövetség dele-
gáltja, akkor ki? (Szórványos taps az ellenzéki pártok 
padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Egy-

perces viszonválasz illeti meg a miniszterhelyettes 
urat is. Parancsoljon! 

 
ZSIGÓ RÓBERT kulturális és innovációs minisz-

tériumi államtitkár: Tisztelt Képviselő úr! A viszonvá-
laszában elmondottak alapján világos, hogy mi a vita 
köztünk. (Dr. Hiller István: Így van!) Ön arról beszél, 
hogy a döntéshozók értenek-e a színházakhoz, vagy a 
színészek értenek-e jobban - ebben nincs köztünk 
vita. Nyilván a színészek értenek jobban a színházak-
hoz, de itt nem színházakról beszélünk, hanem egy 
pályázatról beszélünk, amelyet kiírt támogatásra a 
Nemzeti Kulturális Alap, és ebben döntéseket hoz-
tunk. Ebben szerintem szintén egyetérthetünk.  

És abban is egyetérthetünk, tisztelt képviselő úr, 
hogy közös felelősségünk és feladatunk, hogy a nem-
zeti kulturális örökségünket megőrizzük és gyarapít-
suk, és közös értékeinket továbbadjuk a jövő generá-
ciói számára. A kormányzat ezt a feladatot elősegíti; 
elősegítette eddig is, és elősegíti az elkövetkező idő-
szakban is, hiszen ön is tudja, én is tudom, hogy a kor-
mány 2010 óta kiemelt stratégiai ágazatnak tekinti a 
kultúra területét. Ez megnyilvánul támogatásokban, 

és megnyilvánul abban, amilyen döntéseket a kultúra 
területén hoztunk. Kérem, hogy ezt fogadja el tőlünk. 
Köszönöm szépen a figyelmüket. (Taps a kormány-
pártok padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Bedő Dávid, Fe-
kete-Győr András és Tompos Márton Kristóf, a Mo-
mentum képviselői, azonnali kérdést kívánnak fel-
tenni a miniszterelnök úrnak: „Kérem, válaszoljon, 
Miniszterelnök Úr!” címmel. Tájékoztatom a tisztelt 
Országgyűlést, hogy a Momentum frakcióvezetője 
előzetesen úgy nyilatkozott, hogy személyes válasz-
adást kér, így a miniszterelnök úrnak távolléte miatt a 
második soron következő azonnali kérdések órájá-
ban kell válaszolnia.  

Most a Momentum-frakció soron következő kér-
dést feltenni kívánó képviselője következik, aki Fe-
kete-Győr András. Fekete-Győr András képviselő úr, 
a Momentum képviselője, azonnali kérdést kíván fel-
tenni a miniszterelnök úrnak: „Kérem, válaszol-
jon, Miniszterelnök Úr!” címmel. Tekintettel 
arra, hogy a Momentum frakcióvezetője ezen azon-
nali kérdésnél előzetesen nem nyilatkozott a szemé-
lyes válaszadási kérelemről, ezért ezt a határozati ház-
szabály alapján úgy kell tekinteni, hogy a kérdést fel-
tevő képviselő személyes válaszadást nem kért. Ennek 
megfelelően tájékoztatom képviselő urat, hogy Orbán 
Balázs politikai igazgató úr fog önnek válaszolni. Pa-
rancsoljon, öné a szó. 

 
(14.30) 

 
FEKETE-GYŐR ANDRÁS (Momentum): Köszö-

nöm szépen. Igazgató úrnak a jelenléte őszintén meg-
lep és megdöbbent, hogy itt van a magyar  Ország-
gyűlés épületében még mindig, az aradi vértanúkról 
való megemlékezés után és október 23-a előtt. (Zsigó 
Róbert: Képviselő!) Ön áruló, esküszegő mondatokat 
tett, feladáspárti mondatokat és kijelentéseket tett a 
magyar kormány és a miniszterelnök nevében néhány 
héttel ezelőtt, és ön még mindig itt van. 

Azt látjuk, hogy önnek sokkal drágább a mocskos 
fizetése és a bársonyszéke, mint a saját és a hazája be-
csülete. (Zsigó Róbert: Kicsit visszafogottab-
ban! - Zaj.) Nyilvánvalóan… 

 
ELNÖK: Képviselő úr! Az azonnali kérdések so-

rán sem sérthet meg valakit a személyében. Próbáljon 
olyan hangsúlyt helyezni a mondanivalójára, hogy az 
embert vagy a másikat, az éppen megszólítottat ne 
sértse meg! Kénytelen vagyok rendre utasítani.  

 
FEKETE-GYŐR ANDRÁS (Momentum): Elnök 

úr! Az igazgató úr nemhogy engem, hanem a teljes 
magyar történelem összes hősi halottját megsértette 
azzal a kijelentésével. Neki kell bocsánatot kérnie, 
nem pedig nekem ezért a felszólalásért.  

A kérdésem igazgató úrhoz az, hogy meddig ka-
paszkodik még ahhoz a bársonyszékhez. Mikor kér bo-
csánatot az őseink, hőseink, hősi halottaink emlékét 
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őrző magyar társadalomtól, a Magyar Köztársaságtól, 
Magyarországtól? (Rétvári Bence: Elítélt bűnöző be-
szél. - Zsigó Róbert: Elítéltek, és itt vannak.) Mikor 
szabadulunk meg ettől a megadáspárti magatartástól, 
amit ön képvisel? Hogyan gondolja, hogy ön terheli ezt 
az országot, ezt az Országgyűlést és a teljes magyar 
nyilvánosságot ezekkel a mondatokkal, hetekkel októ-
ber 23-a előtt? Ez szégyen és gyalázat, és kikérjük ma-
gunknak. Köszönöm szépen a válaszát előre is. (Taps 
az ellenzéki pártok padsoraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. A választ Orbán Ba-

lázs, a miniszterelnök úr politikai igazgatója fogja 
megadni. Parancsoljon, igazgató úr! 

 
DR. ORBÁN BALÁZS, a miniszterelnök politikai 

igazgatója: Köszönöm szépen a szót. Tisztelt Elnök 
Úr! Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselő Hölgyek és Urak! 
Igazán meglepő volt a képviselő úrnak a felszólalása. 
(Lőcsei Lajos: Neee!) Ugyanis a Momentum pártjá-
nak tulajdonképpen a nemzeti szuverén politizálás az 
antitézise; tehát önök mindent a nemzeti szuverén 
politizálás ellen tettek az elmúlt években.  

Képviselő úr arról híres vagy arról hírhedt a ma-
gyar politikában, hogy elment a határon túli magya-
rok közé, és annak ellenére, hogy volt egy magyar je-
lölt is, ön a román jelölt mellett kampányolt. (Közbe-
szólások a Momentum padsoraiban.) Illetőleg Szlo-
vákiában is a párttársai a magyar jelöltekkel szemben 
a szlovák jelölt mellett kampányoltak.  

Emellett, ha az elmúlt években vagy az elmúlt hó-
napokban az európai parlamenti választási kampányt 
nézzük, akkor azt látjuk, hogy önök az EP-választás 
előtt a két képviselő asszony, európai parlamenti kép-
viselő asszony vezetésével büszkén amellett kampá-
nyoltak, hogy Magyarország ne jusson hozzá a neki 
járó forrásokhoz. (Tordai Bence: Miről beszél? - Lő-
csei Lajos: Szégyen! Szégyen!)  

 
ELNÖK: Tordai képviselő úr! 
 
DR. ORBÁN BALÁZS, a miniszterelnök politikai 

igazgatója: Ez milyen politika, képviselő úr? Ez nem-
zeti politika? Szuverén politika? Szerintem nem. Egyik 
sem az. Úgyhogy azt gondolom, hogy a nemzeti jobbol-
dali közösség egyik tagja sem vár a Momentumtól és 
kér a Momentumtól ez ügyben kioktatást. Köszönöm 
szépen. (Taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Egyperces viszonvá-

laszra Fekete-Győr András képviselő úrnak megadom 
a szót. Parancsoljon!  

 
FEKETE-GYŐR ANDRÁS (Momentum): A vála-

szában mindent tett, csak nem válaszolt a kérdé-
semre, igazgató úr. És ön országgyűlési képviselő is. 
(Zsigó Róbert: Érzékeny legyél.) Ön esküt tett a tisz-
telt Házban Magyarországra, hogy Magyarországhoz 
hű lesz. Ha önön múlott volna vagy önön múlna, ak-
kor Magyarország már nem létezne. (Zsigó Róbert: 
Jaj, Istenem! - Lőcsei Lajos: Szégyen! Szégyen!) 

Ha Orbán Balázsokon múlt volna a magyar törté-
nelem folyása, a harcaink az oroszok ellen, az orosz 
vagy a szovjet megszállókkal szemben, akkor mi ma 
nem állnánk itt, mi ma nem beszélgethetnénk itt, mi 
ma nem gondolkodhatnánk abban, hogy Magyaror-
szágnak lehet egy közös jövője. Ez az igazán nagy szé-
gyen, igazgató úr.  

Ön nem válaszolt arra a kérdésemre, hogy mikor 
engedi el a bársonyszékét, mikor engedi el a rongyos 
fizetését, mikor vonul ki a magyar közéletből. Erre a 
kérdésre várom továbbra is a választ. Köszönöm. 
(Taps az ellenzéki padsorokban. - Lőcsei Lajos: Mi-
kor? Mikor? Válaszolj! - Tordai Bence: Október 23.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Megadom a szót vi-

szonválaszra. Parancsoljon, igazgató úr! 
 
DR. ORBÁN BALÁZS, a miniszterelnök politikai 

igazgatója: Köszönöm, hogy a székek kérdését szóba 
hozta, képviselő úr. Ugyanis tudunk arról is beszélni, 
hogy ön milyen széken ül, pontosan milyen választási 
listán kerültek be önök az Országgyűlésbe, melyik vá-
lasztási listán indultak. (Tordai Bence közbe-
szól. - Közbeszólások a Momentum padsoraiból.) 
Csak nem azoknak a választási listáján, akik a 2006. 
évi októberi tüntetéseket szétverették; akik békés em-
bereket szétverettek; akik külföldi orosz ügynököket 
engedtek be a magyar nemzetbiztonsági szolgála-
tokba? Ne vicceljünk már, képviselő úr! Jó? 

Ha tehát a székek kérdése felmerül, akkor azt gon-
dolom, hogy igazából önöknek kéne megnézni, hogy 
pontosan kinek a vállán, kinek a hátán keveredtek ide 
a magyar Országgyűlésbe, és hogy a balliberális oldal-
nak az akolmelegében ülni milyen érzés. Jó érzés vagy 
nem jó érzés? Hozzájárul-e a szuverén, független Ma-
gyarország megteremtéséhez, vagy nem? Köszönöm 
szépen. (Taps a kormánypárti padsorokban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, igazgató úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! Brenner Koloman és Lukács 
László György képviselő urak, a Jobbik képviselői, 
azonnali kérdést kívánnak feltenni a miniszterelnök 
úrnak: „Mit gondol erről, Miniszterelnök úr?” címmel. 

Tájékoztatom a tisztelt Országgyűlést és a képvi-
selőket, akik a kérdést föltenni akarták, hogy a Jobbik 
frakcióvezetője előzetesen úgy nyilatkozott, szemé-
lyes válaszadást kér. Így miniszterelnök úrnak távol-
léte miatt a második soron következő azonnali kér-
dések órájában kell válaszolnia.  

Most a Jobbik-frakció soron következő kérdést 
feltenni kívánó képviselője következik, aki pedig 
Brenner Koloman képviselő úr, a Jobbik képviselője, 
aki azonnali kérdést kíván feltenni a miniszterelnök 
úrnak: „Mi a magyar nemzeti érdek?” címmel. 
(Dr. Brenner Koloman szólásra emelkedik.) 

Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Tekintettel arra, 
hogy a Jobbik frakcióvezetője ezen azonnali kérdés 
esetében előzetesen nem nyilatkozott a személyes vá-
laszadási kérelemről, ezért ezt a határozati házszabály 
alapján úgy kell tekinteni, hogy a kérdést feltevő kép-
viselő személyes válaszadást nem kért. Orbán Balázs 
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politikai igazgató úr fog önnek válaszolni. Parancsol-
jon! Brenner Koloman képviselő urat illeti a szó. 

 
DR. BRENNER KOLOMAN (Jobbik): Köszönöm 

a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! 
„Nem fasiszta csőcselék, hanem magyar hazafiak vol-
tunk, akik szabadon akartak élni a saját hazájuk-
ban.” - ezt az a Pongrátz Gergely mondta, aki a Jobbik 
alakulásakor azt a lyukas zászlót átadta nekünk, amit 
mi húsz éve viselünk; és azt gondoljuk, hogy Orbán 
Balázs politikai igazgató úr kijelentése a jobboldali, 
nemzeti oldalon is nagy felháborodást okozott.  

Azt gondoljuk ugyanis - és ezt mint a Külügyi Bi-
zottság jobbikos alelnöke is nagyon régóta mondom -, 
hogy egy folyamatos egyensúlyvesztés következett be 
a magyar küldiplomáciában, és politikai igazgató úr 
mondatai csak ennek az oroszbarát fordulatnak a 
végső pontját, felkiáltójelét jelentették.  

Azt gondolom ugyanakkor, hogy ez egy olyan eset, 
amelynek a konzekvenciáit le kellene vonnia politikai 
igazgató úrnak személyesen is, de azt is gondolom, 
hogy ez egy hosszú folyamat vége, csúcsa. És ennek 
nemcsak ön a felelőse, politikai igazgató úr, hanem Or-
bán Viktor miniszterelnök úr is, aki rezzenéstelen arc-
cal hallgatta végig ’22. február 1-jén Moszkvában, hogy 
a putyini Oroszország vissza akarja tolni a NATO-t 
(Rétvári Bence: KáGéBéla!), tehát elmondom: a ’97-es 
határokra, ami azt jelenti, politikai igazgató úr, hogy 
hazánk és a többi közép-kelet-európai ország, akik fel-
szabadultunk a szovjet-orosz megszállás alól, ismét ke-
rüljünk szovjet-orosz megszállás vagy orosz megszállás 
alá. Mi ellene mondunk, a mai napig. 

A mi politikai közösségünk a mai napig tartja azt 
a jelszót, nagy egyetértésben a Külügyi Bizottság fi-
deszes elnökével, Németh Zsolttal, hogy „Ruszkik 
haza!”, és azt gondoljuk, hogy a magyar nemzeti érdek 
ellenében szolgál annak a stratégiai döntésnek a meg-
változtatása, amelyet Szent István királyunk hozott 
meg. Mi a nyugati kereszténységhez tartozunk és Eu-
rópához.  

Politikai igazgató úr, mikor mond le végre? Kö-
szönöm. (Taps a Jobbik padsoraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A vá-

laszt Orbán Balázs politikai igazgató úr fogja meg-
adni. Parancsoljon! 

 
DR. ORBÁN BALÁZS, a miniszterelnök politikai 

igazgatója: Köszönöm a szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisz-
telt Ház! Tisztelt Képviselő Úr! Örülök annak, hogy 
Pongrátz Gergely urat említette. Érdemes az ő véle-
ményét újra elolvasni azzal kapcsolatban, hogy mit 
szólt a Jobbik pálfordulásához, mit szólt ahhoz, hogy 
önök is Gyurcsány Ferenc listáján ülnek itt bent a par-
lamentben. 

A másik dolog - ne haragudjon, de nem tudom el-
kerülni, hogy megemlítsem, mert annyira égbekiáltó 
a dolog -, hogy önök mégiscsak annak a politikai erő-
nek a képviselői, ahonnan KáGéBéla érkezik, akit jog-
erősen elítéltek az Oroszországnak és Magyarország-
gal szemben való kémkedésért. Tehát önök mégiscsak 

ebből a politikai garnitúrából jönnek. (Közbeszólások 
a Jobbik és a Momentum padsoraiban. - Az elnök 
csenget.) Bocsánat, csak ha már tényekről beszélünk, 
meg hogy ki milyen külpolitikai orientációjú, mégis-
csak az önök képviselője az, akit jogerősen elítéltek 
Oroszországnak való kémkedésért. (Rétvári Bence: 
Így van.) 

 
 (14.40) 

 
Ezek csak a tények. Arról, hogy ezek a tények önö-

ket zavarják, nem én tehetek, és nem a tények tehetnek. 
A külpolitikai orientáció kérdése ebben a helyzet-

ben, hogy a szomszédunkban háború zajlik, immáron 
két és fél éve zajlik az orosz-ukrán háború. A szuve-
rén, független magyar külpolitikának éppen az a lé-
nyege, hogy ebből a háborúból kimaradunk, mert ez 
nem a mi háborúnk. Tehát akkor tudunk szuverén, 
független magyar külpolitikát vinni és a ránk háruló 
nyomásgyakorlásnak ellenállni, ha kimaradunk az 
orosz-ukrán háborúból, még akkor is, ha mindennap 
követelik tőlünk a háborúpárti politikusok, még akkor 
is, ha a háborúban részt vevő két ország mindent el-
követ annak érdekében, hogy elérje katonai céljait.  

A szuverén magyar független külpolitika azt je-
lenti, hogy ki kell tartanunk amellett, hogy ez nem a 
mi háborúnk, és ennek a háborúnak a mi meggyőző-
désünk szerint nincs megoldása a csatamezőn. Ezért 
minél előbb visszajutunk a diplomáciához, a tárgyaló-
asztalokhoz, annál jobb lesz egyébként a két háborúzó 
fél számára, de Magyarország számára bizonyosan. 
Köszönöm, hogy meghallgattak. (Taps a kormány-
párti oldalon.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Egyperces viszonvá-

laszra Brenner Koloman képviselő urat illeti a szó. Pa-
rancsoljon! 

 
DR. BRENNER KOLOMAN (Jobbik): Tisztelt Po-

litikai Igazgató Úr! Ami a putyini Oroszország agresz-
szióját illeti Ukrajnával szemben, azzal kapcsolatban 
egyetértünk, hogy Magyarországnak ki kell maradnia 
ebből a háborúból. Jelezném, hogy a Jobbik képviselői 
szavazatukkal is megerősítették azt, hogy sem Ukrajna 
NATO-csatlakozását, sem európai uniós csatlakozását 
nem támogatjuk. Ez az egyik része a dolognak. 

Amiről én beszéltem, az a végzetes arányvesztés 
és Orbán Viktor miniszterelnök úr egyértelmű, túl-
zott oroszbarát politikája, amely miatt a NATO-
szövetségeseink szemében a jelenlegi fideszes kor-
mány gyakorlatilag elveszítette a hitelességét. És in-
nentől kezdve az én kérdésem az volt, hogy mi a ma-
gyar nemzeti érdek. A mi véleményünk szerint a ma-
gyar polgárok mindennapjait érintő biztonságát és 
békéjét nem ez a politika tudja biztosítani, hanem egy 
olyan politika, olyan külpolitika, amely a valódi nem-
zeti érdeket képviseli.  

Azt gondolom, hogy mivel nem reagált semmi-
lyen formában erre a kijelentésre, ezért a Jobbik 
Magyarországért Mozgalom nevében felszólítom a je-
lenlegi fideszes kormány tagjait, hogy ne vegyenek 
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részt semmilyen október 23-ai megemlékezésen (Rét-
vári Bence: Jaj, istenem!), hiszen majd november 
4-én ünnepelhetnek orosz barátaikkal együtt. (Lőcsei 
Lajos: Így van! - Taps a Jobbik padsoraiból.) 

 
ELNÖK: Úgy gondolom, ez a mondat nem kellett 

volna, képviselő úr. (Rétvári Bence: Így van!) Egy-
perces viszonválasz illeti meg Orbán Balázs politikai 
igazgató urat is. 

 
DR. ORBÁN BALÁZS, a miniszterelnök politikai 

igazgatója: Köszönöm szépen. Megpróbálom megtisz-
telni önt azzal, hogy mondanivalójának arra a részére 
próbálok reagálni egy percben, amire lehet reagálni.  

Magyarország álláspontja, külpolitikai orientáci-
ója egyértelmű: a NATO tagjai vagyunk, és az Európai 
Unió tagjai vagyunk. A kérdés, tisztelt képviselő úr, ami 
mindenkit foglalkoztat egész Európában és az egész 
nyugati világban, hogy körülöttünk zajlik egy gazdasági 
hidegháború. Ennek a szeleit és ennek a fuvallatát nap 
mint nap érezzük, mindenki érzi, mindenki erről be-
szél, mindenki ezzel kapcsolatban próbálja az állás-
pontját kialakítani. A kérdés az, hogy Magyarország-
nak érdeke-e egy gazdasági hidegháborúban részt 
venni, és a mi meggyőződésünk az, hogy nem érdeke 
Magyarországnak, mert a felzárkózás, a bérnövekedés, 
a gazdasági erősödés, a munkahelyek védelme érdeké-
ben Magyarországnak gazdasági értelemben semleges-
nek kell maradnia. Ha ezért támadások alatt állunk, 
akkor a támadások ellenére is ezen szuverén magyar 
külpolitika mellett, amely NATO-tagságról, uniós tag-
ságról beszél, de kimaradásról beszél a gazdasági hi-
degháború kapcsán, ki kell tartanunk. Köszönöm, hogy 
meghallgattak. (Taps a kormánypárti oldalon.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, igazgató úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! Tordai Bence képviselő úr, a 
Párbeszéd képviselője, azonnali kérdést kíván fel-
tenni a belügyminiszternek: „Mi folyik itt?” cím-
mel. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Miniszter úr 
távolléte miatt válaszadásra Rétvári Bence miniszter-
helyettes urat jogosította fel. Tisztelettel kérdezem a 
képviselő urat, hogy elfogadja-e a válaszadó szemé-
lyét. (Tordai Bence: Igen.) Nagyon szépen köszönöm, 
képviselő úr, jelezte, hogy elfogadja. Tordai Bence 
képviselő urat illeti a szó. Parancsoljon! 

 
TORDAI BENCE (Párbeszéd): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Államtitkár Úr! A Fidesz-kormány-
nak sikerült bevezetnie Európa legdrágább hulladék-
kezelési rendszerét. Csak az EPR-díjakból 280-300 
milliárd forint folyik be a MOL leánycégéhez, és ha a 
visszaváltható palackok forgalmát nézzük, ami a mos-
tani kérdésem tárgya, akkor további évi 150 milliárd 
forint az a pénz, ami mozog a rendszerben. Ráadásul 
ezeknek a palackoknak alig több mint harmada kerül 
visszaváltásra, ez a szám a MOHU saját beszámolójá-
ból jön, 9,6 millió palack/napból három és fél millió.  

Tehát azt látjuk, hogy ahogy más területen is már 
kimutattuk, hogy ez a hulladékkezelési rendszer zöld-
szempontból megbukott, a visszaváltható palackok 

területén is megbukott, és egyben megmutatja a Fidesz-
kormány szociálpolitikájának a bukását is. Ugyanis 
ennek az eredménye az, hogy ma Magyarországon 
egymillió mélyszegénységben élő ember él, és ezek-
nek a polgártársainknak most egy jelentős része abból 
próbálja kiegészíteni a jövedelmét, hogy a szemétbe, 
a kommunális hulladékba kidobott, visszaváltható 
palackokat gyűjti össze és váltja vissza. Ezzel egyéb-
ként javítják az önök által felállított rendszer bor-
zasztó gyenge hatékonyságát, ugyanakkor ezzel együtt 
jár egy jelentős köztisztasági probléma is, amiről az 
önkormányzatok tudnak beszámolni. A legfrissebb 
hír, hogy önök ezt a helyzetet nem szociális vagy zöld-
politikai eszközökkel kezelik, hanem bírságokat akar-
nak kivetni a szegény emberekre. 

Az a kérdésem, hogy hogyan szeretnék egyszerre 
kezelni a környezeti, szociális és köztisztasági problé-
mát, amely a visszaváltási rendszer bevezetése kap-
csán alakult ki vagy vált láthatóvá, illetve ha nem ad 
erre érdemi választ, akkor azt is érteni fogjuk, hogy a 
saját kudarcukat megint tovább akarják hárítani és 
kriminalizálni azokat a polgártársainkat, akik kényte-
lenek a jövedelmüket palackvisszaváltásból kiegészí-
teni. Várom válaszát. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A vá-

laszt, mint említettem, Rétvári Bence miniszterhe-
lyettes úrtól fogjuk hallani. Parancsoljon, miniszter-
helyettes úr, öné a szó. 

 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen. Tisztelt Képviselő Úr! 
Tisztelt Ház! Tisztelt Elnök Úr! Egyedi megoldáso-
kat hallhattunk az elmúlt évtizedekben a baloldal ré-
széről. A hajléktalankérdésre például önöknek az 
volt a válasza, hogy tegyük legálissá az utcán élést. 
Korábbiakban a hálapénz kérdésére az volt a vála-
szuk, hogy legyen legális és adózott a hálapénz. A sze-
génység kérdésére pedig az a baloldal válasza, hogy 
akkor mindenki a szemétből próbáljon annyi pénzt, 
vagy annyi dolgot összeszedni magának, amiből túl 
tud élni. Mi nem ezt az irányt tartjuk jónak, tisztelt 
képviselő úr!  

Mi az elmúlt 14 évben sem ebből a célból dolgoz-
tunk, hanem azért, hogy mindenki jövedelemből 
tudja eltartani magát (Tordai Bence: És sikerült?), 
és bizony ma már egymillióval több embernek van 
munkája, mint korábban. Mi abba az irányba men-
tünk, hogy mindenkinek munkahelye legyen, nyil-
ván a jövedelméből adózik, és ebből tudjon biztosab-
ban megélni. Így például ennek voltak pozitív követ-
kezményei, amelyeket nemcsak mi, hanem maga az 
Eurostat is elismer, hiszen azoknak a száma, akiknek 
egy váratlan kiadásra nincsen fedezete, mondjuk, 
egy elromlott mosógép megjavítására nincsen pénze, 
1,7 millióval csökkent, az Eurostat kimutatása sze-
rint tehát 1,7 millióval kevesebb embernek gond egy 
hirtelen kiadás. Azoknak a száma, akik el tudnak 
menni legalább egy hétre üdülni, az Eurostat szerint 
660 ezerrel nőtt, azoknak a száma, akiknek gondot 
jelentett az, hogy húsételt fogyasztanak kétnaponta, 



17003 Az Országgyűlés őszi  ülésszakának 3. ülésnapja, 2024. október 7-én, hétfőn 17004 

hála istennek, érezhetően csökkent, félmillióval nőtt 
azoknak a száma, akiknél ez nem jelent problémát. 
Egymillióval csökkent azoknak a száma, akik hitel-
törlesztéssel, a lakhatással kapcsolatos nehézségek-
kel küzdenek. Nyilván, mivel a legalacsonyabb rezsit 
egész Európában Magyarországon kell fizetni, ezért 
a lakhatási költségekkel, a rezsivel is jóval kevesebb 
embernek van gondja, mint más országokban. De so-
rolhatnám: akár az elhasználódott bútorok lecseré-
lésének hiánya, most kétmillió emberrel kevesebb-
nek jelent gondot, mint 14 évvel ezelőtt. És még le-
hetne sorolni a szabadidős programokat vagy bármi-
lyen más anyagi nélkülözésre utaló jelet. Összesí-
tette az Eurostat azoknak a számát, akiknek az 
anyagi nélkülözés kockázatot jelent, ez az ő kimuta-
tásuk szerint egymillió fővel csökkent. Ez kísértetie-
sen hasonlít arra az egymillió főre, amennyivel több 
embernek van munkahelye Magyarországon.  

Tisztelt Képviselő Úr! Az embereknek munkát 
kell adni, mert ezzel lehet a szegénység ellen küz-
deni. Azok a módszerek, amelyeket önök javasoltak 
az egészségügy kapcsán a hálapénz adóztatásával, a 
hajléktalansághoz való jog definiálásával vagy más 
módokon, azok nem segítenek valójában az embe-
reken. Önök mindig is cserben hagyták az embere-
ket. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypárti ol-
dalon.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Egyperces viszonválasz illeti meg Tordai Bence 
képviselő urat. Parancsoljon! 

 
 (14.50) 

 
TORDAI BENCE (Párbeszéd): Államtitkár úr 

nem nagyon figyelt, hogy milyen megoldásokat javas-
lunk. Akkor elmondom, hogy mi, zöldek, baloldaliak 
milyen választ adunk a hajléktalanság problémájára. 
Mi a problémát magát szeretnénk lakhatási problé-
maként kezelni, lakhatási programokkal kezelni. 
Önök ehelyett nem a hajléktalanságot, hanem a haj-
léktalanokat üldözik, és önök vezették be egészen fel-
háborító és visszataszító módon, hogy az életvitel-
szerű közterületen tartózkodás az bűncselekmény le-
gyen. Ez a maguk úgynevezett megoldása.  

A szegénységet megint csak nem úgy szeretnénk 
kezelni, ahogy maguk. Szerintem a jövedelemhiányra 
az alapjövedelem bevezetése a megoldás, egy feltétel 
nélküli alapjövedelem ad olyan emberi méltóságot és 
létbiztonságot, amely minden polgártársunkat megil-
leti. Maguk erről gondolkodni sem hajlandóak. Az ed-
dig meglévő szociális rendszert is szétverték. De erre 
mind nem volt kérdés. Az volt a kérdés, hogy az üveg-
visszaváltás problémájával mit kezdenek, és látható-
lag nincs erre sem válaszuk.  

Tehát akkor, ahogy előrevetítettem, önök megint 
csak a szemétben turkáló emberek kriminalizálásá-
ban látják a megoldást, ami egészen szánalmas és szé-
gyenteljes teljesítmény. Ugye, lopnak, lopnak, de kor-
mányozni tudnak, hát, ezen már csak nevetnek az em-
berek ma Magyarországon. 

ELNÖK: Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Egyper-
ces viszonválaszra a miniszterhelyettes úré a szó. Pa-
rancsoljon! 

 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Amikor úgy kezdte a fel-
szólalását, hogy hadd mondjam el a mi álláspontun-
kat, hirtelen nem tudtam, hogy pontosan kinek fogja 
elmondani az álláspontját, hiszen ön talán az egyetlen 
párton kívüli pártfrakció-vezető itt a magyar parla-
mentben. Tehát, hogy pontosan kit vagy pontosan ki-
ket képvisel egy olyan frakcióvezető, aki nem ért egyet 
a pártjának az álláspontjával, ezért kilépett a pártjá-
ból, de nyilvánvalóan egzisztenciális okokból azért a 
párt frakcióvezetői tisztségét megtartotta, ön az önök 
következetes álláspontját akarja képviselni vagy itt is-
mertetni nekünk a szegénységgel vagy hajléktalan-
sággal kapcsolatban, miközben ön az, aki nyíltan ki-
állt, hogy nem ért egyet azzal, amit a saját pártja kép-
visel, majd itt minket próbál kioktatni a saját pártjá-
nak az álláspontjáról.  

Tisztelt Képviselő Úr! Akkora tudathasadás van e 
mögött, hogy azt nehéz követni, de az időmből már 
csak annyira telik, hogy tisztelt képviselő úr, azzal 
szemben, hogy önök csak beszéltek és beszéltek, mi 
megdupláztuk a hajléktalanok ellátására fordítható 
forrásokat. Éppen ezért van 351 hely, ahol be tudják 
őket fogadni, ahol segítséget kapnak, nem ahhoz, 
hogy fenntartsák a hajléktalan-életformájukat, ha-
nem ahhoz, hogy ki tudjanak törni a hajléktalanság-
ból. Önök a hajléktalanokat és a szegény embereket 
magukra hagyták. Mi segíteni akarunk nekik. Köszö-
nöm szépen. (Taps a kormánypártok padsoraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Toroczkai László 
képviselő úr, a Mi Hazánk frakcióvezetője, azonnali 
kérdést kíván feltenni a belügyminiszternek: „Miért 
hazudik a kormány?” címmel. Tisztelt Frakcióve-
zető Úr! A miniszter úr távolléte miatt válaszadásra 
Rétvári Bence miniszterhelyettes urat jogosította fel. 
Tisztelettel kérdezem, elfogadja-e a válaszadó szemé-
lyét. (Jelzésre:) Frakcióvezető úr jelzi, hogy elfogadja. 
Toroczkai László képviselő úr, frakcióvezető úré a szó. 
Parancsoljon! 

 
TOROCZKAI LÁSZLÓ (Mi Hazánk): Köszönöm a 

szót, elnök úr. Én soha életemben nem találkoztam 
még emberrel a Parlament falain kívül, különöskép-
pen, aki olyan faarccal, szemrebbenés nélkül tud ha-
zudni, mint miniszterhelyettes úr és a kormány egyes 
tagjai. Ott, azon a lakótelepen, ahol én felnőttem, a 
szegedi lakótelepen… 

 
ELNÖK: Frakcióvezető úr! 
 
TOROCZKAI LÁSZLÓ (Mi Hazánk): Tessék? 
 
ELNÖK: Nem vettem el a szót, csak jeleztem, 

hogy… 
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TOROCZKAI LÁSZLÓ (Mi Hazánk): A színtiszta 
igazságot mondom: azon a lakótelepen, ahol én fel-
nőttem, vagy az alföldi tanyavilágban aki így tud ha-
zudni, azt nagyon gyorsan kiközösítik és elzavarják 
arról a környékről. Ugyanis heteken keresztül, egy hó-
napon keresztül képesek voltak írásban és az én sze-
membe itt az Országgyűlésben is azt a hazugságot is-
mételgetni, hogy önök Vitnyéd mellett a Csermajor-
ban soha nem akartak migránstábort építeni. Miköz-
ben már a végén majdnem elhittük, és majdnem nem 
mentünk el tüntetni ezen a hétvégén, hogy erősítsük, 
támogassuk a helyi civilek kezdeményezését, de na-
gyon jó, hogy azért élt bennünk az a gyanúper, hogy 
önök már megint hazudnak, hogy a Fidesz már meg-
int nem mond igazat.  

Ugyanis ott a helyszínen derült ki számomra az, 
amikor elmentem mint országgyűlési képviselő, sze-
rettem volna az állam kezében lévő területet meg-
nézni, ott derült ki, hogy nem engednek be például a 
tornaterembe. Ott derült ki, hogy három-négy méter 
magas szögesdrótkerítést építettek. Ott derült ki az, 
hogy egy hónappal ezelőtt már állt egy adótorony, 
amit valószínűleg az idegenrendészet vagy a hatóság 
akart használni, azt közben lebontották; ott derült ki 
a helyszínen, hogy valamit nagyon-nagyon eltitkolnak 
előttünk. És azóta még több bizonyíték kiderült, pél-
dául kiszivárgott a sajtóhoz az a belügyminisztériumi 
előterjesztés, amely konkrétan - felolvasom a cí-
mét - így szól: Magyarország menekültügyi feladatai-
nak ellátásával összefüggő költségek biztosításáról. 
Es ez arról szól, hogy 4,7 milliárd forintból akartak 
építeni 500 fő migráns, menekült befogadására alkal-
mas tábort Vitnyéd-Csermajorban.  

Miért hazudtak, miniszterhelyettes úr, nekünk? 
De ami ennél sokkal nagyobb probléma: miért hazud-
tak egy hónapon keresztül az egész országnak? (Taps 
a Mi Hazánk soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm. Megadom a szót Rétvári 

Bence miniszterhelyettes úrnak. Parancsoljon! 
 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Magyarországon nem lesz 
migránstábor; legalábbis addig, amíg a Fidesz-KDNP 
kormányoz, addig biztosan nem lesz. Ön is tudja, tisz-
telt képviselő úr, pont ezért kaptunk gigabírságot, egy 
200 millió eurós, 78 milliárd forintos gigabírságot, és 
ezért kapunk a mai napon is egy egymillió eurós kény-
szerítő bírságot, mert nem vagyunk hajlandóak alá-
vetni magunkat az EU migrációs paktumának. Nem 
vagyunk hajlandóak tömegesen a határainknál fo-
gadni ilyen migránstáborokban, migránsgettókban az 
illegális migránsokat, és ott lefolytatni párhuzamosan 
több tízezres nagyságrendben eljárásokat. És nem va-
gyunk hajlandóak részt venni abban a rendszerben, 
hogy akik az Európai Unió területére belépnek, azokat 
utána majd az Európai Unión belül kvóták szerint 
szétosztják.  

Pontosan ez az, amit Magyarország ellenez. Ponto-
san ez az, amit nem vagyunk hajlandóak végrehajtani, és 

pontosan ezért kapjuk a büntetést. Ezért nem lesz 
Magyarországon soha ilyen tábor. Mi elmondtuk, hogy 
nem fogjuk végrehajtani ezt a migrációs paktumot, és 
ezért kaptunk gigantikusan nagy, igazságtalan és 
aránytalan bírságot, mert azt mondták, hogy rendszer-
szinten ellenezzük az Unió közös migrációs elképzelé-
seit. Igen, ellenezzük, mert mi azt szeretnénk, hogy 
Magyarország megvédhesse a határait. Meg is fogja vé-
deni, meg is fogjuk védeni, és nem akarunk tömegesen 
migránsokat betelepíteni.  

Tisztelt Képviselő Úr! Hála istennek, az idő min-
denki számára egy egyértelmű bíró. Aki azt látta az el-
múlt kilenc évben, 2015-től napjainkig, hogy a ma-
gyar kormány megvédte a külső határokat, és nem 
hozta be az illegális migránsokat, nem folytatott le 
ilyen tömeges eljárásokat, nem hozott létre táborokat, 
aki ezt látta az elmúlt évekből, az nyilván minket tá-
mogat, és elhiszi a mi állításainkat. Aki szerint mi az 
elmúlt kilenc évben nem építettünk kerítést, vagy szé-
les kapukat nyitottunk a kerítésen, és tömegesen en-
gedtük be az illegális migránsokat, amit ön akar a 
múltra és a jövőre nézve a magyar emberekkel elhi-
tetni, azok majd hisznek önöknek, és ez így lesz a jö-
vőben is, tisztelt képviselő úr. 

Ameddig mi itt leszünk a kormányzatban, addig 
ugyanezt a politikát fogjuk vinni, és kiderül, hogy 
amivel ön vádolja a kormányzatot, az valótlan, hiszen 
ahogy a múltban sem történt meg, a jövőben sem fog 
megtörténni. Köszönöm szépen.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Egyperces viszonválasz illeti meg Toroczkai László 
frakcióvezető urat. Parancsoljon! 

 
TOROCZKAI LÁSZLÓ (Mi Hazánk): Miniszter-

helyettes Úr! Sokkal tisztességesebb, korrektebb lett 
volna, ha elismeri, hogy végig hazudtak egy hónapon 
keresztül. Ezt most már úgysem tudják tagadni, miu-
tán kiszivárgott a belügyminisztériumi előterjesztés 
is. De ön ezt nem tette meg, jó fideszes módjára to-
vábbra is még mindig ragaszkodik ahhoz a hazugság-
hoz, amit egy hónapon keresztül folyamatosan ismé-
telgettek.  

Ugyanígy szoktak hazudni a közbiztonsággal kap-
csolatos információkról, felhasználva még mindig azt 
az SZDSZ-es, liberális politikát, amely mindig jobban 
védi a bűnözőt vagy akár a migránst a tisztességes 
adófizető magyarral szemben, amiért, mondjuk, nem 
lehet elmondani a származását; mondjuk, az Egyesült 
Államokban el lehet. Nem lehet elmondani azt sem, 
hogy pontosan kik és milyen bűncselekményeket kö-
vetnek el, személyiségi jogai vannak, nem lehet a ne-
vét leírni, nem lehet a fényképét megmutatni. Önök 
továbbra is ugyanezt az SZDSZ-es politikát tartják 
fenn, és hazudnak a magyaroknak a valóságról.  

És azt üzenem önnek, és kérem, hogy adják át a 
miniszterelnök úrnak is, hogy ne hívja meg a világ 
összes migránsát azzal, hogy ingyen buszjegyet kap-
nak majd, hogy Brüsszelbe vigyék őket. Mert ponto-
san ugyanaz fog történni, ami most ebben az ügyben, 
hogy idehívják a világ összes migránsát, aztán majd itt 
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maradnak a nyakunkon, ugyanúgy, mint a vendég-
munkások. (Taps a Mi Hazánk soraiból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, frakcióvezető úr. 

Egyperces viszonválasz illeti meg miniszterhelyettes 
urat is. Parancsoljon!  

 
RÉTVÁRI BENCE belügyminisztériumi állam-

titkár: Köszönöm szépen a szót, elnök úr. Tisztelt 
Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Ha már ön SZDSZ-esezett, 
akkor hadd SZDSZ-esezzek vissza önnek! Tisztelt 
Képviselő Úr! Ön olyan vehemenciával támadta a ma-
gyar migrációs politikát, mintha egy tényleg virtigli, 
echte SZDSZ-es liberális támadná a magyar migrációs 
politikát, hiszen ugyanazzal a vehemenciával elle-
nezte azt, amit az elmúlt években csináltunk és most 
csinálunk, mintha őróluk lenne szó. És a buszoztatás 
kapcsán is mintha Brüsszel polgármesterét hallottam 
volna, nem önt, tisztelt képviselő úr, nem egy magát 
jobboldalinak mondó magyar párt vezetőjét, hanem 
egy baloldali brüsszeli polgármestert. Szinte szó sze-
rint lefordítható az ön mondata meg az ő mondata: 
ugyanúgy támadják ezt az intézkedést.  

Óvatos legyen, azt javaslom; fog majd tapsokat 
kapni meglepő helyekről, de emlékszik azért azokra, 
akik ezen az úton elindultak. Nem javasoljuk önök-
nek, hogy ezen az úton induljanak el. Én azt hiszem, 
hogy aki számára a magyar nemzet fontos, azok szá-
mára fontos, hogy a migrációban is a migráció eluta-
sítása nemzeti alapkérdés legyen. Ez nálunk meg-
volt, azt hittük eddig, hogy önöknél is megvolt. Azt 
tudjuk, hogy a globalista baloldali ellenzéknél ez 
nincsen meg, úgyhogy velük szemben kell ezt meg-
védjük. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok 
soraiból.) 

 
 (15.00) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Csárdi Antal és 
Kanász-Nagy Máté képviselő urak, az LMP képviselői, 
azonnali kérdést kívánnak feltenni a miniszterelnök 
úrnak: „Mit gondol erről, Miniszterelnök Úr?” cím-
mel. Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselő Urak! Tájékozta-
tom önöket, hogy az LMP frakcióvezetője előzetesen 
úgy nyilatkozott, hogy személyes válaszadást kér, így 
miniszterelnök úrnak távolléte miatt a második so-
ron következő azonnali kérdések órájában kell vá-
laszolnia.  

Most az LMP-frakció soron következő kérdést 
feltenni kívánó képviselője, azaz Kanász-Nagy Máté 
képviselő úr következik, aki azonnali kérdést kíván 
feltenni az energiaügyi miniszternek: „Mikor tesz 
a kormány végre valódi lépéseket?” címmel. 
Tisztelt Képviselő Úr! A miniszter úr távolléte miatt 
válaszadásra Czepek Gábor miniszterhelyettes urat 
jogosította föl. Tisztelettel kérdezem önt, elfo-
gadja-e a válaszadó személyét. (Jelzésre:) Köszö-
nöm szépen, jelzi számomra, hogy elfogadja a vá-
laszadót. Kanász-Nagy Máté képviselő urat illeti a 
szó. Parancsoljon! 

KANÁSZ-NAGY MÁTÉ (LMP): Köszönöm a szót. 
Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! Idén új-
ból szembesülhettünk vele sajnos többször is, hogy 
hazánk vízgazdálkodásában rendszerszintű válto-
zásra van szükség, nagyon komoly változásra, ha meg 
akarjuk menteni a magyar mezőgazdaságot, az élel-
miszer-termelésünket. Ezekkel a problémákkal a klí-
maváltozás és annak következményei miatt szembe-
sülhettünk, a nyári időszakban csapadékhiányos idő-
szakok formájában, aszályos időszakok formájában, 
illetve általában a kiszámíthatatlan csapadékhozamot 
kell sajnos megtapasztalnunk.  

De látjuk azt is, hogy a hazai vizeink vízminősége 
is romlik ebben az időszakban, ez hatalmas problémát 
okoz a mezőgazdaság számára, de a fogyasztók is ta-
pasztalhatják, hogy elszállnak, egekbe emelkednek az 
élelmiszerárak. De látjuk a másik oldal problémáját 
is, amikor túl sok a víz, ez áradás, árvíz formájában ér 
el minket. Ez ugyanakkor bizonyos szempontból lehe-
tőséget is biztosítana, hogy a bejövő vízmennyiséget 
valahogy tárolni kellene, valahogy meg kellene men-
teni belőle, elraktározni azt azokra az időszakokra, 
amikor kevesebb víz jön be az országba csapadék for-
májában. 

A helyzet az, hogy természetes vízmegtartási mód-
szerekkel lehetne orvosolni ezeket a problémákat. 
Ezekkel a természetes módszerekkel akár másfél ba-
latonnyi vizet is meg lehetne spórolni, meg lehetne 
menteni, és ez mind-mind a magyar mezőgazdaság 
rendelkezésére állna akkor, amikor nincs víz. 

Ezzel kapcsolatban szeretném feltenni a követ-
kező kérdéseket. Milyen eddigi lépéseket tettek a ter-
mészetes vízmegtartás és -pótlás érdekében? A folyó-
inkon érkező hirtelen víztöbbletből mennyit sikerült 
idén megtartaniuk oldalági kivezetéssel, illetve mek-
kora területet sikerült bevonniuk idén a természetes 
vízmegtartásba? Várom miniszterhelyettes úr vála-
szát. Köszönöm szépen. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Mint 

említettem, a választ Czepek Gábor miniszterhelyet-
tes úr fogja megadni. Parancsoljon, öné a szó, minisz-
terhelyettes úr. 

 
DR. CZEPEK GÁBOR energiaügyi minisztériumi 

államtitkár: Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! 
Tisztelt Képviselő Úr! Kissé szegényes ez a 2 plusz 1 
perc arra, hogy kimerítő választ lehessen adni, de 
azért teszek egy kísérletet. Előzőleg engedje meg azt, 
hogy felhívjam a figyelmet arra, hogy társadalmi 
rendszereink folytonosságának két alappillére van: az 
egyik környezetünk és a klíma óvása, a másik pedig 
civilizációnk alapja, az energetika. Az önök pártja 
gyakran csak az elsővel foglalkozik egy zöldideológiai 
köntösbe csomagolva.  

Tisztelt Képviselő Úr! Hangsúlyozni szeretném, 
hogy a kormány nemet mond a zöldideológiára, de 
igent zöldügyekre, és tán a vízvisszatartás lehet egy 
olyan ügy, ahol közösen tudunk gondolkodni, még ak-
kor is, ha a zöldideológia terén világok választanak el 
minket. 
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A víz kapcsán négy jó kérdést kell feltenni. Az 
egyik, hogy van-e több víz Magyarországon… - ami 
bejön, mint ami kimegy, illetve hogy viszonyul ezek-
nek az aránya egymáshoz, van-e mit visszatartani. 
Erre jó választ tudunk adni: 109 kiloköbméter (sic!) 
víz érkezik be, és 116 távozik. Ebből adódóan van te-
endője itt a vízügyi igazgatási szerveknek, azzal 
együtt, hogy nagy kihívásokkal is meg kell küzdeni, 
ezek pedig a homokhátság problémája és a Felső-Ti-
sza problémája, amit ön is pontosan ismer, nevezete-
sen az, hogy a talajvíz olyan mértékig csökkent, amely 
azonnali beavatkozásért kiált.  

A harmadik, hogy az árvíz idején reális-e a vízvisz-
szatartás. Ezt képviselő úr is minden bizonnyal tudja, 
hogy havária esetén lehetetlen ilyen műszaki beavatko-
zásokat véghezvinni, maga a nyomás szétfeszíti a gáta-
kat és a zsilipeket, és katasztrófához vezet a lakott terü-
letek elöntése által is. A jó kérdés az, hogy a levonuló 
fázisban mit tud tenni a vízügy, amit meg is tett. 

És hogy milyen eszközök állnak rendelkezésre: a 
következő egy percemben ezt igyekszem részletezni 
önnek. Köszönöm szépen. (Szórványos taps a kor-
mánypárti sorokból.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Egyperces viszonválaszra Kanász-Nagy Máté kép-
viselő úré a szó. Parancsoljon! 

 
KANÁSZ-NAGY MÁTÉ (LMP): Köszönöm szé-

pen. Ha már említette a minisztérium feladatait, ak-
kor itt valóban egyébként van egy nagyon komoly el-
lentmondás, amely ellentmondást nem tudják felol-
dani. Itt az az ellentmondás, hogy egyrészt szempont 
a környezetünk, természetünk védelme és megóvása, 
másrészt az ön minisztériumának feladata, hogy a nö-
vekvő magyar gazdaságot minél több energiával lássa 
el, minél több energiát állítsunk elő. Tudjuk, hogy a 
multik, a nagyüzemek, az akkumulátorüzemek kiszol-
gálásáról van itt szó, hogy többletenergia kell. 

Minden, ami pluszenergia, ami többletenergia 
előállítása, illetve felhasználása, a környezetünk és 
természetünk ellen szól, még egyébként akkor is, ha 
ez zöldenergiával történne, ha egyáltalán ez történne. 
De nem ez történik, mert például gázerőműveket állí-
tanak üzembe. 

De visszakanyarodva a témánkhoz, én valóban 
várom az ön felsorolását, kifejezetten a természetes 
vízmegtartással kapcsolatban, mert láttunk öntözés-
sel, csatornaépítéssel vagy folyók duzzasztásával kap-
csolatos lépéseket, megoldásokat, elgondolásokat, de 
ami valóban a tájból fakad, és a természetes vízmeg-
tartást szolgálja, az ezzel kapcsolatos terveket, intéz-
kedéseket, kérem, ismertesse. Köszönöm. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Egy-

perces viszonválasz illeti meg miniszterhelyettes urat 
is. Parancsoljon! 

 
DR. CZEPEK GÁBOR energiaügyi minisztériumi 

államtitkár: Köszönöm, elnök úr. Tisztelt Országgyű-
lés! Tisztelt Képviselő Úr! Akkor néhány intézkedés. 

2010 óta 150 milliárd forint értékben hét darab jelen-
tős méretű tározót adtunk át, ez egyharmadnyi Bala-
ton mértékű vizet képes fenntartani, ezenkívül ’14-
ben további 5 millió köbméter víz tárolására alkalmas 
nyolc darab tárolót. 

Kiemelendő intézkedés, hogy a Felső-Tisza kap-
csán megindítottuk a „Vizet a tájba!” programot, 
amelynek a teljes körű tervezése véget ért. Ez egy 
480 milliárd forint összértékű program, amelyből az 
első szakasz 22 milliárd forint értékben meg is indul. 

És végül talán a legjelentősebb probléma, ami 
évekig tartó munka volt, és az előkészítés végén ál-
lunk, ez a homokhátság kérdésköre, ez úgy 800 ezer 
ember életét befolyásolja. Itt is a tervezések, engedé-
lyezések lezárultak. Ez egy 1673 milliárd forint beru-
házási költségű program, amelynek elindítása idő-
szerű, és rávilágított arra a 2024-es esztendő is, hogy 
ez kulcsfontosságú. Remélem, ha zöldügyekben való 
együttműködésről beszélünk, akkor itt az önök szava-
zatát is magunk mögött tudhatjuk majd, mert ez egy 
komoly, kormányokon átívelő, 10-15 éves program 
lesz, mire ezt meg lehet valósítani. Köszönöm szépen. 
(Szórványos taps a kormánypárti sorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Láng Zsolt képvi-
selő úr, a Fidesz képviselője, azonnali kérdést kíván 
feltenni a közigazgatási és területfejlesztési miniszter-
nek: „Működőképes Budapest?” címmel. Tisztelt 
Képviselő Úr! Miniszter úr távolléte miatt válasz-
adásra Latorcai Csaba miniszterhelyettes urat jogosí-
totta fel. Tisztelettel kérdezem önt, elfogadja-e a vá-
laszadó személyét. (Jelzésre:) Köszönöm szépen, 
hogy jelzi számomra, hogy elfogadja. Láng Zsolt kép-
viselő urat illeti a szó. Parancsoljon! 

 
DR. LÁNG ZSOLT (Fidesz): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Államtitkár Úr! Tisztelt Országgyűlés! 
2024. október 4-én megtartotta első, alakuló ülését a 
Fővárosi Közgyűlés. Karácsony Gergely, bár csak né-
hány szavazattal, de újra főpolgármesterként vezet-
heti a testületet. Nagyon sokakban kétely és aggoda-
lom van Budapest következő öt évét illetően, hiszen 
Karácsonyra az elmúlt ciklusban a bizonytalanság, a 
kaotikus vezetői döntések, a gyanús gazdasági ügyle-
tek és a nemzet fővárosának folyamatos csődközeli 
helyzete volt jellemző. Az alakuló ülés történései erő-
sítették ezt az aggodalmat.  

 
 (15.10) 

 
A 2019-24 közötti egységes, Gyurcsány Ferenc ve-

zette baloldali többség kényelmét élvező főpolgármes-
ter most új helyzetben találta magát. Az elmúlt ciklus 
pökhendi, az ellenzékét semmibe vevő autokratikus 
politizálása helyett most valódi városvezetésre, komp-
romisszumos döntésekre, egyeztetésekre van szükség, 
leginkább pedig arra, hogy Karácsony Gergely végre az 
öncélú imidzsépítés helyett valóban a főváros minden-
napi ügyeivel, problémáinak megoldásával és az élhető 
jelen és jövőkép megteremtésével foglalkozzon. 
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Ahogy azonban az várható volt, ez nagyon nehe-
zen megy neki. A Fővárosi Közgyűlés alakuló ülése 
nem volt túl sikeres. Bár jogszabályi kötelezettség 
lenne, de a főpolgármester nem jelölt, így a Közgyűlés 
nem is választhatott főpolgármester-helyettest, a mű-
ködést meghatározó szervezeti és működési szabály-
zat elfogadását pedig elnapolták. Úgy tűnik, mintha a 
főpolgármester tovább akarná erőltetni az eddig ál-
tala alkalmazott egyszemélyes döntéshozatalt, pedig a 
napnál is világosabb, hogy ez a fajta városvezetés nem 
folytatható tovább. A Közgyűlés munkájának a jog-
szabályok betartásával Budapest aktuális ügyeiről kell 
szólnia. A pénzügyeket átláthatóvá kell tenni, és meg 
kell kezdeni a tűzoltást a veszteséges költségvetésben. 

Tisztelt Államtitkár Úr! Az elmondottak alapján 
kérdezem önt: ön szerint működőképes-e Budapest? 
Köszönöm a figyelmet. (Taps a kormánypárti padso-
rokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A vá-

laszra megadom a szót Latorcai Csaba miniszterhe-
lyettes úrnak. Parancsoljon! 

 
DR. LATORCAI CSABA közigazgatási és terület-

fejlesztési minisztériumi államtitkár: Köszönöm a 
szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt 
Országgyűlés! Budapest - szerintem konszenzus van 
ebben a teremben, ritka, kevés olyan dolog, amiben 
konszenzus van - a világ egyik leggyönyörűbb városa, 
és komoly vezetést igényelne. 

Sajnos, képviselő úr, nem tudom megnyugtatni a 
kérdésével kapcsolatban. Jelen pillanatban úgy tűnik, 
hogy Karácsony Gergely főpolgármester nem tudja 
Budapestet irányítani. Lehet, hogy nem is tudja, de 
egészen biztosan nem akarja. Az önkormányzati tör-
vény világosan fogalmaz: egy önkormányzat alakuló 
ülésén meg kell választani a polgármester, jelen eset-
ben a főpolgármester előterjesztésére az alpolgármes-
tereket, tehát a főpolgármester-helyettest, és el kell 
fogadni a működés alapvető szabályait tartalmazó 
szmsz-t is. Ebből semmi nem valósult meg az önkor-
mányzat alakuló ülésén. 

Az a helyzet, hogy folytatódik az a fajta hazudozós, 
terelős tevékenység, ami Karácsony Gergelyre jellemző 
volt az elmúlt önkormányzati ciklusban, hiszen mind-
annyian emlékszünk arra, hogy nem mondott igazat 
számos Budapestet érintő kérdésben, akár a járatritkí-
tásról beszélünk, akár a Városháza-ügyben, akár a 3-as 
metró klimatizálását illetően, de emlékszünk még a kö-
rülötte kialakult adománygyűjtő botrányra. 

Most is inkább terelt - vagy nevezzük inkább ha-
zudozásnak -, ahelyett, hogy egyeztetett volna a Fővá-
rosi Közgyűlésbe jutott pártokkal érdemben annak ér-
dekében, hogy megteremtse, mert az ő személyes fele-
lőssége Budapest kormányzása és annak megterem-
tése. Ennek sajnos nem tudott, nem akart eleget tenni. 
Nagyon bízom benne, hogy ez meg fog változni a követ-
kező időszakban, hiszen ha nem működik törvényesen 
a főváros, annak számos következménye van, akár 
csődbe is vezetheti a főpolgármester a fővárost, amitől 
isten mentsen. (Taps a kormánypárti padsorokból.) 

ELNÖK: Viszonválaszra Láng Zsolt képviselő urat 
illeti a szó. Parancsoljon! 

 
DR. LÁNG ZSOLT (Fidesz): Köszönöm szépen, 

elnök úr. Tisztelt Államtitkár Úr! Tisztelt Ház! Az ag-
godalom, amely sok vagy talán a legtöbb budapesti-
ben megvan, úgy gondolom, hogy megalapozott, mi-
közben abban egészen biztos vagyok, hogy az is egy 
konszenzus akár a Budapesten, akár az egész Magyar-
országon élők között, hogy Budapest a nemzet fővá-
rosa, és Budapest megérdemli azt a demokratikus 
normák alapján való kiegyensúlyozott működést, 
amely 2019 előtt jellemző volt rá. Reméljük, hogy mi-
nél előbb visszamegy ebbe a mederbe Budapest fővá-
ros vezetése. Köszönöm szépen. (Taps a kormány-
párti padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Egy-

perces viszonválasz illeti meg miniszterhelyettes urat 
is. Parancsoljon! 

 
DR. LATORCAI CSABA közigazgatási és terület-

fejlesztési minisztériumi államtitkár: Köszönöm szé-
pen. Tisztelt Képviselő Úr! A baloldal vezetése alatt Bu-
dapest közterületei szemmel láthatóan szemetesek let-
tek, elhanyagoltak lettek, és Karácsony Gergely szabad 
ötletelése káoszt okozott a közlekedésben, káoszt oko-
zott a főváros egészében. Sajnos úgy tűnik, hogy a fő-
város a csőd szélére került. Ahogy a baloldal fogalma-
zott néhány hónappal ezelőtt, túlélőcsomagot szavaz-
tak meg saját maguknak annak érdekében, hogy az ál-
taluk tönkretett főváros még ne menjen csődbe. 

Tisztelt Képviselő Úr! Fölélte az önök által veze-
tett Fővárosi Önkormányzat a Tarlós István által át-
adott 2019-es megtakarításokat. (Tordai Bence köz-
beszól.) Az önkormányzat egyértelműen eladósodott, 
adósságmutatója több mint másfélszerese. Ahelyett, 
hogy az egók harca zajlana a fővárosban a baloldal ré-
szére, és hatalmi pozíciókon osztozkodnának, a fővá-
ros valódi vezetésére kellene fókuszálni. Budapest 
többet érdemel. (Taps a kormánypárti padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

Úr. Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Hollik István kép-
viselő úr, a KDNP képviselője, azonnali kérdést kíván 
feltenni az európai uniós ügyekért felelős miniszter-
nek: „Mit tehet a Kormány a brüsszeli ámokfu-
tással szemben?” címmel. Tisztelt Képviselő Úr! 
Tisztelettel kérdezem önt, mivel a miniszter úr távol-
léte miatt válaszadásra Zsigmond Barna Pál minisz-
terhelyettes urat jogosította fel válaszadásra, hogy el-
fogadja-e a válaszadó személyét. (Jelzésre:) Köszö-
nöm szépen, képviselő úr jelzi, hogy elfogadja a vá-
laszadó személyét. Hollik István képviselő urat illeti a 
szó. Parancsoljon! 

 
HOLLIK ISTVÁN (KDNP): Köszönöm szépen a 

szót. Tisztelt Elnök Úr! Államtitkár Úr! Engedjék 
meg, hogy egy idézettel kezdjek! „Túlszabályozunk, és 
alulmaradtunk a befektetéssel. Két-három éven belül, 
ha a klasszikus menetrendünket követjük, kiesünk a 
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piacról. Az Európai Unió meghalhat.” Nem, kedves 
baloldali képviselőtársaim, ezt nem egy szélsőséges, 
nacionalista, euroszkeptikus politikus mondta, ha-
nem az önök egyik idolja, Emmanuel Macron. 

Úgy látszik, hogy az elnöki ciklusának a végén 
megadatik az a luxus, hogy őszintén beszélhet, és mi-
közben már ő is kongatja a vészharangokat, úgy tűnik, 
hogy Brüsszelben azt csinálják, mint amit Ferenc Jó-
zsef is Szegeden, azt ismételgetik, hogy „Minden na-
gyon szép, minden nagyon jó, és mindennel meg va-
gyunk elégedve.” Lehet, hogy ők a tízmilliós állásuk-
ból a brüsszeli elefántcsonttoronyban mindennel meg 
vannak elégedve, az európai emberek és az európai 
vállalkozások pedig annál kevésbé, és erre megvan 
minden okuk, hiszen megszűnt az európai emberek 
mindennapos biztonsága a brüsszeli bevándorláspo-
litika miatt, ehhez képest Brüsszel tovább erőlteti azt. 

Ma már mindenki világosan látja, hogy a szom-
szédunkban zajló háborút nem lehet lezárni az elhibá-
zott brüsszeli szankciókkal, azok fordítva sültek el. 
Ennek ellenére Brüsszel tovább erőlteti a háborúpárti 
álláspontját, és azt is lehet látni, hogy a blokkosodás 
nem megoldás, az európai versenyképesség folyama-
tosan csökken. 

Ehhez képest mit látunk a minap? Azt, hogy 
Brüsszel egyébként a washingtoni utasítást követve 
megszavazza a kínai elektromos autókra kivetendő 
védővámot, mindezt úgy, hogy az összes európai vál-
lalat, európai autógyártó tiltakozott ez ellen. Úgyhogy 
azt gondolom, hogy jogos a kérdésem, államtitkár úr, 
mit tehet a kormány a brüsszeli ámokfutással szem-
ben, mert az nem megoldja a problémákat, hanem 
csak mélyíti Európa válságát. Köszönöm szépen. 
(Taps a kormánypárti padsorokból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. A vá-

laszra megadom a szót Zsigmond Barna Pál minisz-
terhelyettes úrnak. Parancsoljon! 

 
DR. ZSIGMOND BARNA PÁL, az Európai Uniós 

Ügyek Minisztériumának államtitkára: Köszönöm szé-
pen, elnök úr. Tisztelt Képviselő Úr! Tisztelt Ház! Va-
lóban, ahogy képviselő úr mondta, rossz helyzetben 
van Brüsszel, rossz helyzetben van az Európai Unió, hi-
szen az elmúlt időszakban fellépő válságokra Brüsszel 
sorozatosan rossz válaszokat adott, akár a gazdasági 
válságra, akár a Covid-válságra, akár háború vonatko-
zásában, láthatjuk, hogy egyre inkább belerángatja Eu-
rópát a háborúba. Eleinte sisakokkal kezdtük, most 
már nagy hatótávolságú fegyverek exportjáról van szó 
az ukrán-orosz háborúba, és a migrációs válságot is lát-
hatóan Brüsszel félrekezelte, hiszen gyakorlatilag kor-
látlanul engedi be az illegális migránsokat. A migrációs 
paktum, amit sokáig sztároltak Brüsszelben, nem ad 
megfelelő választ, hiszen továbbra is mágnesként mű-
ködik az illegális migránsok számára. 

 
 (15.20) 

 
Láthatóan a versenyképesség is nagyon nagy 

mértékben romlott, hiszen lemaradtunk az Egyesült 

Államokhoz képest, és Kína is megelőzött bennünket 
azért, mert Brüsszel nem az európai gazdaság érdekeit 
védi, hanem valamilyen más érdeket képvisel. Láthat-
tuk a mezőgazdaság esetében, amikor a magyar gazdák 
érdekeivel szemben valamilyen idegen érdeket képvi-
selt, vagy az európai gazdák érdekeivel szemben idegen 
érdekeket képviselt, és nem az európai mezőgazdaság, 
az európai gazdák érdekeit tartotta szem előtt.  

Mi azt mondjuk, a magyar elnökség, hogy jó vála-
szaink vannak Európa számára. Mi európai alternatí-
vát szeretnénk és nem alternatívát Európának. Az el-
nökségünk során olyan prioritásokat határoztunk meg, 
amelyek összhangban vannak az európai emberek ér-
dekeivel, hiszen szeretnénk visszaállítani Európa ver-
senyképességét. Szeretnénk azt, ha Európa megint 
meghatározó tényező lenne a világgazdaságban, és 
nem kullogna valahol hátul. Szeretnénk, ha mielőbb 
béke lenne a kontinensen, hiszen a háború árnyéka 
Brüsszelben gyakorlatilag ráborul minden témára. 
Szeretnénk, ha az európai cégek nem háromszor-négy-
szer drágábban vennék az energiát, mint kínai vagy 
amerikai versenytársaik. Szeretnénk, ha Európa visz-
szatalálna önmagához, és olyan kormányok kerülné-
nek hatalomra - láthatjuk ennek jeleit -, amelyek tény-
leg a nemzetállamok Európájában hisznek, és nem va-
lamilyen külső érdek által vezérelt Európában. Köszö-
nöm szépen. (Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Egyperces viszonválaszra Hollik István képviselő 
urat illeti a szó.  

 
HOLLIK ISTVÁN (KDNP): Köszönöm szépen a 

szót, tisztelt elnök úr! Köszönöm a válaszát, államtit-
kár úr. Azt gondolom, világosan látszik, hogy ellentét-
ben a baloldal vádjaival nekünk nem az az érdekünk, 
hogy kivezessük Magyarországot az Európai Unióból, 
hanem az az érdekünk, hogy az Európai Unió végre 
ismét sikeres legyen, úgy, ahogy ez egyébként tapasz-
talható volt a második világháború után évtizedekig.  

Viszont az is teljesen világos, hogy - egyébként 
végre elfogadva az európai emberek elégedetlenségét, 
a vállalkozók hangját - változtatni kell, és a változta-
tást pedig Brüsszelben kell elkezdeni. Egyetértek a 
magyar elnökség mottójával, Make Europe Great 
Again, viszont ehhez nem kivonulni kell Brüsszelből, 
hanem el kell foglalni, és el kell küldeni azokat a 
brüsszeli vezetőket, akik nyilvánvalóan alkalmatla-
nok a feladatuk végzéséhez. Ők nem megoldani fogják 
Európa problémáit, hanem csak mélyíteni fogják. Egy 
biztos, államtitkár úr, hogy a Fideszre és a KDNP-re 
Európa újra sikeressé tételében számíthatnak. Köszö-
nöm szépen. (Taps a kormánypártok soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Most 

egyperces viszonválaszra miniszterhelyettes úrnak 
adok szót. Parancsoljon, öné a szó. 

 
DR. ZSIGMOND BARNA PÁL, az Európai Uniós 

Ügyek Minisztériumának államtitkára: Köszönöm 
szépen, elnök úr! Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselő Úr! 
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Valóban, Európa rossz irányba halad, és a magyar 
kormány minden vonatkozásban megvédi a magyar 
emberek érdekeit, így a gazdaság, a versenyképesség 
vonatkozásában konkrét programjaink, konkrét ja-
vaslataink vannak. A migráció vonatkozásában pedig 
ma levelet írt Bóka János miniszter úr Ylva Johansson 
biztos asszonynak, és a Holland Királysághoz hason-
lóan kilátásba helyeztük, hogy szeretnénk kimaradni 
az Európai Unió menekültügyi és migrációs szabályo-
zásából.  

Amennyiben szerződésmódosításra kerülne sor a 
jövőben, akkor mi, a magyar kormány elindítjuk a 
megfelelő eljárásokat annak érdekében, hogy nemzeti 
hatáskörbe vonjuk a migráció kezelését, hiszen lát-
hatjuk azt, hogy Brüsszel nem kezeli megfelelően, to-
vábbra is szívesen látja az illegális migránsokat. Ha 
ezt nemzeti hatáskörben tudjuk tartani, akkor, ahogy 
eddig is, ezután is megvédjük a magyar határokat, 
megvédjük a magyar embereket az illegális migrán-
soktól. Köszönöm szépen. (Taps a kormánypártok 
soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, miniszterhelyettes 

úr. Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Az azonnali kér-
dések órájának és egyben a napirendi pontjaink tár-
gyalásának is a végére értünk. Most a napirend 
utáni felszólalások következnek.  

Napirend utáni felszólalásra jelentkezett a Job-
bik képviselőcsoportjából Dudás Róbert képviselő úr. 
Parancsoljon, öné a szó. 

 
DUDÁS RÓBERT (Jobbik): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Országgyűlés! Tisztelt Képviselőtár-
sak! A Fidesz-KDNP-kormány immár 14 éve folyama-
tosan azt hirdeti, hogy ők üldözik a bűnt. 2010-ben 
Pintér Sándor belügyminiszter kijelentette, hogy két 
hét alatt rendet tesznek. Hát, azt gondolom, mindenki 
láthatja, hogy ebből az ígéretből nemhogy nem lett 
semmi, hanem romlott a helyzet. De nemcsak hogy 
romlott a helyzet, hanem az önök intézkedéseinek kö-
szönhetően romlott a helyzet. Ezt nagyon fontos meg-
említeni.  

Mire is gondolok? Elengedik az embercsempé-
szeket, ezerszámra olyan embereket engednek el, akik 
ellen elméletben küzdenek, gyakorlatban meg azt 
mondják, hogy menjetek, csináljátok tovább a tevé-
kenységet, hozzátok át a migránsokat. Ez egyfajta 
táncra való felkérés volt, és ők meg is teszik, ezzel 
megbontva a rendet, megbontva a biztonságot, meg-
bontva az emberek szubjektív biztonságérzetét. Min-
den kimutatás azt mutatja, hogy Magyarországon 
nőttek a bűnelkövetések számai, sőt újabb bűnelköve-
tések is jelentek meg.  

Mit csinálnak most? Újsághírek szerint, hivatalos 
forrásokra hivatkozva, börtönöket zárnak be. Bezár-
ják a győri és az egri börtönt. Tisztelt Kormánytagok, 
Kormánypárti Képviselő Hölgyek és Urak! Így sincs 
elég hely a börtönökben, és most még bezárnak ket-
tőt. Egyrészt túlzsúfoltak lesznek a börtönök, illetve 
nem lesz börtön a környéken. Ha Egert nézzük, nem 
lesz a környéken egy óra távolságon belül egyetlenegy 

börtön sem. Ott van Balassagyarmat, ott van Vác, és 
ott van Tiszalök, mind-mind 100 kilométer feletti tá-
volságra, egyedül Miskolc van 100 kilométer alatt, de 
nagyjából egy és negyed óra oda is az út.  

Miért beszélek távolságról és miért beszélek a 
megtett útról? Azért, mert azt mondták, hogy egyetlen 
dolgozót sem fognak elbocsátani, hanem azoknak a 
dolgozóknak, akik az egri börtönben jelenleg foglal-
koztatva vannak, felajánlanak más intézményekben 
munkát. Hogyan tudnak nekik felajánlani munkahe-
lyet? Nyilvánvalóan fel tudnak, de hogy gondolják azt, 
hogy ők majd ezt el is tudják fogadni? 2,5-3 órát in-
gázzon valaki egy nap, vagy még ennél is többet kel-
lene hogy ingázzon? Így ez a felkérés nagy valószínű-
ség szerint elutasítással fog járni. Önök felteszik a ke-
züket, és azt mondják, hogy megtettek mindent, fel-
ajánlották a továbbfoglalkoztatás lehetőségét, csak 
nem fogadták el. Ez viszont finoman szólva sem kor-
rekt lépés az önök részéről. Egyrészt a dolgozókkal 
szemben nem az, másrészt veszélyeztetik a közbizton-
ságot. Nem tesznek érte, nem rendbe teszik két hét 
alatt, mint azt Pintér Sándor ígérte, hanem folyama-
tosan veszélyeztetik.  

Arra kérem önöket, hogy józan ésszel gondolják 
végig ezt a lépésüket, és változtassák meg a döntésü-
ket. Változtassák meg a döntésüket a fogvatartottak 
megfelelő számú elhelyezése érdekében és a dolgozók 
érdekében, hogy megfelelő egzisztenciát tudjanak a 
jövőben is biztosítani a családjuknak. Erre lenne 
igény. Arra való hivatkozással szüntetik meg a börtö-
nöket, hogy jelen állás szerint a felújításra, a korsze-
rűsítésre nincs pénz. Erre kellene, hogy legyen forrás, 
és van is forrás. Visszább kellene venni és le kellene 
adni néhányat a látványberuházásokból, és akkor az 
ilyen fontos projektek is kaphatnának állami, adófize-
tői forrást. (Taps a Jobbik soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr! Tisztelt 

Ház! Ugyancsak a Jobbik képviselőcsoportjából jelent-
kezett napirend utáni felszólalásra Z. Kárpát Dániel 
képviselő úr. Parancsoljon, képviselő úr, öné a szó.  

 
Z. KÁRPÁT DÁNIEL (Jobbik): (Hangosítás nél-

kül.) Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Kevés dologban 
tudunk megállapodni itt a Házon belül, de talán most 
már a kormánypárti képviselők sem… (Feltűzi a mik-
rofonját.) Köszönöm szépen. Tisztelt Elnök Úr! Tisz-
telt Ház!  

 
ELNÖK: Újraindul az ideje, képviselő úr. 
 
Z. KÁRPÁT DÁNIEL (Jobbik): Tisztelt Elnök Úr! 

Tisztelt Ház! Nagyon kevés dologban tudunk megál-
lapodni itt a Házon belül, de talán azt már kormány-
párti képviselőtársaim sem vitatják, hogy egy demo-
gráfiai katasztrófahelyzetben vagyunk. Az írott ma-
gyar történelemben biztos, hogy nem született eny-
nyire kevés gyermek Magyarországon, de talán meg 
lehet kockáztatni azt az állítást is, hogy amióta ma-
gyar nemzet létezik, nem álltunk ilyen rosszul a meg-
maradás frontján.  
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Ettől a kormánytól nem lehet elvitatni azt, hogy 
beszélt erről a kérdéskörről, viszont sajnálatos módon 
az következett be, hogy a sok retorika és a sok idecsa-
tornázott költségvetési forrás mellett is az eredmé-
nyekkel adósak maradtak ezek az esztendők is, és egy-
másfél évvel ezelőtt pedig egy brutális beszakadás kö-
vetkezett be. Nem tudunk olyan évet találni, ahol eny-
nyire kevés gyermek született volna Magyarországon, 
mint ebben az esztendőben.  

Különösen idegesítőek egyébként azok az elemzé-
sek, rendre balliberális oldalakon megjelenő elemzé-
sek, amelyek egyfajta kárörvendő hanggal vagy kár-
örömmel fogadják ezt a tényt, és önmagában azért, 
mert a kormány kudarcot vallott ezen a területen, vala-
mifajta örömet éreznek. Mindez gyomorforgató, gusz-
tustalan, és el is kell ítélni, mert a legfontosabb nemzeti 
sorskérdésünk tekintetében senki nem lehet ellen-
drukker. Aki itt ellendrukker, az hazaáruló, és nincsen 
vele megegyezés semmiféle hasonló kérdésben.  

A helyzet viszont az, hogy még most is lennének 
szimbolikus lehetőségek, hogy csillapítsuk a károkat 
és lassítsuk a zuhanást. Éppen ezért én üdvözöltem 
azt, amikor felmerült a családi adókedvezmény meg-
duplázásának ötlete. Nyilván kicsit keserédes ilyen-
kor a szánk íze, hiszen 2014 környékén több korábbi 
és mostani jobbikos képviselőtársammal már benyúj-
tottuk azt a javaslatot, amely a családtámogatások 
inflációkövetővé tételét célozta meg.  

 
 (15.30) 

 
Mert most mintha egy újfajta áldást harangozna 

be a kormány, hogy majd dupla családi adókedvez-
mény lesz, de a helyzet az, hogy elfeledkezett arról, 
hogy a családi adókedvezmény bevezetése óta értéké-
nek több mint a felét elveszítette az infláció miatt . 
A kétgyermekeseknél volt egy egyszeri korrekció, de 
mind az egy-, mind a háromgyermekesek tekinteté-
ben folyamatosan zabálta az infláció évről évre annak 
a támogatásnak az értékét, ami egyébként helyes fel-
fogású, jó megközelítésű, hozzám is az áll közelebb, 
hogy a dolgozó embert támogassuk abban, hogy a 
bruttó fizetésének minél nagyobb százalékát tudja ha-
zavinni és a gyermekeire fordítani.  

Éppen ezért nyújtottuk be nemegyszer a családi 
adókedvezmény megduplázásáról szóló javaslatun-
kat, de most úgy nyújtottuk ezt be, hogy ne csak meg-
duplázzuk, de tegyük inflációkövetővé ezt a támoga-
tási formát, hacsak nem akarunk ugyanott kikötni 
minden évben, ahol most vagyunk, hogy rájövünk, 
hogy az infláció elvitte az értékét és ki kell pótolni. 
Mert legyenek őszinték, a családi adókedvezmény 
duplázása csak arra elég, hogy a már elvesztett, elinf-
lálódott értéket visszaadják, tehát egy nullpontra ke-
rülünk vele a magyar családok megközelítéséből, de 
még nem előrébb.  

Ugyanez a helyzet a családi pótlékkal is, ami egy 
olyan szimbolikus vita, ami 2008 óta, a befagyasztása 
óta zajlik. A balliberális pártok általában azt mondják, 
hogy duplázzuk meg a családi pótlékot és kész, ezzel 
elintézettnek tekintik. Szakadéknyi különbség van 

köztük és a mi megoldásunk között. Mi is azt mond-
juk, hogy meg kell duplázni, csak nem akárhogy: csa-
ládi kártyán kell ezt megduplázni, amely eszközzel ga-
rantálni lehet, hogy csak a gyerekre fogják elkölteni 
ezeket az összegeket. Tehát nincs félkarú rabló, nincs 
szerencsejáték, nincs élvezeti cikk; a családi kártyával 
kizárólag alapvető élelmiszert és gyermeknevelési 
cikkeket lehetne kifizetni, valamint olyan szolgáltatá-
sokat, amelyek a gyerek jólétével, illetve jóllétével 
kapcsolatosak. De a családi pótlék kritikusainak is 
igazuk van abban, hogy meg kell duplázni ezt az ösz-
szeget, hiszen óriási értékét elvesztette, több mint a 
felét, egyes kutatások szerint több mint 60 százalékát.  

Összességében, ha meglépjük azt, hogy mind a 
családi adókedvezményt megduplázzuk, mind pedig a 
családi pótlékot családi kártyán, tehát egy dupla dup-
lázást hajtunk végre, akkor kerülnénk oda, hogy érez-
hető könnyebbséget éreznének havi szinten is az érin-
tett családok. Nem megyek bele most a gyermekneve-
lési cikkek áfacsökkentésébe vagy áfanullázásába, 
mert az is egy nagyon komolyan érezhető terület 
lenne, de sem a családi pótlék, sem a családi adóked-
vezmény megduplázása nem okozna demográfiai át-
törést. Ahhoz egyébként - a lakhatás világnapján kö-
telességem elmondani - az állami hátterű bérlakás-
építési program vezethetne el, ahol nemcsak a saját 
tulajdonú, hanem a bérelhető lakások tömeges építé-
sét is támogatná Magyarország; ez már a fordulat irá-
nyába mutathatna. De amíg ez nem következik be a 
szimbolikus térben, elvárjuk önöktől mind a családi 
adókedvezmény, mind a családi pótlék megduplázá-
sát - utóbbit családi kártyán, mert Magyarország leg-
súlyosabb katasztrófahelyzete a demográfiai kataszt-
rófa helyzete. Itt ellendrukkernek lenni hazaárulás, 
segíteni megpróbálni viszont kutya kötelessége min-
den országgyűlési képviselőnek. Köszönöm a figyel-
met. 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! Ugyancsak a Jobbik képvise-
lőcsoportjából Balassa Péter képviselő úr jelentkezett 
napirend utáni felszólalásra. Parancsoljon, öné a szó. 

 
BALASSA PÉTER (Jobbik): (Nem működik a 

mikrofonja.) Köszönöm a szót, elnök úr. Tisztelt Ház! 
Ahogy a képviselőtársam előttem megszólalt…  

 
ELNÖK: (Jelzésre:) Egy mozgó mikrofont kérek 

szépen a képviselő úrnak. (Balassa Péter elé kézi mik-
rofont helyeznek.) Parancsoljon, képviselő úr! 

 
BALASSA PÉTER (Jobbik): Köszönöm a szót, el-

nök úr. Tisztelt Ház! Első alkalommal kapok egy ilyen 
mikrofont, úgyhogy köszönöm szépen. Hasonlóan, 
ahogy képviselőtársam, én is egy társadalmi, gazdasági 
problémáról plusz demográfiáról szeretnék beszélni, 
tényadatokkal alátámasztva, amit önök is ismernek, és 
mindenhol fellelhető adat. Miről is beszélek?  

Ha megnézzük, 2010-ben Magyarország lakos-
sága 10 millió 14 ezer fő volt, 2023-ban ez az adat 
9 millió 600 ezer fő. Hogy ennek mik a fő okai, ezt 
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szerintem önök is tudják, de azért néhány dolgot hadd 
emeljek ki!  

Az első az elvándorlás, és itt is egy adatot hadd 
mondjak el önöknek: 2010-ben, amikor rekordszámú 
volt az elvándorlás Magyarországról, akkor 37-38 ezer 
ember ment ki az országból. A tavalyi évben, 2023-ban 
ez az akkori rekordot is megdöntötte: 40 ezer ember 
döntött úgy, hogy elhagyja Magyarországot.  

A következő a születések számának az adatai, és 
ez is eléggé megdöbbentő. Ha 2023 júniusát hasonlít-
juk össze 2024 júniusával, akkor 17 százalékkal csök-
kent a születések száma, ami egészen megdöbbentő 
adat. Még egyszer mondom, 17 százalékkal csökkent a 
születések száma.  

A harmadik pedig a halálozási adatok. Tudjuk 
nagyon jól, és látható, bármelyik oldalon megtalálha-
tók ezek az adatok, hogy nagyjából évről évre egy kis-
városnyival kevesebben vagyunk.  

De önök a köztévében, ami azért kimarad, vagy 
néha azért elmondják, hogy állítólag a magyarok ka-
landvágyból hagyják el az országot. Tisztelettel jelen-
teném, hogy nem, hanem a magasabb bérek, a nyu-
godt, kiszámítható jövő miatt, és nagyon sok fiatal úgy 
gondolja, egyre inkább látható az adatokból, hogy el-
hagyja az országot.  

És még egy döbbenetes adat, amit önöknek itt 
szeretnék elmondani, hogy minden hatodik gyermek 
külföldön születik, ott fog óvodába, iskolába járni, és 
nagy valószínűséggel nem is fognak már hazatérni. 

De hogy a bérekről beszéljünk, és egy kicsit a bé-
rek összehasonlításáról is essék szó: az is látható, és 
ezt is a legújabb felmérés alátámasztja, hogy Magyar-
ország Bulgáriával az utolsó előtti helyen kullog 9,1 
eurós órabérrel. Az uniós átlag körülbelül 24-25 euró, 
a szomszédos Ausztriában ez körülbelül 27 euró.  

Itt korábban volt egy felszólalás a magyar foglalkoz-
tatásról, és hogy milyen jó számadatok vannak. Akkor 
elmondanám, hogy a munkanélküliségi rátával kapcso-
latosan - ez is egy friss adat - 2024. március és június 
közötti vizsgált időszakban 4,4 százalékkal nőtt a mun-
kanélküliek száma, ez 27 ezer főt jelent. Jelen pillanat-
ban 220 ezer ember van munkanélküli státuszban.  

De nézzük is meg, hogy az elmúlt években mi tör-
tént, amikor arról beszélnek önök, hogy a béreket fel kell 
zárkóztatni. Egy brutális mértékű inflációval terhelt ma-
gyar gazdaságban a magyar munkavállalók és a magyar 
emberek megérezték azt, hogy a boltokban 30-40 száza-
lékkal drágábban tudnak élelmiszert vásárolni, a gyer-
mekneveléshez szükséges árukat is, de a bérek ugyanezt 
nem követték. Elértünk oda, hogy külföldön ugyanany-
nyiért vásárolunk, mint itthon, Magyarországon, de a 
bérek tekintetében, ahogy már jeleztem, legalább dupla 
vagy háromszoros kereseti lehetőség van.  

De nézzük egy kicsit az áfakulcsot, az áfa kérdését. 
Jelen pillanatban Magyarország a világon az első há-
rom helyhez tartozik, ahol 27 százalékos áfával terhelt 
minden. Ha megnézzük, a szomszédos Ausztriában ez 
az adat 20 százalékos általános forgalmi adót jelent.  

De ahogy korábban képviselőtársam is beszélt már 
róla, én is szeretnék azért kitérni a 2008 óta változatlan 
családi pótlék összegére, ami egészen megdöbbentő és 

számomra érthetetlen, hogy a magyar kormány miért 
nem nyúl a családi pótlék összegéhez. Mi azt mondjuk, 
és folyamatosan ezt kommunikáljuk, hogy minimum 
meg kell duplázni és inflációkövetővé kell tenni. Azt 
gondolom, méltatlan az, hogy 2008 óta a családi pótlék 
összege változatlan.  

De még egy adatot szeretnék mondani, ez az in-
gatlanárakkal kapcsolatos, és ez is eléggé megdöb-
bentő adat. 2015 óta kilenc év telt el, az ingatlanárak 
188 százalékkal drágultak, az albérletdíjak pedig 86 
százalékkal drágultak, ami, ha megnézzük az elmúlt, 
mondjuk, közel egy évtizedet, akkor, azt gondolom, a 
magyar munkavállalóknak, a magyar embereknek 
nem volt olyan lehetősége, hogy robbanásszerű bér-
növekedés lett volna.  

Ezért azt gondolom, hogy ezek az adatok mind 
alátámasztják azt, hogy jelen pillanatban Magyaror-
szágon társadalmi, gazdasági, morális problémák 
vannak, és mihamarabb a magyar kormánynak lépé-
seket kell tenni annak érdekében, hogy a magyar em-
berek megélhetését elősegítse és könnyebbé tegye az 
életüket. Köszönöm, hogy meghallgattak. (Taps a 
Jobbik soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! A Fidesz képviselőcsoportjából 
napirend utáni felszólalásra jelentkezett Ovádi Péter 
képviselő úr. Parancsoljon, képviselő úr, öné a szó. 

 
OVÁDI PÉTER (Fidesz): Tisztelt Elnök Úr! Tisz-

telt Képviselőtársak! Október 4-e, az állatok világ-
napja alkalmából a mai napon sikerült több díjazottat 
is díjban részesítenünk, akik az idei évben rengeteget 
tettek az állatvédelemért.  

Négy évvel ezelőtt kezdtük el a munkánkat kor-
mányzati szinten, hogy az állatvédelmet magasabb 
szintre emeljük. Én azt gondolom, hogy nagyon sok 
még a teendőnk, vannak részsikereink, sikereink, de 
természetesen még sok munka áll előttünk. Azt, hogy 
Magyarország egyébként egy állatszerető társada-
lom, mi sem bizonyítja jobban, mint az, hogy körül-
belül 3 millió állattartónk van. Mi azt szeretnénk el-
érni, hogy ne csak 3 millió állattartónk legyen, hanem 
3 millió felelős állattartónk legyen.  

A célunk az, hogy csapatmunkában végezzük az 
állatvédelmet. Nagyon sokrétű, és nagyon sok sze-
replő kell ahhoz, hogy sikeres legyen az állatvédelem. 
Ezért is, amikor országjárásra indultam, vármegyei 
szinten azt próbáltuk elérni, hogy működjenek együtt 
a civil szervezetek, az önkormányzatok, a kormányhi-
vatalok, a jegyzők, hiszen akkor lesz sikeres az állat-
védelem, ha ők együtt tudnak működni. És a mai na-
pon, ahogy mondtam, díjazásban részesítettünk sok 
kiemelkedő állatvédőt.  

 
 (15.40) 

 
Díjat kaptak: az év állatvédő állatorvosa. Ugye, 

azt is mindig el szoktuk mondani, hogy mi, civilek 
rengeteget próbálunk tenni az állatvédelemért, de mit 
sem érnénk, ha nem lennének állatvédő állatorvosok.  
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A jogászokat is kitüntettük, hiszen nagyon fontos 
az, hogy a jogszabályi környezetet állandóan felülvizs-
gáljuk, és a megfelelő döntéseket meghozzuk.  

Állatkerti szakembereket is kitüntettünk, hiszen 
az állatkertekre általában úgy tekintenek, mint turisz-
tikai attrakcióra, de ott rengeteg állatvédelmi tevé-
kenység is folyik.  

A rendőrség, polgárőrség is rengeteg munkát vé-
gez ebben.  

És kitüntettünk két civilt is, hiszen a civil szerve-
zeteknek rengeteget köszönhetünk állatvédelem terü-
letén. Azt is elmondhatjuk egyébként, hogy 30 éven 
keresztül az állatvédelmet a civilek tartották életben, 
és nagyon fontos az, hogy elismerjük az ő munkájukat 
kormányzati szintről is. Ezért már kétszer 500 millió 
forintos keretösszegű pályázatot írtunk ki, amelyre az 
idén egyébként 283 pályázat érkezett be, abból 277 
pályázat sikeres lett. Ebből is látszik egyébként, hogy 
egy olyan pályázatot sikerült kiírnunk, amit az állat-
védő civil szervezetek igazán vártak is, és sikeres is 
lett ez a pályázat.  

Azt is nagy eredménynek könyveljük el, hogy eb-
ből a 277 nyertes pályázatból 237 társállatokkal fog-
lalkozó civil szervezet, 40 pedig vadon élő állatokkal 
foglalkozó civil szervezet. Vadon élő állatokkal foglal-
kozó civil szervezetekre egyébként kevesebb a fókusz, 
de azért én is azt gondolom, hogy nagyon nagy mun-
kát végeznek, ezért el kell ismerni az ő munkájukat is, 
mert ők is nap mint nap azért dolgoznak, hogy az ál-
latvédelem jobb legyen.  

És ha azt mondjuk, hogy a magyar társadalom 
egy állatszerető társadalom, akkor nagyon fontos az 
edukáció is. Most is zajlik az állatvédelmi témahét. Az 
idei évben a kéthetes állatvédelmi témahétre 315 ezer 
gyermek regisztrált. Ez azt jelenti, hogy több mint  
2 ezer oktatási intézményben vagyunk ott az állatvé-
delmi témahéttel. Ebben vannak bölcsődék, iskolák 
és középiskolák is. Nagy-nagy köszönet a pedagógu-
soknak! Több mint 2 ezer pedagógus vett részt és vesz 
a mai nap is részt ebben a programban. És tényleg 
számos programot tudnék elmondani. Mi ehhez egy 
alapprogramot adunk, amit az iskolák saját innováci-
óban tovább tudnak fejleszteni.  

Én azt gondolom, nagyon igaz az, hogy a ma gyer-
meke a jövő állattartója. Reméljük, hogy egy olyan 
társadalom fog felnőni, amelynek az állatvédelem 
már alapfogalom. Ezért is indítottuk el az állatvé-
delmi témahetet, és ezért lehet sikeres.  

Közös ügyünk az állatvédelem! Köszönöm szé-
pen, hogy meghallgattak. (Taps a kormánypártok so-
raiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! Ugyancsak a Fidesz képvise-
lőcsoportjából jelentkezett napirend utáni felszóla-
lásra Fazekas Sándor képviselőtársunk. Parancsoljon, 
képviselő úr, öné a szó. 

 
DR. FAZEKAS SÁNDOR (Fidesz): Köszönöm a 

szót. Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Tisztelt Képvise-
lőtársak! Magyarország életében 2024 egy különleges 

esztendő, hiszen éppen 800 éve annak, hogy 
II. András király kiadta arany szabadságlevelét, rövid 
nevén a Diploma Andreanumot. Ez a dokumentum az 
európai önrendelkezés rendkívül korai és igen össze-
tett példája, a XII. századi előzmények után teljes 
körű területi és gazdasági önrendelkezéssel, önkor-
mányzattal ruházta fel az erdélyi szászokat, mindezzel 
lényegében megteremtve közösségeik zavartalan val-
lási, nyelvi és kulturális fejlődésének alapjait.  

A történelmi Magyarországra első királyunk, 
Szent István megkoronázásától kezdve jellemző volt 
az országba érkező hospesek és az ország nemzetisé-
geinek tisztelete, a nyelvi, kulturális és vallási toleran-
cia. Ezt számtalan királytükör, kiváltságlevél és tör-
vény bizonyítja egészen az 1868. évi nemzetiségi 
egyenjogúságról szóló XLIV. törvénycikkig.  

Az Andreanumnak ma különleges üzenete van: a 
nemzetek Európája, annak észszerű további bővítése 
elképzelhetetlen az őshonos nemzeti kisebbségek ön-
rendelkezése nélkül. Erre számos pozitív példát is em-
líthetünk Dél-Tiroltól Finnországig. Ugyanakkor ezen 
a téren rengeteg a tennivaló azért, hogy a nemzetek 
Európájában sehol se lehessen másodrendű helyzet-
ben valamely őshonos kisebbség tagja, az Európai 
Uniónak ugyanis egyetlen olyan országa sincs, ahol ne 
élne legalább egy őshonos kisebbség. Mindez még ak-
tuálisabbá teszi az Andreanum 1224-ben az önrendel-
kezésről megfogalmazott üzenetét.  

Elismeréssel adózunk tehát az idén 800 eszten-
dős arany szabadságlevélnek, amely II. András által a 
Szászváros és Barót között élő erdélyi szászok részére 
kiadott privilégium. Az erdélyi szászoknak adomá-
nyozott jogok összessége az európai önrendelkezés 
egyik legkorábbi példája, amely teljes körű területi és 
gazdasági autonómiával, szabad bíró- és papválasz-
tással, adószedési joggal ruházta fel az erdélyi szász 
településeket.  

És az Andreanum nem pusztán magyar, hanem 
európai történelmi vívmány is, nemcsak a magyarok, 
hanem minden európai polgár számára üzenete van 
közös európai múltunkról közös jövőnk érdekében, 
különös tekintettel arra, hogy a számbelileg kisebb-
ségben lévő nemzeti közösségeink, mintegy 50 millió 
európai adófizető polgár szabadságjogainak meg-
nyugtató biztosítása ma is megoldásra váró kérdés 
kontinensünkön.  

Az Andreanum üzenete értelmében örökség is 
egyben: a nemzetek Európája elképzelhetetlen az ős-
honos európai nemzeti kisebbségek önrendelkezése 
nélkül, tekintve, hogy az erős közösségek erős államot 
eredményeznek, az erős államok pedig erős Európát. 
Az autonómia, az önkormányzatiság békét, biztonsá-
got, stabilitást és jólétet jelent kontinensünkön.  

A Nemzeti Összetartozás Bizottsága az előző ülés-
szak folyamán felkérte a Kárpát-medencei Magyar 
Képviselők Fórumát, hogy a múlt nyáron megtartott 
plenáris ülésén egyik napirendje keretében foglalkoz-
zon az Andreanum történelmi példájával, és hívja fel az 
európai döntéshozók figyelmét az e területen meglévő 
felelősségi és szabályozási hiányosságokra: a Kárpát-
medencei Magyar Képviselők Fóruma aggodalommal 
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figyeli a létében és jövőjében fenyegetett kárpátaljai 
magyarság sorsát. A magyar nemzetrészek szolidari-
tását fejezte ki a konfliktusban legsérülékenyebbnek 
bizonyuló nemzeti közösségekkel, így mindenekelőtt 
a rendkívüli kihívásokkal szembesülő kárpátaljai ma-
gyarsággal, amely az elhúzódó háborús helyzetben el-
szánt küzdelmet folytat elvett jogai visszaszerzéséért, 
identitásukat védő intézményeiért, a közösség meg-
maradásáért a szülőföldön. Magyarország minden 
helyzetben kiáll a szülőföldön való boldogulás fel-
tételeinek biztosításáért, amit a nemzeti identitáshoz 
való jog egyetemes elismerése és érvényesülése segít-
het elő.  

Minderre figyelemmel fontos, hogy méltó mó-
don emlékezzünk meg a 800 évvel ezelőtt kiadott 
Andreanumról, erről a kiemelkedő jogtörténeti je-
lentőségű, területi autonómiát létrehozó és a közös-
ségi jogokat példamutatóan rögzítő, s így évszázado-
kon át az erdélyi szászok önazonosságát és megma-
radását segítő okiratról, amely Európa örökségét 
gazdagítja. Köszönöm a figyelmet. (Taps a kor-
mánypártok soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! Napirend utáni felszólalásra 
jelentkezett Kara Ákos képviselő úr is, a Fidesz képvi-
selőcsoportjából. Parancsoljon, képviselő úr, öné a 
szó. 

 
KARA ÁKOS (Fidesz): Köszönöm a szót. Tisztelt 

Elnök Úr! Tisztelt Képviselőtársaim! Magyarországon 
a kormányzati családpolitika jelentős eredményeket 
hozott. A helyi önkormányzatok az elmúlt években je-
lentős segítséget kaptak a családokat segítő intézmé-
nyeik fejlesztéséhez. Országszerte fontos eredmények 
valósultak meg az óvodák, bölcsődék, orvosi rendelők 
és például a közösségi terek fejlesztésében. Így van ez 
abban a térségben is, amelyben országgyűlési képvi-
selőként dolgozom. Tehát így van ez Győrben és tér-
ségünk kisebb településein is.  

Korábban, 2010 előtt nem volt arra példa, hogy 
térségünkben egy időszak alatt ennyi fejlesztés való-
suljon meg. Felsorolni ezeket a fejlesztéseket teljesen 
tételesen most ennek a felszólalásnak a keretei között 
nem lehet, hiszen kevés lenne rá az idő, de szeretnék 
kiemelni néhány példát, mielőtt a jövőről beszélek. 
2012 után például Győrben felújított bölcsődét ad-
tunk át; Veszprémvarsányban és Tényőn új építésű 
bölcsődét adtunk át; Romándon felújított orvosi ren-
delőt, mint ahogyan Győrben is felújított orvosi ren-
delőt adtunk át; és Győrságon is meg tudott újulni a 
háziorvosi rendelő.  

2020 után például Kajárpécen az óvoda került 
felújításra, illetve Sokorópátkán mini bölcsőde léte-
sülhetett, ami nagy segítség volt akkor a településen.  

 
 (15.50) 

 
Gönyűn új egészségház készült el, Mindszent-

pusztán és Sikátoron pedig megújulhattak az orvosi 
rendelők.  

2021-ben Écsen, Romándon, Tápszentmiklóson 
új építésű bölcsőde került megvalósításra és átadásra, 
Győrújbaráton bővült a bölcsőde, Győrben pedig szin-
tén bölcsődei fejlesztések valósulhattak meg. Ka-
járpécen a védőnői rendelő újult meg, ez akkor a tele-
pülés életében egy óriási előrelépés volt.  

2022-ben Nyalkán az óvodai csoportszoba bő-
vült, illetve Nyúlon bölcsőde bővülhetett, valamint 
Péren új bölcsődét adtunk át, új bölcsődei fejlesztés 
valósulhatott meg kormányzati és helyi önkormány-
zati összefogással. Győrságon felújított óvoda került 
abban az évben átadásra, és ez azért is érdekes, mert 
látjuk előre, hogy a következő év második felében kö-
rülbelül 110 óvodás fog már ezen a vidéki településen 
ebbe az óvodába járni.  

2023-ban és 2024-ben is folytatódtak ezek a fej-
lesztések. Csak röviden: Gönyűn például óvodai-böl-
csődei fejlesztések, férőhelybővítések valósultak meg, 
illetve Pannonhalmán új bölcsőde valósulhatott meg, 
Bakonyszentlászlón az óvoda 50 éves évfordulójára is 
megújult a település kisgyermekekről gondoskodó in-
tézménye, Győrben és Tarjánpusztán pedig orvosi 
rendelők kerültek felújítva átadásra.  

2024-ben, tehát ebben az esztendőben is folyta-
tódott a fejlesztés, felújítás, hiszen Ravazdon és Nagy-
szentjánoson új építésű bölcsőde kerülhetett át-
adásra. Tehát az elmúlt években mindegyik térségbeli 
településen történt olyan intézményi fejlesztés, ami a 
családosok életét, az itt élő emberek mindennapjait 
segíti. Néhány napja például Veszprémvarsányban 
adtunk át egy felújított óvodát, ami a veszprémvarsá-
nyiaknak nagyon komoly segítséget jelent.  

Tisztelt Képviselőtársaim! 2008-2009-ben, a 
gazdasági válság idején a baloldali kormány megsar-
colta a családokat, 2010-től azonban a Fidesz-KDNP-
kormány folyamatosan arra figyelt, hogy a gazdaság 
teljesítőképességéhez mérten mindig bővítse a csa-
ládtámogatások körét. Néhány évvel ezelőtt például 
nagy lépés volt a családvédelmi akcióterv és azon be-
lül a babaváró támogatás is. A kormány a szeptemberi 
iskolakezdéskor rendszeresen összegzést készít, ebből 
látható, hogy az elmúlt években az országban 
1400 milliárd forint értékben építettek és újítottak fel 
óvodákat és iskolákat.  

Az Unióban Magyarország fordítja GDP-
arányosan a legtöbb forrást a családokat segítő, csalá-
dokat védő támogatásokra. A Fidesz-KDNP számára 
továbbra is az egyik legfontosabb cél, hogy a családo-
kat támogatni tudjuk, így a jövőben további intézke-
désekkel fogjuk segíteni a családokat: jövőre duplá-
jára nő a gyermekek után járó családi adókedvez-
mény, és továbbra is az a célunk, hogy minden élet-
helyzetben segítsük a magyar családokat. Köszönöm 
szépen, hogy meghallgattak. (Taps a kormánypártok 
soraiban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! Napirend utáni felszólalásra 
jelentkezett a Fidesz képviselőcsoportjából Nyitrai 
Zsolt képviselő úr. Parancsoljon, képviselő úr, öné a 
szó. 
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NYITRAI ZSOLT (Fidesz): Tisztelt Elnök Úr! 
Tisztelt Országgyűlés! Köszönöm szépen a szót és a 
lehetőséget. Napirend utáni felszólalásomban a sike-
res és eredményes árvízi védekezésről kívánok szól-
ni. Az évszázad második legnagyobb árvizét nagy-
ságrendileg egy héttel ezelőtt kísértük ki az ország-
ból. Bizony, a környező országokhoz hasonlóan na-
gyobb baj is történhetett volna, ha nem ment volna 
ilyen hatékonyan és olajozottan a védekezés hazánk-
ban. Magyarországon nem veszítette senki sem éle-
tét az árvíz okán.  

Tisztelt Országgyűlés! Azt látni kell, hogy jól 
döntöttünk, amikor a 2013-as árvíz után kiegészítet-
tük a védelmi vonalakat. Egy évtized alatt sokat erő-
södtünk, sokat fejlődtünk ezen a területen. A 2013-
as árvíz után 435 milliárd forintot költöttünk árvíz-
védelmi fejlesztésekre, ebből 150 milliárd forintot 
fordítottunk a Duna menti védvonalak megerősíté-
sére. Aztán jött az évszázad második legnagyobb ár-
vize. Ebben a helyzetben példátlan szakértelemre és 
összefogásra volt szükség: a vízügyi szakemberek, az 
egyenruhások és az önkéntesek példásan helytálltak 
a gátakon.  

Hihetetlen erejű összefogásról tettek tanúbizony-
ságot az önkéntes tűzoltóink, akik benzinmotoros szi-
vattyúk üzemeltetésében, védművek kialakításában, 
vészőri feladatok ellátásában és azonnali beavatkozá-
sokban vettek részt. A katasztrófavédelem minden 
önállóan védekező településre katasztrófavédelmi 
összekötőt rendelt ki, akik felmérték a települések 
erő- és eszközszükségleteit, emellett a katasztrófavé-
delem az igényeknek megfelelően homokzsákokat, 
benzinmotoros szivattyúkat, mobil gátakat, világító 
eszközöket, aggregátorokat, hosszabbítókat, valamint 
védőruhákat biztosított a települések részére. Össze-
sen 11 vármegyében a tűzoltók rendkívüli, 24/24-es 
szolgálati rendre álltak át, így egy teljes szolgálati cso-
port csak az árvízi védekezésen dolgozott. Összesen 
csaknem 1550 tűzoltót tudott a katasztrófavédelem a 
gátakra vezényelni úgy, hogy közben Magyarország 
tűzvédelme is biztosított volt.  

Tisztelt Országgyűlés! A védekezés első szakaszá-
ban polgárőreink is fizikai munkát végeztek, homok-
zsákokat töltöttek, később a gátak védelmében gátőri, 
jelzőőri és vagyonvédelmi feladatokat láttak el majd’ 
5 ezer fővel, összesen 50 ezer szolgálati órában. Kato-
náink is folyamatosan a gátakon voltak, minden erő-
vel és minden eszközzel segítették az árvízi védeke-
zést. A vízügyesek szeptember 21-e óta 5500 kilomé-
tert tettek meg, amikor a rájuk kiosztott szakaszokat 
felügyelték. A harmadfokú árvízvédelmi készültséget 
összesen 403 kilométeren rendelték el. Az ország ha-
talmas munkát végzett. Jó volt látni, hogy a magyarok 
ismét összefogtak a bajban, mindenki kivette a részét 
a védekezésből, hála és köszönet érte.  

A legutóbbi nagy dunai árvíz óta sok helyen 
megerősítettük a töltéseket, mobil gátak, zsilipek és 
tározók épültek. Bár a védelmi rendszer jól vizsgá-
zott, Magyarország Kormányának egyértelmű célja, 
hogy a következő években ez még tovább erősödjön. 
A 2013-as árvízi védekezéssel összevetve a magyar 

állam hatékonyabb, szervezettebb és felkészültebb 
lett, az árvízi védekezés szervezetten és rendben tör-
tént, a bajt sikerült kivédeni.  

Hála és köszönet illeti a rendőröket, a katonákat, 
az önkéntes létesítményi és önkormányzati tűzoltó-
kat, a katasztrófavédelem munkatársait, a polgárőre-
inket, a vízügyeseinket és minden önkéntes munká-
ját, akik hősiesen részt vettek a katasztrófa elhárítá-
sában. Köszönet illeti a segítő civileket, egyházakat, 
karitatív szervezeteket, cégeket és önkormányzatokat, 
valamint a pártokat és a pártok képviselőit is. Ismét 
láthattuk, hogy ha baj van, a magyarok példásan ösz-
szefognak. Magyarország megcsinálta. Köszönöm 
szépen a figyelmüket. (Taps a kormánypártok sorai-
ban.)  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! Napirend utáni felszólalásra 
jelentkezett a Párbeszéd képviselőcsoportjából Tordai 
Bence frakcióvezető úr. Parancsoljon, frakcióvezető 
úr, öné a szó. 

 
TORDAI BENCE (Párbeszéd): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Országgyűlés! Kedves Pol-
gártársak! A felszólalásom címe „Utcáról lakásba”, 
mégpedig azért, mert aki követte az elmúlt hetekben 
a közéleti tevékenységemet, annak minden bizonnyal 
feltűnt, hogy az Utcáról Lakásba! Egyesület futó nagy-
követe lettem, az ő pólójukat viselem most is maga-
mon. Azt vállaltam, hogy a jövő héten megrendezésre 
kerülő félmaratont lefutom, és addig adományokat 
gyűjtök számukra. Egymillió forint a kitűzött cél, úgy-
hogy aki ebben segíteni tud, annak a felajánlásait az 
ULE nevében is hálásan köszönöm.  

Sokan nyilván tisztában vannak vele, hogy mit 
csinál, mivel foglalkozik az Utcáról Lakásba! Egyesü-
let, de talán nem baj, ha röviden összegzem. Ők abban 
hisznek, hogy mindenkinek kell egy hely, amit az ott-
honának nevezhet. Ők azt gondolják - és ebben mé-
lyen egyet kell értenünk velük, minden jóérzésű em-
bernek egyet kell ebben értenie velük -, hogy a bizton-
ságos lakhatás az egyik alapfeltétele a méltóságteljes 
életnek. Az a céljuk - meglehetősen hatékonyak és si-
keresek ennek a célnak a megvalósításában -, hogy 
hajléktalan embertársainkat szociális bérlakáshoz 
juttassák, mert azt gondolják, hogy a hajléktalanság-
ból kivezető út nem azzal kezdődik, hogy majd a saját 
erejéből kikapaszkodik valaki, és nekünk mint közös-
ségnek, nemzeti közösségnek vagy az államnak ennek 
képviseletében hajléktalanszállókat kell csak üzemel-
tetnie, hanem abban kell segítenünk, hogy valódi ott-
honra találjanak hajléktalanként élő polgártársaink. 

Ma Magyarországon a szociális rendszerben 
nincs kivezető út a hajléktalanságból, és annak, hogy 
valaki önerőből kikecmereg ebből a nagyon súlyos 
helyzetből, minimális az esélye.  

 
 (16.00) 

 
Ma ugyanis Magyarországon lakhatási válság 

van, milliók élnek lakásszegénységben, milliók élnek 



17027 Az Országgyűlés őszi  ülésszakának 3. ülésnapja, 2024. október 7-én, hétfőn 17028 

olyan lakásokban, házakban, amelyek nem egészsége-
sek vagy túlzsúfoltak, és ennek a lakásszegénységnek 
a legszélsőségesebb változata a hajléktalanság; értve 
ez alatt nemcsak az utcán élő embereket, hanem 
mindazokat, akiknek nincs biztos fedél a feje felett, 
nincs olyan otthonuk, ahol minden este nyugodtan 
hajthatnák álomra a fejüket.  

Ennek számos oka van, és visszavezethető akár a 
rendszerváltásig, amióta Magyarországon nincs la-
káspolitika, és gyakorlatilag eltűnt az a szociális bér-
lakásállomány közösségi, önkormányzati vagy állami 
tulajdonban álló, kedvező lakbérű lakásokat biztosí-
tani képes állomány, amely korábban megelőzte a 
hajléktalanságot, és ebben nyilván az egymást követő 
kormányoknak nagyon súlyos felelőssége van, de ki-
emelt felelősség terheli az Orbán-kormányokat, hi-
szen ők azok, akik egy ideológiai alapról is azt mond-
ták, hogy itt nem a ténylegesen szegény embereket 
kell támogatni, nem a lakásszegénységet kell felszá-
molni, hanem a közép- és felső osztályoknak kell tá-
mogatásokat adni a saját tulajdonú ingatlan megszer-
zéséhez.  

Ennek az az eredménye, hogy miközben több tíz-
ezer ember él az utcákon, szállókon és mindenféle szí-
vességi lakáshasználatokban, ehhez képest ott van a 
másik oldalon 570 ezer üres lakás, Magyarországon, a 
lakásállomány 15 százaléka. Ezek jelentős részben be-
fektetési céllal felvásárolt lakások. És az a helyzet, 
hogy ma Magyarországon nemcsak lakáspolitika nin-
csen, de a szociális rendszert is szétverték. Nincs 
olyan háló, amely megfogná azokat, akik elvesztik az 
egyensúlyukat, akik megbillennek, akik megborul-
nak, és akik ennek következtében elveszíthetik a lak-
hatásukat is.  

Ma bármilyen személyes trauma, bármilyen csa-
ládi válság vezethet hajléktalansághoz. Egy válás, egy 
munkahelyvesztés, egy devizahitel, egy súlyos beteg-
ség vagy bármi ehhez hasonló vezethet oda, hogy a vé-
gén az ember utcán találja magát. És ilyen emberek 
lehetnek tulajdonképpen bármilyenek, hiszen nem az 
ő hibájuk, hanem a rendszer hibája az, hogy hajlékta-
lanná válnak. Ha tudjuk azt, hogy a hajléktalanságban 
élő emberek 20 százaléka állami gondozott volt, 40 
százalék pedig meghaladta már a nyugdíjkorhatárt, 
akkor érezzük, hogy milyen felelősség van azon a tár-
sadalmon, amely időseket, árvákat vagy akár beteg 
embereket hagy az utcán élni.  

Ezen kell változtatni, ezért kell egy felelős lakás-
politika. Szépek az ilyen jótékonysági akciók, de való-
jában egy olyan lakhatáspolitikára van szükség, amely 
bérlakásokat épít, kollégiumokat épít, lakásügynök-
ségeket állít fel, lakbérplafont vezet be, és valódi ki-
utat ajánl a hajléktalanságból. Ezt várjuk el a kor-
mánytól, és amíg nem teszik ezt a dolgukat, addig pe-
dig köszönet azoknak a civileknek, akik ezt az állami 
feladatot magukra vállalják. Köszönöm, hogy meg-
hallgattak. (Taps az ellenzéki pártok soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, frakcióvezető úr. 

Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Ugyancsak a Párbe-
széd képviselőcsoportjából jelentkezett napirend utáni 

felszólalásra Berki Sándor képviselő úr, az Ország-
gyűlés jegyzője. Parancsoljon, jegyző úr, öné a szó. 

 
BERKI SÁNDOR (Párbeszéd): Köszönöm a szót, 

elnök úr. Tisztelt Képviselőtársaim! A képviselőség 
számomra azt jelenti, hogy embereket képviselek. 
Olyan embereket, akiket nem hallanak meg, akiknek 
az életmódja, a nehézségei nem jutnak el ezek közé a 
falak közé, és senki nem figyel rájuk.  

Ma azokról a honfitársainkról szeretnék be-
szélni, akik nehéz anyagi körülmények között élnek, 
miközben ledolgozták az egész életüket. Közel egy-
millió honfitársunknak 180 ezer forint alatt van a 
nyugdíja. De ezen belül is van 200 ezer olyan öreg-
ségi nyugdíjas honfitársunk, akiknek 100 ezer forint 
körül van a nyugdíja, alatta, egy kicsit felette; 100 
ezer forint. Szerintem mindannyian értjük, hogy ez 
az összeg már kimondva is szomorú, és ebben ne-
künk felelősségünk van. Nem gondolom, hogy 100 
ezer forintból ma Magyarországon bárki bármire ké-
pes, vagy éppen tudna biztosítani önmagának egy 
megélhetést. Ebben az a legnehezebb, hogy nagyon 
sokszor egy teljes ledolgozott élet áll egy nyugdíj mö-
gött. Van, aki egy kicsit előbb megy, de akkor is nagy 
többségében, azt gondolom, hogy a nyugdíj nem egy 
adomány, nem egy adható dolog, nem egy kedvez-
mény vagy alamizsna, hanem egy megérdemelt, le-
dolgozott élet munkája.  

Egy társadalom állapotát nagyon jól tükrözi az, 
hogy hogyan viszonyul az idős állampolgáraihoz, gon-
doskodik-e róluk, megköszöni-e nekik azokat az éve-
ket, évtizedeket, amelyeket itt töltöttek ezen a földön, 
dolgoztak, tettek, családot neveltek. És ezt vajon ho-
gyan köszöni meg nekik a mai társadalom, a mai po-
litika, a mai döntéshozók? Szerintem ebben nagy fe-
lelősségünk van.  

Elhiszem, hogy itt óriási összegről is beszélhe-
tünk, de azt gondolom, 200 ezer ember életfenntartá-
sát rendezni, ez egy komoly felelősség és ránk váró 
munka. Úgy is fogalmazhatnánk, hogy például egy 
stadion árából ezt rendezni lehetne. Van, aki abban 
hisz, hogy építeni kell valamit, élettelen dolgokat, mo-
numentális tárgyakat, és akkor azokban marad meg 
az örökség. Én abban hiszek, hogy nekünk a felada-
tunk az emberek életének, emberek jólétének a meg-
teremtése, támogatni őket akkor, amikor elkezdik a 
munkavállalást, az iskolában, a munkavállalás köz-
ben, amikor családot alapítanak, amikor dolgoznak, 
és támogatni őket akkor is, amikor lerakják az úgyne-
vezett aktív életet. Igenis kötelességünk biztosítani 
számukra a megérdemelt pihenést. Én ebben hiszek, 
az emberekben hiszek.  

Én abban hiszek, hogy akkor működünk jól, ha a 
magyar embereknek biztosítjuk teljes életen át a meg-
felelő körülményeket lehetőségeinkhez képest. 
Mondhatják azt, hogy van 13. havi nyugdíj. Igaz? Ez 
egy jó dolog. De az is igaz, hogy egy alacsony összegű 
nyugdíjnak a 13. havija is alacsony. Ez is igaz. Tehát 
jó dolog ez, de nem segít. Úgyhogy még egyszer, sze-
rintem ki kell mondanunk, hogy ez egy ránk váró fel-
adat.  
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Mivel van egy kis időm, még belemennék abba, 
hogy látjuk, tudjuk, halljuk, változni fog a nyugdíj-
rendszer. Itt szeretnék üzenni azon fiatal honfitársa-
inknak, akik azt gondolják, hogy ez nem fontos dolog. 
Ahogy változik az életkorunk, úgy lesz egyre fonto-
sabb, hogy mi lesz velünk később. Amikor még fiata-
lok vagyunk, vagy középkorúak vagyunk, akkor azt 
gondoljuk, hogy napról napra majd megoldunk min-
dent, erősek vagyunk, karakánok, kemények va-
gyunk. Mit árthat nekünk bárki? De ahogy idősödünk, 
ahogy betöltünk bizonyos életkorokat, úgy kezdjük el 
látni azt, hogy sokszor rajtunk kívül álló okok is befo-
lyásolják azt, hogy mi lesz velünk az életben, az éle-
tünkben. És akár előfordulhat az, hogy valakinek 100 
ezer forint lesz a nyugdíja.  

De ha most ezt megváltoztatjuk, és azt elismertük, 
hogy szükség van egy minimálbérre, akkor azt is elis-
merhetjük, hogy szükség van egy minimálnyugdíjra is. 
Azt gondolom, hogy az a legalapvetőbb dolog és a leg-
elfogadhatóbb, ha a minimálbért és a minimálnyugdí-
jat legalább egy összegben határozzuk meg. Hogy töké-
letes? Nem. Kevés a munkabér? Igen. Kevés a nyugdíj? 
Igen. De együtt kell itt élnünk, és mindannyiunknak 
egységesen ugyanannyi pénzre van szüksége ahhoz, 
hogy ma normális életet éljünk Magyarországon. Kö-
szönöm szépen. (Taps a Párbeszéd soraiban.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, jegyző úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! Napirend utáni felszólalásra 
jelentkezett a DK képviselőcsoportjából Varga Zoltán 
képviselő úr. Parancsoljon, képviselő úr, öné a szó. 

 
VARGA ZOLTÁN (DK): Köszönöm szépen a szót, 

elnök úr. Tisztelt Ház! Muszáj, hogy Debrecen egyik 
legforgalmasabb bevezető útjának sorsáról beszéljek 
itt, a tisztelt Ház falai között. A 471-es számú útról be-
szélek. A debreceniek ezt csak Sámsoni útnak nevezik. 
Tudjuk róla azt, hogy pokoli itt a forgalom. Hatalmas 
kátyúkkal tarkított, keskeny nyomvályús út ez, ahol 
állandósultak a dugók, és talán ez az egyetlen olyan 
főútvonal, Debrecenben mindenféleképpen, ahol szint-
ben keresztezi az ország legfontosabb vasútvonala ezt 
az utat, és ahol átlagban ötpercenként engedik le a so-
rompókat és dübörög el egy-egy jól megrakott szerel-
vény vagy személyvonat.  

Nos, látva ezt a problémát, a Fidesz már 1998 óta 
ígérgeti - minden választás előtt persze -, hogy rövi-
desen megoldódik városunk, Debrecen egyik legször-
nyűbb közlekedési helyzete. Persze, az ígéret eddig 
ígéret maradt, majd mit ad isten, 25 év távlatában 
majd azt láttuk, hogy mégiscsak elkezdik a Sámsoni 
út felújítását.  

 
 (16.10) 

 
Kapaszkodjanak meg, összesen 1850 méternyi 

útról beszélünk most, nincs 2 kilométer. Mondom, 
ezt jegyezzék meg, mert ez fontos lesz a sztori végén. 
A felújításban viszont nincsen benne a szintbeli vas-
úti kereszteződés megszüntetése, sőt a vasúti keresz-
teződés előtti, nagyjából ezerméteres útszakasznak a 

felújítása sincsen benne, tehát ott megmarad a ká-
tyús, keskeny nyomvályús út, és marad az ötpercente 
lezárt sorompó és a dübörgő vonatok, merthogy en-
nek a tervezésére sincsen pénz - nyilvánvaló módon 
ellopták. Az alig 2 kilométeres szakasz viszont leg-
alább aranyáron kerül megépítésre tokkal-vonóval, 
és - most szintén kapaszkodjanak meg! - ez az összeg 
nettó 7,3 milliárd forintba kerül majd számunkra, 
adófizető polgárok számára. Bár ismerve az önök, a 
Fidesz és a kormány bevett gyakorlatát és a varázsla-
tos pótmunka iránti elkötelezettségét, tudjuk, hogy 
lényegesen drágább is lehet ez még, akár a duplája 
vagy a háromszorosa is.  

Na de örüljünk annak, ami van, szokták mondani, 
és így teszünk mi is, debreceniek, és ámulva figyelget-
jük a felújítás minden szakaszát, hiszen ott zajlik a sze-
münk előtt. Látjuk azt, hogy az elmúlt hónapokban, 
években a közművek cseréjénél minden cég, a víz-, a 
csatorna-, a gáz-, az elektromos művek, a kommuniká-
ció egymástól függetlenül, térben és időben elválasztva 
is felvonultak, feltúrták az út valamelyik részét, lefek-
tette mindenki a maga kis csövecskéjét, majd visszate-
mette az árkokat, és ideiglenesen le is aszfaltozta, hi-
szen ezen az úton továbbra is, most is dübörög a forga-
lom. Majd jött a következő cég, az azt követő cég és 
mindegyik másik is, ők is megásták - sokszor szinte 
ugyanott - a maguk kis gödröcskéjét, árkocskáját. Le-
fektették, amit oda gondoltak, majd visszatemették, 
aszfaltozták az újabb és újabb árkokat. Valahogy senki-
nek nem jutott eszébe a közös közműalagút mint lehe-
tőség, ez elkerülte a tervezők, a kivitelezők és persze a 
megrendelő állam figyelmét is.  

Meglepő módon az idő telt, a pénz kopott, az itt 
araszoló debreceniek, az itt közlekedők és az itt élők 
idegrendszerével együtt. A közművesek levonultak, 
és pár hónapja megkezdődhetett maga az útépítés is, 
újabb hatalmas munkagépek, tudják, újabb félpályás 
útlezárások, még több araszolás és még több dühön-
gés. Majd a legnagyobb meglepetésünkre - mond-
juk, hozzá kell tenni, hogy ez egy logikus és várható 
következménye az agyatlan tervezésnek és munkála-
toknak -, ahogy az úttükör kezdett kialakulni, egyre 
több helyen jelentek meg az eddig lefektetett, egy 
évig árkolt, kiásott, betemetett, lefektetett közmű-
vek, amiket persze újraaszfaltoztak akkor. Senki 
nem érti, miért is nem előbb az úttükröt ásták ki, 
majd a már kialakított úttükör szélére rakták le eze-
ket egy lépésben, és miért kellett mindezt egy évig 
árkolni, fektetni, temetni, aszfaltozni, ha úgyis feldó-
zerolják majd az egészet.  

Nos, nagyjából most itt tartunk. Sok helyen már 
kész az aszfalt, de ennek örüljünk, mert ezek most 
már jótékony módon eltakarják az eddig végzett bé-
názások, vélhetően az eddig feleslegesen kidobott 
százmilliós munkák hiábavalóságát. És azt is látjuk 
különben mi, debreceniek, akik ott járunk nap mint 
nap, hogy a leaszfaltozott bicikliútnak, ami az út szé-
lén van, például nincsen szegélye, így az, tudjuk na-
gyon jól, semeddig sem fog tartani.  

Tehát még egyszer: nagyjából másfél évnél tar-
tunk most, de lesz ez két év is, 1850 méternyi út kezdeti 
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áron nettó 7,3 milliárdért, úgy, hogy a város legforgal-
masabb bevezető útján akár évtizedekig is megmarad a 
szintbeli sorompós vasúti kereszteződés az ötpercente 
eldübörgő vonatokkal. Köszönjük szépen Orbán Vik-
tornak, ez ma Orbán Magyarországa, ez a Fidesz állat-
orvosi lova Debrecenben. Köszönöm szépen. (Szórvá-
nyos taps a DK és a Párbeszéd soraiban.) 

 
ELNÖK: Tisztelt Ház! Képviselőtársaim! Ugyan-

csak a DK képviselőcsoportjából jelentkezett napi-
rend utáni felszólalásra Hegedüs Andrea képviselő 
asszony. Parancsoljon, képviselő asszony, öné a szó. 

 
HEGEDÜS ANDREA (DK): Köszönöm szépen. 

Tisztelt Elnök Úr! Tisztelt Ház! Forgalomba helye-
zése: 2021. október 26. Lezárása: 2024. február 17. Élt 
két és fél évet, jelenleg hibernálva. Diagnózis: burko-
latrepedés, -süllyedés. Tudják, hogy miről van szó? 
Tudják, hogy mi ez? Ez egy NER-reccs; repedés nem-
csak az aszfalton, hanem a Fidesz rendszerén is.  

A Fidesz által megépített, aranyárban lévő autó-
pályáról van szó. Az M30-as Miskolcot Tornyosnéme-
tivel összekötő szakaszáról van szó, amelynek a Mis-
kolc és Szikszó közötti részét teljes szélességében le 
kellett zárni. Olyan ez, mint a mai magyar egészség-
ügy: hosszú várólista, számtalan beavatkozás, és talán 
megmarad a páciens. Sok-sok vizsgálatra kell számí-
tania ennek az M30-as nevű betegnek, részletes talaj-
tani vizsgálatokra, geodéziai, nagy mélységű talajfú-
rásra, vízszintfigyelésre, rétegvíz-elvezetésre, altalaj-
mozgás-figyelésre, és folytathatnám. De hol van még 
a teljes gyógyulás?!  

Pedig milyen fényesen indult ennek az autópá-
lyának az élete, amikor 2002-ben elsőként gurulhat-
tunk végig rajta Emődig, majd 2003-ban Nyéklád-
házáig, Tiszaújvárosig, 2004-ben pedig - a Gyur-
csány-kormánynak köszönhetően - Miskolcig, Fel-
sőzsolcáig. Végül elkészült a teljes hossz a szlovák 
határig. Ám nem sokáig örülhettek neki a közleke-
dők, balesetveszélyessé vált. Ha maradok az egész-
ségügyből átvett hasonlatnál, akkor a jelenlegi hi-
bernálás után az újraélesztés időpontja 10-11 hónap 
múlva várható, ha várható.  

Ki a felelős? Az Építési és Közlekedési Miniszté-
rium hallgat, mint hal a vízben. Persze magyaráz-
kodni, a hibát másra terelni, na, az megy, de a tény az 
tény: a magyar közlekedők átkozódnak - teljes jog-
gal -, a kamionos forgalom miatt a kerülő útvonalon 
élők pedig fulladoznak. Világos, hogy azokkal a diktá-
tori parancsra cselekvő, gondolkodás nélkül bármit 
végrehajtó képviselőkkel, kormánytagokkal, pénz- és 
pozícióéhes tanácsadókkal, a Fideszből hasznot húzó 
vállalkozókkal nehéz is értékes és hibátlan munkát 
végezni.  

Az emberekkel, az emberekért - nos, ez az a szlo-
gen, mely csak üres lózung önöknek. Ahol a Hatvan-
puszta és a hozzá hasonló birtokbirodalmak, kasté-
lyok, mutyival szerzett óriási magánvagyonok létre-
jöttét támogató kormány van hatalmon, ott jóra, jobb 
sorsra, valódi segítségre a magyar ember nem számít-
hat.  

Miskolc 2024-es éve igazán peches év volt. Néz-
zük sorban! A közelébe akkumulátorselejtet feldol-
gozó beruházást tervezett az Orbán-kormány, mely-
hez asszisztáltak Miskolc fideszes országgyűlési kép-
viselői. A diósgyőri várunk még mindig nem látogat-
ható, egy torzó, pedig fideszes kormánybiztosa volt, 
aki most jelenleg országgyűlési képviselő. Az Y-híd 
milliárdos, átgondolatlanul odapottyantott turbó kör-
forgalma helyett mennyi belterületi utat, járdát lehe-
tett volna leaszfaltozni, ha a fideszes képviselő, mond-
juk, konzultál az ott élőkkel, a lakossággal.  

Elkeserítő információ volt, hogy Lázár János épí-
tési és közlekedési miniszter bejelentette, az eddig in-
gyenes autópálya-szakaszok is fizetőssé válnak. Így 
járt Miskolc is, pedig Csöbör Katalin ígéretet tett rá, 
hogy ingyenes marad. És a legfrissebb seb Miskolc 
testén a leégett barlangfürdő. Ígéret már itt is elhang-
zott bőven.  

Tisztelt miskolci fideszes országgyűlési képvise-
lők, ne a saját gazdagodásukért, ne a Fidesz hatalmon 
tartásáért, hanem a magyar emberekért dolgozzanak! 
Ezzel a felszólalásommal a miskolciak nevében is fi-
gyelmeztetni szeretném önöket: teljesítsék a köteles-
ségüket! Van egy használhatatlan autópálya-szakasz 
Borsod-Abaúj-Zemplénben. Tegyék végre használha-
tóvá! Csöbör Katalin szavaival élve: a menő város 
megérdemelne egy menő autópályát is. Legyen így! 
Már alig várjuk. Köszönöm a megtisztelő figyelmet. 
(Szórványos taps a DK és a Párbeszéd soraiból.) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen. Tisztelt Ház! Képvi-

selőtársaim! A Fidesz képviselőcsoportjából Herczeg 
Tamás képviselő úr jelentkezett napirend utáni fel-
szólalásra. Parancsoljon, képviselő úr, öné a szó. 

 
HERCZEG TAMÁS (Fidesz): Tisztelt Elnök Úr! 

Köszönöm szépen a szót. Békéscsaba történelmi lép-
tékű fejlődését köszönheti a „Modern városok” prog-
ramnak. A közlekedési hálózat, az új iparterületek, a 
Sportok Háza, az energetikai, a turisztikai és a kultu-
rális fejlesztések a megyeszékhely új arculatát rajzol-
ják ki.  

Ha abból a szempontból közelítjük meg a csabai 
nagy programot, hogy milyen módon érinti a helyben 
és a vonzáskörzetben lakókat, úgy csoportosíthatjuk a 
fejlesztéseket, hogy egyrészt a város megközelíthető-
ségét szolgálják, másrészt segítik a gazdasági élénkü-
lést, harmadrészt pedig az emberek nem anyagiakkal 
mérhető jóllétének, a közérzetének, az életminőségé-
nek a javítását szolgálják.  

 
 (16.20) 

 
Ez utóbbi körbe tartozik a Munkácsy-negyed lét-

rehozása, mely több nagy ívű, sok helyen egymásba 
kapcsolódó projektet tartalmaz, és így egyszerre je-
lent kulturális, turisztikai és városrehabilitációs prog-
ramot.  

Az alapkőletétel 2020 augusztusában történt; az-
óta mintegy 4 milliárd forintból - nemzeti forrásból, a 
magyar adófizetők forintjaiból - újult meg Békéscsaba 
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belvárosának egy jelentős része. A különböző fejleszté-
sek érintik a Munkácsy Múzeumot, ahol az állandó ki-
állítás, az „Utazás TÉRben és IDŐben” Békéscsaba az 
évezredek idővonalán című tárlat mutatja be a város 
történetét.  

Része a kulturális negyednek a megyei könyvtár és 
a Csabagyöngye Kulturális Központ is, mely intézmé-
nyek mellett, között a környezet hangulatához igazodó 
utcabútorok lettek elhelyezve. És itt találjuk a csabai Hí-
rességek sétányát, ahol burkolatkövekbe vésett nevek 
emlékeztetnek a város nagyjaira. A könyvtárnál interak-
tív információs totemoszlopok segítségével is kaphatnak 
információkat a kulturális negyedről az érdeklődők.  

Megtörtént az elhanyagolt, korábban rendkívül 
rossz állapotú Ursziny-Beliczey-kúria felújítása; ott 
létrejött a Gyermekek Háza, és ott kapott új otthont a 
Napsugár Bábszínház, mely felszereltségében, techni-
kai megoldásaiban jelenleg a legmodernebb bábszín-
ház Magyarországon.  

Munkácsy Mihály gyermekkorának meghatározó 
helyszíne volt az egykori Ómaszta-kúria, a mai Mun-
kácsy-emlékház, amelynek épülete és a mellette lévő 
kis arborétum teljesen újjávarázsolódott. Az emlék-
házban, ami olyan, mint egy kis ékszerdoboz, modern 
technikával, új, interaktív foglalkoztatóterekkel talál-
kozhat a látogató, és az „Élet egy kisnemesi kúriában” 
című kiállítást nézheti meg többek között. A kiállítás 
izgalmas látnivaló, hiszen felidézi Munkácsy gyer-
mekkorát, a korabeli polgári kultúra tárgyait, értékeit, 
szokásait. Az épületben helyet kapott a Munkácsy 
Cukrászda & Csabai Kolbászda is, ahol a vendégek egy 
jó kávé mellett megkóstolhatják a festőről elnevezett 
tortát, és vásárolhatnak az igazi csemegéből, a hunga-
rikum csabai kolbászból.  

Az épületek után szeretnék rátérni egy következő, 
szintén lényeges csomagra, hiszen három híd megújí-
tása, illetve újjáépítése is fontos eleme volt a nagy 
projektnek. A Kórház utcai, Sztraka Ernőről elneve-
zett híd visszakapta eredeti arculatát. A hídfő- és a 
hídvilágítás mellett megújultak a betonelemek, a 
korlátok, az útburkolat, szélesebbek lettek a járdák. 
A Munkácsy hidat új, mégis patinás kovácsoltvas kor-
lát díszíti, míg a legjelentősebb hídépítés egy régi, az 
Élővíz-csatorna fölött lévő gyaloghíd elbontását és 
egy teljesen új, gyalogos- és kerékpárforgalomra egy-
aránt alkalmas átkelő megépítését jelentette.  

Gyönyörű lett az új, Réti Pál nevét viselő hidunk, 
és az is fontos, hogy most már biztonságosan tudja a 
nagy gyalogos- és kerékpárforgalmat elvezetni a város 
két része között.  

Munkácsy Mihály örökségét viszik tovább és a 
megyeszékhely köztereit ékesítik azok a szobrok, azok 
a köztéri szobrok, amelyek környezetének többsége 
találkozási helyül, közösségi térként is szolgál. Öt új 
békéscsabai vagy békéscsabai kötődésű művész által 
készített szoborral gazdagodtunk. Ezek a szobrok Bo-
ros Péter, Széri-Varga Géza, Prisztavok Tibor és Mik-
lya Gábor tehetségét dicsérik.  

Tisztelt Ház! Az emlékház mellett, az Ómaszta-
parkban a „Délután a parkban” című festmény inspi-
rálta alkotás került elhelyezésre, a Munkácsy Múzeum 

főbejárata mellett egy bronzból készült szobor, és so-
rolhatom a továbbiakat. Mi, békéscsabaiak büszkék va-
gyunk arra, hogy Csaba Munkácsy városa, hogy az asz-
talosinasból lett festőfejedelem a gyermekkorától itt 
élt, innen indult világhódító útjára, és Csabára mindig 
szeretettel gondolva lett világhírű festőművész. Köszö-
nöm szépen a figyelmüket.  

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! A Momentum képviselőcsoportjából Lőcsei La-
jos képviselő úr jelentkezett napirend utáni felszóla-
lásra. Parancsoljon, képviselő úr, öné a szó. 

 
LŐCSEI LAJOS (Momentum): Köszönöm a szót. 

Tisztelt Ház! Tisztelt Képviselőtársak! Heves városa 
példát mutat az egész ország számára, és innen is sze-
retném megköszönni, legyen az első szavaim egyike a 
köszönöm: köszönöm a Hevesen élőknek, a környező 
településeken élőknek, hogy kiálltak, összefogtak, és 
megakadályozták azt, hogy Heves városában egy ak-
kumulátorgyártáshoz szükséges vegyi üzem, gyártó 
cég telepedjen meg. Hatalmas siker! Hatalmas siker 
ez mindannyiunknak, hiszen sikerült megvédeni, 
megvédenünk a jövőnket, sikerült megvédenünk a 
gyermekeink jövőjét.  

De hogyan is indult ez a vegyi üzem? Választások 
előtt a helyi polgármester, a helyi Döbrögi, a helyi 
helytartó akarva, teljesen szánt szándékkal félreve-
zette a helyi lakosságot, és eltagadta, letagadta azt, 
hogy ő Heves városába egy vegyi üzemet készül tele-
píteni. Köszönhetően a helyi civileknek, a Sikeres He-
vesért Mozgalomnak és a helyi politikai erőknek, hogy 
különböző csatornákon eljutott az információ hoz-
zánk, és mi megpróbáltuk felvilágosítani a helyieket, 
az ott élőket, de sajnos akkor még nem volt konkrét 
bizonyíték a kezünkben.  

Adatigényléssel éltem a helyi fideszes polgármes-
terhez, de az adatigénylésemre teljes mértékben ha-
zug válaszokat adott, és az adatigénylésem kapcsán is 
tagadta azt, hogy vegyi üzem készül Heves városában. 
Tagadta, hiszen Sóskút példáját követve gondolhatott 
arra, hogy ha kiderül az, hogy mi épül Heves vá-
rosában, akkor több mint valószínű, hogy most nem ő 
ülne a polgármesteri székben. Majd amikor választás 
után megnyerte az önkormányzati választást, akkor 
egypár hét múlva egy Facebook-bejegyzésben jelen-
tette be, hogy igen, ő egy vegyi üzemet, egy veszélyes 
vegyi üzemet készül Heves városába telepíteni.  

Ezt követően nem volt más lehetőségünk, mint a 
teljes társadalmi összefogás, hogy megakadályozzuk 
azt, hogy egy mezővárosba egy ilyen üzem települjön. 
Abban a mezővárosban, Heves városában, ahol nagyon 
sokan mezőgazdasági irányú foglalkozásokból élnek, 
és mindannyian tudják - önök is tudják, képviselőtár-
sak -, hogy a hevesi dinnye az ország egyik leghíresebb 
márkája, és ezt veszélyeztette volna a helyi helytartó.  

Elindítottunk egy helyi petíciót; alternatív nép-
szavazást kezdtünk el; elkezdtünk demonstrálni a ci-
vilekkel, és sikerült meghátráltatni a helyi Döbrö-
giket, a helyi helytartókat. Népszavazást kezdeménye-
zett. Nagy öröm volt ez számunkra, hogy végre - élve 
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a demokratizmus adta lehetőségünkkel - népszavazá-
son mondjuk ki azt, hogy Heves város nem kér a vegyi 
üzemből.  

A helyi helytartó, látva az összefogást, látva azt, 
hogy a hevesiek nem akarják ezt az üzemet a kertjük 
végébe, elvette tőlük a lehetőséget, és visszavonta a 
helyi népszavazást. Tudta nagyon jól, hogy ha népsza-
vazásra kerül a sor, akkor el fog vérezni, és a helyiek 
akarata fog érvényesülni. Ez is egy nagy öröm szá-
munkra, hogy egyrészt ezt is sikerült elérnünk, és az 
elmúlt napokban jelentette be a helyi önkormányzat, 
hogy eláll a vegyi üzemtől, felbontja az előszerződést, 
és nem épül Heves városában vegyi üzem.  

Hatalmas siker, kis lépés Heves városának, de nagy 
lépés, én úgy gondolom, az országnak. Heves város pél-
dát mutatott, hogy igenis van értelme az összefogásnak, 
van értelme a kiállásnak, van értelme a nyomásgyakor-
lásnak, mert igenis el lehet érni eredményeket, és meg 
lehet hátráltatni a felülről jövő, erővel jövő akaratot egy 
ilyen vegyi üzemmel kapcsolatban. Nagyon örülnénk, ha 
a kormánypárti képviselők és a magyar kormány inkább 
mezőgazdasági irányú befektetéseket hoznának Heves 
városába, nem pedig egy mérgező vegyi üzemet.  

Képviselőtársaim! Nem engedhetjük meg, hogy 
veszélyeztessék a nemzeti kincseinket. Meg kell véde-

nünk a termőföldjeinket, meg kell védenünk az édes-
vizeinket. És szeretném a figyelmüket felhívni a tekin-
tetben, hogy vegyék figyelembe a helyiek akaratát, a 
helyiek döntését. Nem fogjuk engedni, hogy Heves 
városában vagy akár Heves megyében egy olyan vegyi 
üzem, vagy egy olyan, az akkumulátorgyártáshoz 
szükséges üzem létesüljön, ami veszélyezteti a jele-
nünket és veszélyezteti a jövőnket. Kérem, ezt vegyék 
figyelembe. Köszönöm. 

 
 (16.30) 

 
ELNÖK: Köszönöm szépen, képviselő úr. Tisztelt 

Ház! Képviselőtársaim! Ezzel a napirend utáni felszó-
lalásokat befejeztük.  

Tisztelt Országgyűlés! Tájékoztatom önöket, hogy 
az őszi ülésszak következő ülésére várhatóan 2024. 
október 21-én kerül sor.  

Most megköszönöm valamennyiük munkáját, és 
az ülést bezárom. Köszönöm a jegyzőkönyvveze-
tést, az Országgyűlés Hivatala munkatársainak a 
munkáját, és köszönöm mindenkinek, aki figyelem-
mel kísérte munkánkat. 

 
(Az ülés 16 óra 31 perckor ért véget.) 
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